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ماهنامه خبری -تحلیلی  و علمی

دکتر روحانی از انتقال تدریجی بخشی از مسوولیت بانک ها به بازار سرمایه خبر داد؛

اولویت های وزارت اقتصاد در دوران جنگ اقتصادی تبیین شد

حساب ويــــژه دولت 
روي بازار سرمايــــه

 رونق کشاورزی 
 و بازار طلای 
 سرخ ایران 
با قراردادهای آتی 
در بورس کالا
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 شرکت های استارت آپی 
به افزایش ضریب نفوذ بیمه کمک می کنند

رئیس کل بیمه مرکزي:

»آتي طلاي سرخ« گامي بلند 
براي اصلاح ساختار بازار زعفران

 عرضه نفت در بورس 
با موفقیت پیش می رود

مدیرعامل بورس کالای ایران 
تشریح کرد:

مدیرعامل بورس انرژی:



8 اولویت وزارت اقتصاد 
در جنگ اقتصادي

 »چراغ سبز« سکاندار 
به عرضه های بورسی

رئیس سازمان بورس عنوان کرد:

 دکتر جهانگیري در مراسم معارفه 
وزیر جدید امور اقتصادي و دارایي تشریح کرد؛

 لزوم ادامه عرضه نفت 
در بورس

مدیرعامل جدید شرکت ملی نفت 
تاکید کرد:

 ارتقاي نقش بازار سرمایه 
در تامین مالي

مدیرعامل شرکت بورس 
تهران تشریح کرد؛

 مدرن سازی بازار زعفران 
با کمک بورس کالا

 معاون وزیر جهاد کشاورزی 
تاکید کرد:

حجت اله صیدی:

بانک صادرات 8٥٠٠ میلیارد تومان از 
مطالبات دولتی خود را دریافت می کند

 رونـق کشاورزی 
 و بازار طلای سرخ ایران  
با قراردادهای آتی در 
بورس کالا

اخبار بورس، بانک وبیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رساند که سایت خبری بورس و بانک 
با هدف انتشار جدیدترین و به روزترین اخبار و رویدادهای بورس،بانک و بیمه های کشور راه اندازی شده و اخبار و گزارش های مربوط به 

این حوزه را به صورت روزانه منتشر و در اختیار عموم علاقه مندان قرار خواهد داد.
مدیران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین مدیران محترم روابط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می توانند اخبار مهم مرتبط 
با واحد متبوع خود را برای درج در ســایت خبری »بورس وبانک« ارسال کنند تا پس از بررســی های معمول نسبت به انتشار آن اقدام 

شود.
علاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی  boursebankmonthly@ ارســال و در صورت لزوم برای کســب 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند.
آدرس سایت خبری بورس و بانک www.bourse-bank.com است.
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 آماده سازی بازار سرمایه 
برای مسوولیت های سنگین تر

سرمقاله 

1- دکتر روحانی رییس جمهوری در صحن علنی مجلس شورای اسلامی در دفاع از دکتر 
فرهاد دژپســند به عنوان گزینه پیشنهادی برای وزارت امور اقتصادی و دارایی و همچنین 
در دیــداري که چند روز بعد بــا مدیران این وزارتخانه )پس از رای اعتماد به وزیر جدید( 
داشــت، با اشاره به اینکه موفقیت های بازار ســرمایه طی ماه های اخیر یکی از افتخارات 
اقتصادی کشور به شمار می  رود، اظهار داشت: »امروز بازار سرمایه مسوولیت سنگیني بر 
دوش دارد و می  تواند در شرایط تحریم نقش بسیار خوبی ایفا کند. این حرف درست است 
که بخشی از مسوولیت بانک ها را به تدریج باید به بازار سرمایه منتقل کنیم؛ چراکه بازار 
ســرمایه این توان را دارد که بخشــی از نیازمندی ها و تجهیز منابع مالی کشور را برطرف 
کند«. اظهارات صریح مقام اول اجرایی کشــور در تقدیر از عملکرد بازار سرمایه و حمایت 
از رشــد و توسعه این بازار با انتقال بخشی از مسئولیت شــبکه بانکی، می  تواند پشتوانه 
خوبی برای وزیر جدید اقتصاد و دارایی باشــد تا با تدویــن برنامه ای هدفمند و عملیاتی؛ 
نقش و جایگاه بازار ســرمایه را در اقتصاد ملی بیش از پیش ارتقاء دهد و پتانســیل ها و 
ظرفیت های بالقوه بازار ســرمایه را برای جذب ســرمایه ها و تجهیز منابع مالی به ویژه در 

بخش تولید بکار گیرد.
امروز بازار ســرمایه ایران تنها در تالار شیشــه ای خیابان حافظ با تعداد معدودی شرکت و 
ســهامدار خلاصه نمی  شود. وجود قریب به 9/5 میلیون سهامدار در 700 شرکت پذیرفته 
شــده در بورس و فرابــورس و عرضه میلیون  ها تــن انواع محصــولات صنعتی، معدنی، 
کشــاورزی، فرآورده هاي نفتي و پتروشیمی در بورس کالای ایران و بورس انرژی؛ موجب 
رشد چشمگیر ارزش معاملات در بازار سرمایه شده و سهم آن را در تولید ناخالص ملی به 
شــدت بالا برده است. از این رو بازار ســرمایه در ادامه رشد و توسعه قابل توجه سال های 
اخیر می بایســت به عنوان یکی از مهمترین ارکان اقتصاد ملی در شــرایط دشوار اقتصادی 
کشور و فضای تحریم بیش از پیش ایفای نقش کرده و افتخارآفرینی کند. لذا وزیر اقتصاد 
و مدیران ارشــد بازار سرمایه باید با شــناخت صحیح و دقیق از جایگاه حساس این بازار و 
ظرفیت های آن، با هماهنگی و همفکري برنامه  ریزی و اقدام کنند تا این بازار مهیا و آماده 
پذیرش مسوولیت های سنگین  تر و انتقال بخشی از مسوولیت های بازار پول شود و در کنار 
یکدیگر به عنوان مکمل هم بازار مالی کارآمد و اثربخشي را برای اقتصاد ملی تشکیل دهند.

2- امروز همه آحاد جامعه بدون هیچ شــک و تردیدی به این واقعیت باور دارند که میهن 
عزیزمــان در یک جنــگ اقتصادی تمام عیار با دولت آمریکا قــرار گرفته و مثلث آمریکا، 

اسراییل و سعودی در این جبهه، تمام توان خود را بکار گرفته اند.
در جبهــه اول این جنگ اقتصادی، یکی از نهادهایی کــه در خط مقدم قرار دارد؛ وزارت 
امور اقتصادی و دارایی اســت که متاســفانه مدتی با ضعف مدیریت پیش می  رفت که با 
انتخاب دکتر دژپســند به عنوان وزیر جدید، امید است این وزارتخانه از عملکرد به مراتب 
بهتری در این شــرایط حساس برخوردار گردد. از این رو اولویت های مطرح شده برای این 
وزارتخانه عبارتند از: بهبود فضای کســب و کار، توانمندسازی بخش خصوصی، تسهیل و 
جذب سرمایه  گذاری خارجی، توسعه بازار سرمایه، استفاده بهینه و مطلوب از دارایی  های 
انبوه دولت، جلوگیری از فرار مالیاتی و گسترش عدالت مالیاتی، اصلاح و بهبود نظام بانکی 
کشور، بهره بردن از نظرات اندیشــمندان اقتصادی، واگذاری سهام شرکت های دولتی به 
مــردم و خروج دولت از بنگاه داری که امید اســت در دوران جدید وزارت امور اقتصادی 
و دارایی شــاهد هدف گذاری، برنامه ریزی و اقدامــات عملیاتی این وزارتخانه و دولت در 

راستای اجرای این اولویت ها باشیم.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسوول



حساب ویژه دولت روی بازار سرمایه

دکتر روحانی از انتقال تدریجی بخشی از مسوولیت 
بانک ها به بازار سرمایه خبر داد؛
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رئیس جمهور در جلسه دفاع از وزیر پیشنهادی اقتصاد در مجلس 
شوراي اســلامي گفت: بازار ســرمایه برای ما بسیار مهم است و 
موفقیت این بازار طي ماه های اخیــر یکی از افتخارات اقتصادی 
کشور به شمار مي رود. در کنار تورمی که داشت از یک رقمی عبور 
می کرد و رشــد اقتصادی که داشت به زمین می نشست؛ این بازار 
سرمایه بود که به حرکت درآمد و تا حدود زیادی شرایط را جبران 

کرد.
دکتر حسن روحانی در مجلس شورای اسلامی در  نطق دفاعیه خود از وزیر 
پیشنهادی اقتصاد با تاکید بر اینکه وزیر اقتصاد مسئولیت سنگینی بر عهده 
دارد، گفت: در این مقطع تاریخی این جلسه مجلس شورای اسلامی بسیار 

حائز اهمیت است.
دکتــر روحانی با بیان اینکــه در عرصه بین الملل در برابــر آمریکا به یک 
موفقیت بزرگ دست یافته ایم، گفت: در عرصه داخلی به موفقیت اجتماعی 
و اقتصادی نیازمندیم. واقعیت این اســت که آمریکایی ها برنامه داشتند تا 
مردم ایران در مشــکل اقتصادی قرار بگیرند و به ســتوه بیایند تا در برابر 
آمریکا سر فرود آورند و از سوی دیگر در مورد معیشت و آینده فرزندان خود 
مایوس شوند که ما موظفیم برای حل این مشکلات در کنار مردم باشیم و 
آمریکا را به زانو در آوریم. امروز دولت خود را سرباز عرصه نبرد می بیند، اما 
در کنار آن موفقیت در این نبرد بدون مجلس، قوه قضائیه، نیروهای مسلح 
و بدون حمایت ها و هدایت های مقام معظم رهبری نمی تواند موفق باشد.

وی با اشــاره به معرفی چهار وزیر پیشــنهادی برای کامل کردن دولت به 
منظور حل مشکلات خطاب به نمایندگان گفت: ما و شما معتقدیم مردم در 
رنج و فشــار هستند و زندگی مردم به ویژه کسانی که درآمد مقطوع دارند، 
به ســختی می گذرد و این حق مردم است که مشکلشــان برطرف شود؛ 

بنابراین ما موظفیم مشکلات آنها را حل کنیم.
رئیس جمهور گفت: آنهایی که به مردم می گویند ما ابر تورم جهان هستیم؛ 
یــا دروغ می گویند یا نمــی فهمند در اقتصاد ایران ما ابــر تورم نخواهیم 
داشــت. این حرف نادرست اســت. از لحاظ اقتصادی و تحلیل سیاسی هم 

نادرست است.

وظیفه سنگین وزیر اقتصاد
رئیس جمهور گفت: بدون تردید وزارت اقتصاد یکی از وزارتخانه های بســیار 

مهم در مقطع کنونی است.
دکتر روحانی در ادامه ســخنان خود در صحن علنی مجلس شورای اسلامی 
افزود: بخش عمده ای از درآمد ما از طریق این وزارتخانه تأمین می شود. وزارت 
نفــت و وزارتخانه های دیگر نیز کمک می کنند؛ بنابراین بخش مالیات برای 
ما اهمیت خاصي دارد و امروز ما نیازمند عدالت مالیاتی هســتیم. وی تصریح 
کرد: در بسیاری از کشــورهای دنیا آموزش، بهداشت، زندگی مردم و حقوق 
کارمندان اداری از مالیات پرداخت می شود؛ در نتیجه امروز باید درآمد مالیاتی 

را از طریق گسترش پایه مالیاتی افزایش دهیم.
رئیس جمهور با بیان اینکه در شرایط رکود نمی توانیم مالیات را افزایش دهیم 
اظهار داشــت: می توانیم آنهایی را که فرار مالیاتی دارند، به جاده درست و در 

مسیر بازگردانیم.
دکتر روحانی در ادامه با اشاره به دیدار خود با مقام معظم رهبری در موضوع 
مالیات گفت: ایشــان فرمودند پرداخت مالیات بر مردم واجب شرعی است و 
همــه مبلغــان و همه آنهایی که تریبون دارند، باید بــه مردم بگویند که فرار 

مالیاتی به عنوان یک عمل ناصحیح و حرام شرعی است.
رئیس جمهور تاکید کرد: ما نباید بگذاریم که یک عده مالیات پرداخت کنند 
و بار ســنگین را بر دوش بگیرند و عده ای دیگر به روش های مختلف حقوق 

مردم را ضایع و پایمال کنند.
دکتر روحانی گفت: یکی از مســئولیت های سنگین این وزارتخانه مالیات و 
گمرکات اســت. گمرک نقش اساسی برای صادرات، واردات و تعادل واردات و 
صــادرات دارد. به خصوص با تعرفه هایی که دولت تعیین می کند و مبارزه با 
قاچاق که یکی از مســئولیت های سنگین گمرک و البته سایر نیروها مبارزه 

با قاچاق کالاست.
رئیــس جمهور با بیان اینکه نیروهای انتظامــی و نظامی ما در این زمینه بار 
مســئولیت سنگینی بر دوش دارند، اظهار داشت: امروز این وزارتخانه مسئول 
کنترل تورم و رشد اقتصادی است. هم در کنترل تورم و هم در رشد اقتصادی 
وزارت اقتصــاد و دارایی در کنار بانک مرکزی و ســازمان برنامه و بودجه باید 

دکتر روحاني انتظارات از وزارت اقتصاد و دارایي را تبیین کرد؛

حساب ویژه دولت روي بازار سرمایه
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تلاش کند تا بتواند تورم را مهار کند. به نظر من این 
کار شدنی است.

دکتر روحانی افزود: امروز فرصت های بسیار خوبی 
برای تحولات اساســی در اقتصاد کشور داریم. یک 
معضل بزرگ ما بانک ها هســتند. بانک ها از یک 
طرف بار ســنگین اقتصاد کشور را بر دوش دارند و 
باید گفت سرمایه گذاری بدون بانک ممکن نیست، 
تعاملات مالی بدون بانک امکانپذیر نیست و روابط 
پولــی و مالی ما با دنیا نیز بــدون بانک امکانپذیر 

نیست.
رئیس جمهور با بیان اینکه نظام بانکي نقش بسیار 
ارزشــمندی دارد، اظهار داشت: همین بانک است 
که می تواند پس انداز مردم را به رشــد اقتصادی و 
سرمایه گذاری مثبت تبدیل کند. در عین حال اگر 
بــه اصلاح بانک ها نپردازیم؛ بانکی که باید راه حل 

مشکلات اقتصادی کشور باشد، می تواند یکی از معضلات اقتصادی محسوب 
شود.

دکتر روحانی ادامه داد: همه می گویند رشد نقدینگی به عنوان یک معضل  و 
مشکل است. رشد نقدینگی به عنوان یک مشکل همیشه در کشور ما مطرح 

بوده است.
رئیس جمهور گفت: قبل از انقلاب از ســال 41 تا 57 به طور متوســط رشد 
نقدینگی بالای 25 درصد بوده اســت. بعد از انقلاب در مقاطع مختلف رشــد 
نقدینگی در ســال به طور متوسط  گاهی 26 درصد، در دولت قبل گاهی 27 
درصد و در دولت یازدهم 24 و 4 دهم درصد بوده و در سال 96 رشد نقدینگی 

ما 22 ممیز یک درصد بوده است.
دکتر روحانی تصریح کرد: تصور نکنیم رشد نقدینگی چیزی است که امروز و 
امسال از آسمان هفتم نازل شده است؛ این رشد نقدینگی به عنوان یک مشکل 
همیشه وجود داشته اســت. وی در ادامه سخنان خود در جلسه رأی اعتماد 
مجلس به 4 وزیر پیشنهادی افزود: در سال ها و دولت های قبل رشد نقدینگی 
به خاطر استقراض دولت از بانک مرکزی بود، اما امروز رشد نقدینگی در سایه 

برداشت بانک ها از بانک مرکزی است.
رئیس جمهور ادامه داد: دولت انضباط مالی خود را حفظ و حراست کرده است، 
اما بانک ها ضمن اینکه امروز مشکل ما را حل می کنند، گاهی مشکل آفرین 
هم هستند. یکی از این مشکلات در حال حاضر رشد نقدینگی است؛ باید روزانه 
حدود هزار میلیارد تومان به رشد نقدینگی ما اضافه شود و باید رشد نقدینگی را 

حل کنیم که در سایه اصلاح بانک ها این امر باید محقق شود.
دکتر روحاني افزود: بانک های کشــور باید اصلاح شوند و نباید به بنگاهداری 
بپردازند. همچنین بانک های خصوصی باید تحت انضباط باشند و بانک های 

دولتی باید تحت انضباط بانک مرکزی فعالیت کنند.
وی با اشاره به اینکه ما طي چند هفته اخیر اختیارات بانک مرکزی را افزایش 
داده ایم، گفت: در هفته های اخیر قدرت بانک مرکزی را بالا بردیم. همچنین 
قدرت نظارت بانک مرکزی را بر موسسات مالی و بانک های دولتی و خصوصی 
افزایش دادیم و اخیرا این موضوع را به دستگاه های اقتصادی هم ابلاغ کردیم.

رئیس جمهور افزود: ما در جلســات سران ســه قوه در شورایعالی هماهنگی 
اقتصادی هم از تحریم و هم گاهی از قانون عبور می کنیم. نکته اینجاســت 
که ما از قانون عبور نمی کنیم؛ بلکه اگر مورد لازم باشــد با زمان بندی موقت 
یکساله یا چند ماهه ممکن است اقداماتی انجام دهیم. از سوي دیگر قانون باید 

توسط مجلس اصلاح شود؛ ما قانون را اصلاح نمی کنیم و تغییر نمی دهیم.
دکتر روحانی گفت: وزیر پیشنهادی اقتصاد دارای تجربه و تحصیلات اقتصادی 
اســت و باید بداند که بار بســیار ســنگینی بر دوش اوســت و با رأی اعتماد 

نمایندگان باید این بار را در شرایط حساس به دوش بکشد.
رئیس جمهور افزود: از نمایندگان پرســیدم روزانه چند ساعت کار می کنید؟ 
چراکه وزرا اگر روزی کمتر از 14 ســاعت کار کنند، نمی توانند بار سنگین را 

به مقصد ببرند. ما با هفت یا هشت ساعت کار نمی 
توانیــم کار را پیش ببریم. من از شــما نمایندگان 
خواهش می کنم چه موافق و چه مخالف انتظارات 
خود را از وزرا اعلام کنید؛ زیرا در این شرایط ما باید 

با تمام توان و قدرت این مسیر را ادامه دهیم.
رئیس جمهور افزود: بازار سرمایه برای ما بسیار مهم 
اســت و موفقیت این بازار طي ماه های اخیر یکی 
از افتخارات اقتصادی کشور محسوب مي شود. در 
کنار تورمی که داشت از یک رقمی عبور می کرد و 
رشد اقتصادی که داشت به زمین می نشست؛ این 
بازار سرمایه بود که به حرکت درآمد و تا حد زیادی 
شرایط را جبران کرد که این بازار در اختیار وزارت 

اقتصاد است.
 دولت روی بازار سرمایه 

حساب ویژه ای باز کرده است
دکتر روحاني همچنین در دیدار با وزیر، معاونان و مدیران ارشد وزارت اقتصاد و 
دارایي گفت: امروز بازار سرمایه مسئولیت سنگینی بر دوش دارد و می تواند در 
شرایط تحریم نقش بسیار خوبی را ایفا کند. به همان مقدار که بانک ها ممکن 

است، دست و پایشان بسته باشد؛ بازار سرمایه دستش بازتر است.
حجت الاســلام روحانی با بیان اینکه در میان بخــش های اقتصادی وزارت 
اقتصاد نوک پیکان این اســتقامت و حمله در برابر توطئه های آمریکاســت، 
عنوان کرد: دوستان گزارشی از بخش های مختلف از خزانه، مالیات، اصل 44، 
بازار ســرمایه، سهام عدالت و مناطق آزاد ارائه کردند. همه این موارد در نقش 
خودشــان امروز وظایف سخت تر و سنگین تری بر دوش دارند. در این میان 

بورس و فرابورس امروز نقش بسیار خوب و سازنده ای داشته اند.
دکتر روحانی گفت: این حرف درست است که ما بخشی از مسئولیت بانک ها 
را به تدریج باید به بازار ســرمایه منتقل کنیم و بازار ســرمایه ما این توان را بر 
عهده دارد تا بخشی از نیازمندی ها و تجهیز منابع مالی کشور را برطرف کند.

رئیس جمهور ادامه داد: امروز بازار سرمایه عمدتا بار تبادل را بر دوش دارد و 
می تواند بار سرمایه گذاری و تولید آینده را هم بر دوش بگیرد.

وی گفت: دولت تلاش کرد تا اوراق در جامعه جایگاه مطمئنی پیداکند که این 
کار بازار سرمایه را نیز تسهیل می کند.

دکتر روحانی افزود: من چند بار در دولت تاکید کردم که چه در سود اوراق و 
چه در بازپرداخت حتی یک روز تاخیر هم جایز نیست؛ یعنی مردم دقیقا باید 

بدانند دولت قولی که به آنها داده، پای قولش ایستاده است.
رئیس جمهور ادامه داد: این سرمایه اعتمادی که ما می گوییم بسیار گسترده 
و وسیع است. اما یک بخشش در همین است، دولت به مردم اعتماد بدهد که 
چگونه به اوراق باید اعتماد کنند. همانطور که به اســکناس اعتماد می کنند، 
در همان حد و این در جامعه ما بســیار مهم است. وی گفت: امیدواریم از این 
فرصت بسیار مناسب و خوبی که در بازار سرمایه ایجاد شده است؛ بهره برداری 

و استفاده بیشتری به ویژه در این شرایط داشته باشیم. 
رئیس جمهور با اشاره به اینکه تحریم به بازار سرمایه کمک کرد، افزود: تحریم 
ها باعث شــده قیمت ارز بالا رود و خود به خود به ارقام بازار ســرمایه کمک 

کرده است. 
رئیس جمهور با اشاره به مسأله سهام عدالت و نقش آن در چرخه اقتصادی نیز 
گفت: من کاملا موافق هســتم که مردم سود این سهام را بگیرند و بتوانند آن 
را در بازار تبادل کنند؛ چراکه این سهام متعلق به خود مردم است و در اختیار 

آنهاست و هر وقت بخواهند، می توانند از آن استفاده کنند.
دکتر روحانی در ادامه سخنان خود در جمع مدیران ارشد وزارت امور اقتصادی 
و دارایی با اشــاره به خواص اقتصادی سهام عدالت گفت: این سهام می تواند 

حرکت خوبی برای تولید کشور نیز باشد.
وی همچنین با اشاره به نقش سهام عدالت در واگذاری گفت: این واگذاری هم 

می تواند به بازار سرمایه و هم اقتصاد کشور کمک کند. 

بازار سرمایه مسئولیت 
سنگینی بر دوش دارد و 

می تواند در شرایط تحریم 
نقش بسیار خوبی ایفا کند. 
به همان مقدار که بانک ها 

ممکن است، دست و پایشان 
بسته باشد؛ بازار سرمایه 

دستش بازتر است
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مراســم معارفه دکتر فرهاد دژپسند 
وزیر جدید امــور اقتصادي و دارایي 
به عنوان دومیــن وزیر اقتصاد دولت 
دوازدهــم؛ با حضور دکتر اســحاق 
جهانگیري معاون اول رئیس جمهور، 
دکتر علــي طیب نیا و طهماســب 
اقتصادي  امور  اسبق  وزراي  مظاهري 
و دارایــي و تعدادي از مســئولان 
برگزار شد؛ در حالي که دکتر مسعود 
کرباســیان وزیر پیشــین اقتصاد از 

غایبین این مراسم بود.
دکتر جهانگیري: دولت پولداري هستیم

دکتر اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس 
جمهور در این مراســم ابتدا بــه تقدیر از 
زحمات مدیران قبلي پرداخت و سپس به 
نکات مثبت مدیریتي دکتر دژپسند اشاره 
کــرد. وي به تودیع و معارفه وزیر اســبق 
هم اشــاره کرد و تودیع علــي طیب نیا را 
به عنوان کاري سخت توصیف کرد. معاون 
اول رئیــس جمهور پــس از این مقدمات 
به بحــث اول این روزها؛ یعني بازگشــت 

تحریمها پرداخت. 
دکتر جهانگیري معتقد اســت که آمریکا 
پس از خروج از برجام دو مسیر را در پیش 
گرفت؛ جنگ رسانه اي و جنگ اقتصادي. 
از نظر معاون اول رئیس جمهور؛ آمریکا در 
جنگ رسانه اي در برخي نقاط تا حدودي 
هم موفق عمل کــرد و باعث ناامید کردن 
مردم ایران از آینده شــد، اما مردم خیلي 

زود با شــناخت اثر مثلث آمریکا، اسرائیل 
و ســعودي در این جنگ رسانه اي دست 
دشــمن را خواندند. دکتــر جهانگیري در 
خصوص جنگ اقتصادي نیــز بر این نکته 
تاکید کرد که هدف دشمن؛ نه دولت و بلکه 
ملت ایران اســت و مانع تراشي آمریکا در 

تهیه دارو را مصداق ادعاي خود قرار داد.
معاون اول رئیس جمهور معتقد اســت که 
در شرایط کنوني سرنوشــت ملت، دولت 
و نظــام به یکدیگر گره خورده اســت و از 
تمامي دوســتداران ایران درخواست کرد 
که به این دولت و نظــام کمک کنند تا از 
چالش فعلي با موفقیت خارج شــود. دکتر 
جهانگیري تاکید کرد از منظر سیاســي و 
اخلاقي ایران به دنیا نشان داد که کشوري 
قابل اعتمــاد و آمریکا کشــوري غیرقابل 
اعتماد است که نمي شود با آن توافق کرد. 
وي تشکیل شورایعالي هماهنگي اقتصادي 
و ستاد مقابله با تحریم ها را ابزارهاي لازم 
براي مقابلــه با جنگ اقتصادي دشــمن 

توصیف کرد.
دکتــر جهانگیري هدف به صفر رســاندن 
فروش نفت ایران را هدفي شکست خورده 
براي آمریکا دانست و خبر داد که ایران به 
انــدازه مورد نیاز طي مــاه هاي اخیر نفت 
فروخته اســت. معاون اول رئیس جمهور 
ســپس اولویت هــاي جبهــه اول جنگ 
اقتصــادي یعني وزارت امــور اقتصادي و 
دارایي را تشــریح کرد. اولویت اول از نظر 

دکتــر جهانگیري؛ "بهبود فضاي کســب 
و کار" اســت. بــه عقیده وي در شــرایط 
فعلي که فعالان اقتصادي تحت فشارهاي 
خارجي قــرار دارنــد؛ باید با کــم کردن 
بــار مقررات، فشــار داخلــي را به حداقل 
رساند. اولویت دوم؛ "توانمندسازي بخش 
خصوصي" و مســاله سوم "ســاماندهي 

گفتگوي دولت و بخش خصوصي" است.
بــه اعتقــاد معــاون اول رئیــس جمهور 
اقتصاد ایران در شــرایط فعلي نیاز مبرمي 
به "جذب ســرمایه گذاري خارجي" دارد 
که ایــن اولویت چهــارم وزارت اقتصاد به 
شمار مي رود. اولویت پنجم "توسعه بازار 
ســرمایه از طریق خروج کامــل نیروهاي 
مسلح و دولت از بنگاهداري و عرضه سهام 

آنها در بازار بورس" است.
اما دکتــر جهانگیــري اولویت ششــم را 
"مولدســازي دارایي هاي زیــاد دولت" 
عنوان کرد و گفت: ما دولتي هســتیم که 
در شرایط فعلي بدهي خارجي مان بسیار 
اندک اســت؛ همچنین دارایي هاي دولت 
بسیار زیاد است و به نوعي دولت پولداري 

هستیم.
معــاون اول رئیــس جمهور "بســط پایه 
مالیاتــي و جلوگیري از فــرار مالیاتي" را 
اولویــت هفتم ایــن وزارتخانه دانســت و 
"کمــک به بانک مرکــزي در اصلاح نظام 
بانکي" را آخرین اولویت در شــرایط فعلي 

اعلام کرد.

دکتر جهانگیري در مراسم معارفه وزیر جدید امور اقتصادي و دارایي تشریح کرد؛

8 اولویت وزارت اقتصاد 
در جنگ اقتصـــادي
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دکتر فرهــاد دژپســند وزیر جدیــد امور 
اقتصادي و دارایي نیز در ســخنراني خود از 
برنامه هاي مدنظر بــراي اداره بهتر اقتصاد 

کشور خبر داد. 
دکتر دژپسند به نوعي تمام اولویت هاي ذکر 
شده از ســوي دکتر جهانگیري را به عنوان 
اولویــت هاي برنامه خــود معرفي کرد و با  
یــادآوري خاطراتي از حضور خود در دوران 
دفاع مقدس ســعي کرد مختصات مدیریت 

در شرایط بحراني را نشان دهد.
وزیــر جدید اقتصــاد در اولین گام یکي از 
برنامه هــاي با اهمیت خود را "تشــکیل 
هســته هاي اندیشــه ورزي" اعلام کرد و 
گفــت: در یک تعامــل 4 جانبه از ظرفیت 
دولت، مجلس، بخش خصوصي و دانشگاه 
استفاده خواهد شد تا در تدوین سیاست ها 
و برنامه هاي اجرایي براي عبور از بحران و 
اجراي سیاست هاي اقتصادي بهره ببریم. 
وي بر جایگاه بخش خصوصي تاکید کرد و 
گفت: نباید دارندگان کارت طلایي پشت در 

اتاق وزیر اقتصاد بنشینند.
دکتر دژپســند یکي دیگــر از اولویت هاي 
وزارت اقتصاد را "اســتفاده بهینه از دارایي 
هــاي دولت" خواند. به گفته وي نرخ ثبتي 
دفتري اموال و دارایي هاي دولت حدود 7 

هزار میلیارد تومان برآورد مي شــود. دکتر 
دژپسند تاکید کرد که باید در دوره 3 ساله 
وزارتش 20 درصد این دارایي ها به عنوان 

اهرم استفاده شوند.
تاکید دیگر وزیر جدید اقتصاد؛ "شتاب در 
امر خصوصي سازي" بود. وي معتقد است 
که باید از همین امروز کار را شــروع کرد. 
دکتر دژپســند وعده داد که در کوتاه مدت 
سهام دولت در یک بانک و دو شرکت واگذار 
مي شود که پذیره نویسي آن به زودي اعلام 

مي شود.
"اصلاح نظام بانکي" کلیدواژه مشترک دیگر 
سخنان دکتر دژپســند با دکتر جهانگیري 
بود. وزیــر اقتصاد از بنگاهــداري بانک ها 
انتقاد کــرد و "حرکت بانــک هاي دولتي 
به سمت سبک سازي و افزایش تسهیلات 

دهي" را وعده داد. "تسهیل سرمایه گذاري 
خارجــي" نیز برنامه دیگــر وزیر جدید در 
وزارت اقتصاد است. به گفته دکتر دژپسند 
باید تعدد مجوزها را کاهش داد و از سرمایه 
گذار خارجي به موازات سرمایه گذار داخلي 

حمایت کرد.
وي در این خصوص گفت: اگر سرمایه گذار 
در انبوهي از موانع گمرکي، مالیاتي، بانکي 
و ... رو به رو شــود؛ نمي تواند به هدف خود 
برسد. در همین خصوص بهبود فضاي کسب 
و کار با هدف برنامه ششــم و وزارت اقتصاد 
خیلي فاصله دارد. نمي توانیم در یک جلسه 
بگوییم 400 مجوز کاهش یافته و آنها را از 
در خارج کنیم، اما از پنجره بیایند. علت بالا 
و پایین شــدن رتبه کســب و کار در ایران 

همین موضوع است. 

 اکرمي: مسئولیت هاي 
وزارت اقتصاد با انتظارات مردم 
همخواني ندارد

 برنامه هاي دژپسند 
 براي بهبود مدیریت 
اقتصاد کشور

رحمت الله اکرمي که پس از اســتیضاح 
دکتر کرباســیان مدتي کوتاه سرپرستي 
وزارت اقتصاد را عهده دار بود نیز در این 
مراسم گزارشي از عملکرد این وزارتخانه 
ارائه داد و از دشواري ها و وظایف متعدد 

وزارتخانه گفت.
اکنــون رئیــس خزانه داري  اکرمي که 
کل کشور اســت؛ به برخي موفقیت هاي 
وزارت اقتصاد طي سال هاي اخیر اشاره 
کرد که "بازپرداخــت اوراق بدهي دولت 
بدون حتي یک روز تاخیر" نمونه بارز آن 
است. اکرمي در این خصوص گفت که در 
همین وضعیت نیز وزارت اقتصاد و دارایي 
به علت عملکرد مثبتش در ســالجاري 2 
بار مورد تشویق رهبر معظم انقلاب قرار 

گرفته است. وي از دوستي 30 ساله اش 
با وزیر جدید اقتصاد گفت و به این نکته 
هم کنایه زد که کارکرد و مسئولیت هاي 
این وزارتخانه با انتظــار مردم همخواني 
نــدارد و انتظار مردم نیازمند این اســت 
که متولــي اصلي اقتصاد کشــور در این 

وزارتخانه حضور داشــته باشــد. اکرمي 
پس از ارائه گــزارش عملکرد تاکید کرد 
که کارهاي انجام نشده زیادي نیز وجود 
دارد که در برنامه هاي وزیر جدید همگي 
موجود است، اما مســتقیما اشاره اي به 

آنها نکرد.
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هدف ما بازگشــت ثبات به اقتصاد کشور 
است. خوشبختانه توانســته ایم در این 
مسیر اهداف دشمنان را که قصد داشتند 
همزمان با فشارهای اقتصادی و تبلیغات 
وسیع رســانه ای و روانی آرامش کشور را 
برهم زنند؛ خنثی کرده و شکست دهیم. 
در همین راستا نیز تقویت ارزش پول ملی 

از اولویت های ماست.
دکتر عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزي 
در برنامه گفتگوی ویژه خبری شــبکه دو سیما 
به تشریح سیاســت ها و اقدامات بانک مرکزی 
طــي ماه های اخیر پرداخــت. رئیس کل بانک 
مرکزی در این برنامه با اشاره به اهداف دشمنان 
برای ایجاد مشکل در کشور گفت: دشمن همه 
امکانات خــود را برای ایجاد مشــکل در نظام 
اسلامی بسیج کرده است، اما ما هم برنامه ریزی 
هــاي خودمان را می کنیم و در کار خود جدیت 
داریم. در همین راستا بانک مرکزی و دولت طي 
ماه های گذشته نشان دادند که بر مشکلات فائق 
می آیند و همانطور که به مردم قول داده بودیم؛ 

در بازار ارز ثبات ایجاد کرده ایم.
دکتر همتــی در ادامــه با بیــان اینکه هدف 
بخش های مختلف اقتصادی بازگشت ثبات به 
اقتصاد کشور است، گفت: نوسانات اقتصادی از 
مهمترین عواملی است که بر اقتصاد کشور تاثیر 
منفــی می گذارد؛ از این رو مــا نیز هدفمان را 
بر بازگشــت ثبات به اقتصاد کشــور قرار دادیم 
و خوشــبختانه با تمهیدات و تدابیر مســئولان 
و در کنــار آنهــا بانــک مرکزی توانســته ایم 
اهداف دشــمنان را که قصد داشتند همزمان با 
فشارهای اقتصادی و تبلیغات وسیع رسانه ای و 
روانی آرامش کشــور را برهم زنند؛ خنثی کنیم 
و شکست دهیم. خرسندم به مردم ایران عرض 

کنم که بــازار ارز در حال حاضــر کاملا تحت 
کنترل اســت و بانک مرکزی با قدرت در مسیر 
خود به ســمت ایجاد تعادل و اهداف مورد نظر 
پیش می رود و مردم در آینده شاهد نتایج برنامه 

های عملیاتی ما خواهند بود.
 بازار متشکل ارزی 

یک نیاز ضروری است
دکتر همتی درباره سیاســت های ارزی جدید 
بانــک مرکزی مانند ایجاد بازار متشــکل ارزی 
گفــت: یکی از مشــکلاتی که در حــال حاضر 
وجود دارد؛ این اســت که نرخ اســکناس ارز یا 
همان چیزی که تحت عنوان بازار سوم شناخته 
می شــود، در کوچــه پس کوچه ها و توســط 
فرصت جویان و ســفته بازان تعیین می شود. ما 
نمی توانیم چنین چیزی را تحمل کنیم و بانک 
مرکزی از اقتدار خود برای کنترل این شــرایط 

استفاده می کند.
رئیس شــورای پول و اعتبار ضمــن توصیه به 
مردم برای پرهیز از ســرمایه گــذاری در بازار 
ارز تصریح کرد: توصیــه من به مردم ایران این 
اســت که از سرمایه گذاری در بازار ارز و طلا که 
با مخاطرات بســیاری همراه اســت، خودداری 
کنند؛ چراکه ما نگران دارایی های مردم هستیم 
و نمی خواهیم به ســرمایه های آنها آسیبی وارد 
شــود. ذکر این نکته ضروری است که در حال 
حاضر به سمت تعادلی پایداری در بازار در حال 

حرکتیم و شرایط تحت کنترل است.
وی در ادامــه افزود: در بخشــنامه جدید ارزي 
به صادرکننــدگان اجازه دادیم که بخشــی از 
ارز حاصل از صادرات خود را در ســامانه سنا به 
صرافی ها عرضه کنند و مــا نیز حتما باید بازار 
متشــکل ارزی شــبیه به بورس داشته باشیم. 
در واقع این مهم به صــورت معاملات آنی و نه 

معامــلات آتی خواهد بود و بانــک مرکزی نیز 
به  عنوان بازیگردان اصلــی در این بازار حضور 
دارد و تمام ورودی ها و خروجی های ارز و کشف 
قیمت نیز در این بازار انجام می شود. البته این 
امر بســتر پلت فرمی برای سامانه نیما است و به 

تدریج حواله نیز به این بازار وارد خواهد شد.
رئیس کل بانــک مرکزی دربــاره زمان  بندی 
اجرای بازار متشــکل ارزی اظهار کرد: در حال 
حاضر کارشناسان ما مشغول بررسی همه جانبه 
این موضوع هستند. بهتر است در شرایط فعلی 
زمان خاصی را در این خصوص اعلام نکنیم، اما 
هدف ما یا همان متشــکل کردن بازار ارز کاملًا 

مشخص است.
رئیس شــورای پول و اعتبار در پاسخ به برخی 
انتقادات مبنی بر چندی نرخی بودن ارز گفت: 
در حال حاضر برخی انتقاد می کنند که ســه یا 
چهار نرخ ارز وجود دارد. باید توجه کرد که این 
مسأله متأثر از شرایط فشار اقتصادی سنگینی 
است که از سوی آمریکا و متحدانش ایجاد شده، 
اما با این حال دولت و نظــام مقتدرانه در برابر 
دشــمن ایســتاده اند و پیش بینی های عجیب 
و نامعقول دشــمن که در رســانه های آنان نیز 
بازتاب می یافت، محقق نشــد. در حال حاضر 
نمی توانیــم تمــام جزئیات اطلاعــات را بیان 
کنیم؛ چراکه دشمن می خواهد از این اطلاعات 
اســتفاده کند، اما دولت و بانک مرکزی همانند 
گذشــته با اقتدار به مسیر خود ادامه می دهند 

و باز هم از این چالش سربلند عبور می کنیم.
دکتر همتی با اشــاره به اختیاراتی که سران قوا 
به بانک مرکــزی تفویض کرده اند، عنوان کرد: 
یکــي از این امتیازات که بــه تائید مقام معظم 
رهبری نیز رسیده اســت و در واقع اختیاراتی 
قانون تلقی می شود؛  اجازه دریافت سپرده ارزی 

رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر ایجاد ثبات در بازار ارز:

تقویت ارزش پول ملی در اولویت است
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بود. متأسفانه ســپرده های ارزی در کشور ما با 
ســابقه ذهنی خوبی همراه نبوده و در گذشته 
افرادی که نســبت به سپرده گذاری ارزی اقدام 
کردند، معادل ریالی آن را دریافت کرده بودند. 
اما در حال حاضر تضمین بانک مرکزی در این 
خصوص وجود دارد و ســپرده گــذاران ارزی 
هم ســپرده  و هم ســود آن را به شکل ارزی و 
به صــورت نقد دریافت می کنند. در این زمینه 
مبالغ قابل توجهی جمع آوری شــده است و ما 
از مردم می خواهیم که از این فرصت اســتفاده 
کنند. البته اختیار انتشــار گواهی سپرده ارزی 
نیز در اختیار بانک مرکزی اســت که در صورت 

لزوم این گواهی را به بازار عرضه خواهیم کرد.
 از عملکرد صادرکنندگان 

راضی نیستم
عالــی ترین مقــام بانــک مرکزی در پاســخ 
بــه انتقــادات مطرح شــده از ســوی برخی 
صادرکننــدگان در خصوص بخشــنامه اخیر 
بانــک مرکزی عنــوان کرد: ما نیــز از عملکرد 
صادرکنندگان رضایت نداریم. از ابتدای ســال 
تاکنون صادرات غیرنفتی 27 میلیارد دلار بوده 
اســت. طبق قانون صادرکنندگان باید همه این 
مبلغ را به سامانه نیما می آوردند، اما تنها کمتر 
از 7  میلیــارد دلار از این رقم به ســامانه نیما 
عرضه شــده؛ در نتیجه این بانک مرکزی است 

که از صادرکنندگان گله مند است.
وی در ادامه افــزود:  صادرکنندگان واقعا نقش 
مهم و اساســي در اقتصاد کشور دارند و از این 
بابت از آنها تشکر می کنیم. اما باید به این نکته 
نیز توجه کرد که ارز باید وارد کشــور شــود و 
به تبع آن رونق اقتصادی و اشــتغال در کشور 
محقق  گردد. از طرفی اگر ارز حاصل از صادرات 
به چرخه اقتصاد بازنگردد؛ به معنای واقع خروج 

سرمایه از کشور است.
دکتر همتی با اشــاره به جلســات مشترک با 
فعــالان بخش های مختلــف اقتصادی تصریح 
کرد: در همین زمینه با پتروشــیمی ها گفت و 
گوهایی داشــتیم که خوشــبختانه با عملکرد 
مناســب، آنها بیش از 5.5 میلیــارد دلار ارز به 

سامانه نیما عرضه کرده اند.
وی در ادامــه خاطرنشــان کرد: بســیاری از 
اســتانداران و صادرکنندگان خرد نزد ما آمدند 
و جلســات متعددی با آنها داشــتیم. ما نیز در 
راســتای کمک به صادرکنندگان اعلام کردیم 
کسانی که زیر یک میلیون یورو صادرات دارند، 
از آمدن به ســامانه نیما معاف هستند. حدود 6 
هزار شخصیت حقوقی و حقیقی به این ترتیب 
از حضور در سامانه نیما معاف شدند و می توانند 
ارز خود را در ســامانه سنا به صرافی ها به شکل 
اســکناس عرضه کنند، یا بــا آن واردات انجام 
دهند و یا در اختیار افرادی قرار دهند که برای 

واردات ثبت سفارش کرده اند.
وي تاکید کــرد: صادرکنندگانی که بین یک تا 
3 میلیون یورو صــادرات دارند نیز ضمن اینکه 

یک میلیــون یوروی آن از حضور در نیما معاف 
اســت، تنها لازم است 50 درصد مابه التفاوت را 
به سامانه نیما بیاورند. صادرکنندگانی که حجم 
صــادرات آنها بین 3 تا 10 میلیون یورو اســت 
نیــز 70 درصد ارز خود را باید در ســامانه نیما 
عرضه کننــد، یک میلیون یــوروی آن نیز که 
مانند گرو ه های دیگر معاف است و باقیمانده آن 
نیز می تواند صرف واردات شــود و یا در اختیار 

واردکنندگان قرار گیرد.
رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر اتحاد عمومی 
عنوان کرد: همه ما در یک کشــتی نشسته ایم. 
صادرکننــدگان نیز باید توجه کنند که اگر قرار 
باشد ارز حاصله خود را در بازار آزاد عرضه کنند، 
منجر به تورم خواهد شــد و به اقشــار پایین  تر 
جامعه آســیب خواهد زد. دولت در حال حاضر 
برای کالاهای اساسی ارز 4200 تومانی در نظر 
گرفته و در سامانه نیما نیز نرخ ارز برای واردات 
کالاهای دیگــر در حال حاضر در حدود 7500 
تومان است. متاسفانه بسیاری از صادرکنندگان 
بزرگ کشور از ســامانه نیما ارز 7500 تومانی 
گرفته اند، اما ارز حاصــل از صادرات خود را به 

این سامانه نیاورده اند. 
 سیاستگذار، تولیدکننده، واردکننده 
و صادرکننده باید کنار یکدیگر باشند

رئیــس کل بانک مرکزی گفت: بــاز هم تاکید 
می کنم کــه مــا در خدمــت صادرکنندگان 
هســتیم. صادرکننــدگان بــزرگ کشــور که 
حجم صــادرات آنها بیــش از 10 میلیون یورو 
اســت، حدود 250 نفر هســتند که ما آمادگی 
داریم برای حل مشــکلات آنها نیز به گفت وگو 
بنشــینیم. اما توجه کنید من مسئول سیاست 
هاي ارزي کشور هســتم و مصوبه ای که طبق 
آن عمل می کنیم نیز مصوبه ســران قوا و مورد 
تائیــد مقام معظم رهبری اســت. از این رو ارز 
صادراتی باید به چرخه اقتصادی کشور بازگردد 
و نحوه بازگشــت آن نیز در یک تیم پنج نفره با 
حضور رئیس بانک مرکزی، وزیر امور اقتصادی 
و دارایــی، رئیس ســازمان برنامــه و بودجه، 

وزیر نفــت و وزیــر صنعت، معــدن و تجارت 
تعیین می شــود. این ســازوکارها نیز با تفاهم 
اتــاق بازرگانی تعیین شــده و از نظر من هفت 
 ماه چانه زنی کافی اســت؛ بنابراین لازم اســت 
صادرکنندگان به کمک اقتصاد کشــور بیایند. 
طبق برآوردهای من با توجه به مصوبه جدید تا 
پایان سال باید حدود 5 میلیارد یورو وارد چرخه 
بخش آزاد شــود و مطمئناً این امر تاثیر مثبت 
خود را بر بازار آزاد نیز خواهد گذاشت. آنچه که 
مسلم اســت اینکه در حال حاضر سیاستگذار، 
تولیدکننده، واردکننده و صادرکننده همه باید 
در این جنگ اقتصادی کنار یکدیگر باشیم و با 
توجه به افزایش نفع صادراتی در وضعیت فعلی 
اقتصاد کشور، ما حامی افزایش صادرات توسط 

صادرکنندگان هستیم.
دکتر همتی در ادامه با اشــاره به صادرات ریالی 
به چند کشور همسایه گفت: از نظر من صادرات 
ریالی اصــولا معنا ندارد؛ هرچند که دوســتان 
معتقدند با توجه به عــدم امکان انتقال ارز این 
کار انجام می شود. اما سوال ما این است که پس 
ریال را چطور جابه جا می کنند؟ یا سوالی دیگر 
اینکه ارزهای هرات،  ســلیمانیه، اربیل، دوبی و 
... از کجا می آیند؟ در واقع خروج کالا از کشــور 
که در ازای آن ارز یا کالایي وارد کشــور نشود، 
صادرات نیســت؛ بلکه خروج سرمایه از کشور 
اســت و بانک مرکزی نمی تواند به راحتی اجازه 

خروج سرمایه از کشور را بدهد.
وی در ادامه با اشــاره به صحبت های روســای 
جمهوری ایران و عراق گفت: روســای جمهور 
دو کشور ایران و عراق در این خصوص گفت وگو 
کرده اند. ممکن اســت من نیز سفری به عراق 
داشــته باشــم و مذاکراتی را برای بازگشت ارز 
صادراتــی به کشــور انجام دهم. مــا از ابتدای 
ســالجاري 31 میلیارد دلار بــرای واردات ارز 
تامین کرده ایم کــه بالغ بر 10 میلیارد دلار آن 
برای کالاهای اساســی مانند دارو و مواد غذایی 
بوده اســت. همزمان ذخایر ارزی اسکناســی  
کشور را نیز به  شدت تقویت کرده ایم. همانطور 
که رئیس  جمهور نیز اشــاره داشــتند؛ در حال 
حاضر یکی از بیشــترین ذخایر اسکناسی ارزی  
را طي چند سال گذشته داریم و به لطف خدا از 

این نظر هیچ مشکلی وجود ندارد. 
 محدودیت سقف تراکنش

 50 میلیون تومانی لازم بود
رئیس کل بانک مرکزی درباره اعمال محدودیت  
بــرای تراکنش های بــالای 50 میلیون تومان 
گفت: در هیچ کشوری نمی توان بدون مشخص 
بودن مبدأ و مقصد تراکنش با رقم بالا انجام داد. 
همین امروز اگر شما با یک کارت اعتباری مانند 
مسترکارت مثلا 5 هزار دلار خرید انجام بدهید، 
از آنجــا با محل خرید شــما تماس می گیرند و 
چک می کنند که آیا شــما واقعا در حال خرید 
جنس هســتید و این مبلغ را بــرای خرید چه 
کالایــی پرداخــت می کنید؟ اینگونه نیســت 

توصیه من به مردم ایران این 
است که از سرمایه گذاری در 
بازار ارز و طلا که با مخاطرات 

بسیاری همراه است، خودداری 
کنند؛ چراکه ما نگران 

دارایی های مردم هستیم و 
نمی خواهیم به سرمایه های 

آنها آسیبی وارد شود
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کــه به راحتی 5 میلیارد یــا 10 میلیارد تومان 
را بدون هیچ نظارتی جابه جا کنید. متأســفانه 
طي سال های اخیر نسبت به این موضوع غفلت 
شده بود و ما به شکل جدی ایستادگی کردیم تا 

حتما این مسئله حل شود.
وی در ادامــه افزود:  تصور کنیــد پایانه فروش 
بانــک را به ترکیه یا کانادا برده بودند و با کمک 
وی پی ان صدها و هزاران تراکنش انجام می دادند 
و نظارتی نیز بر آن وجود نداشــت. در حالی  که 
امــکان نــدارد در هیچ جای دنیــا 10 میلیارد 
تومان پول جابه جا شود و دلیل آن نیز مشخص 
نباشد. بنابراین ما ســقف 50 میلیون تومان را 
در نظــر گرفتیم که البته بعضــی افراد در حال 
حاضر تقلب می کنند. مثلا از ده بانک ده  کارت 
مختلف گرفته اند و ده برابر ســقف مجاز مبلغ 
جابه جــا می کنند. البته ما برای این موضوع هم 
راه حلی در نظر گرفته ایم و به زودی محدودیت 
سقف 50  میلیون تومان براساس کدملی اعمال 
خواهد شــد و تفاوتی نمی کند که این تراکنش 
از چند کارت بانکی انجام شــده باشد. بنابراین 
مطمئن باشــید ما تمام منافذی کــه به ریال 
یا ارز ضربه بزند را مســدود مــی کنیم؛ چراکه 
اعتقاد دارم اینها مصداق بارز پولشــویی است و 
معناندارد کسی بتواند بدون هیچ توضیحی ده ها 
میلیارد تومان پول را به این شکل جابه جا کند.

دکتر همتی در پاسخ به سوالی درباره صادرات 
نفتی کشــور نیز گفت: در حال حاضر دو گروه 
از ســوی بانک مرکزی در دو کشــور از هشت 
کشوری که قرار اســت خریدار نفت ما باشند؛ 
مشغول مذاکره بر ســر نحوه اجرای قراردادها 
هستند و با دو کشــور دیگر نیز توافقات انجام 
شده اســت. تصور می کنیم طي یکی دو هفته 
آینــده با همه این کشــورها به توافق دســت 
یابیم. ما پیش بینی هــای لازم را انجام داده ایم 
و لازم اســت در اینجا از تلاش های وزیر نفت و 
همکارانشان به دلیل کمک و همکاری مناسب 

با بانک مرکزی تشکر کنم.
  همزمانی تقویت پول ملی 
با تحریم های جدید ترامپ

دکتر همتی در پاسخ به این سوال که آیا شیب 
تورمی موجود ادامه خواهد داشت، گفت: یقینا 
اینطور نخواهد بود. البته متأسفم که فشارهای 
فعلی بر جامعه وارد شــده، اما این موضوع یکی 
از دغدغه های جدی دولت است و در تلاشیم از 
حجم این فشارها کم کنیم. بالاخره شوک ارزی 
که طي ماه های گذشته به اقتصاد وارد شد و در 
واقع شــوک منفی طرف عرضه بود، اثر خود را 
بر قیمت ها داشــت. اگر آمارها را ببینید از تیر 
تا شــهریور ماه شاهد سیر صعودی تورم ماهانه 
نقطــه  به  نقطه بودیم، اما خوشــبختانه در مهر 
ماه شــاهد کاهش آن بودیم. در واقع شــاخص 
بهای کالاها و خدمات مصرفی در مناطق شهری 
ایران در شــهریور ماه سالجاری به عدد 141.9 
رسید که نسبت به ماه قبل 6.1 درصد افزایش 

داشته است. این روند در مهر ماه برای شاخص 
مذکور 4.6 درصد افزایش داشته و در واقع روند 
افزایشی شاخص نزولی شده است که امیدواریم 
این روند همچنان ادامه یابد. در واقع سیاســت 
دولت و بانک مرکزی نیز کاهش شــتاب تورم 
و سپس کاهش تورم اســت. اگر ما ارزش پول 
ملــی را بر مبنای نرخ ارز در بــازار آزاد در نظر 
بگیریم، شاهد تقویت 20 درصدی آن هستیم و 
من انتظار بیش از این را هم دارم. اخیرا به یکی 
از میهمانان خارجــی  مان گفتم دقیقا هنگامی 
که ترامپ از تحریم های تازه ســخن می گفت، 
ما موفق شــدیم 20 درصد ارزش پول ملی مان 
را تقویــت کنیم که نتیجه اقدامــات با تدبیر و 

احتیاط بانک مرکزی در بازار است.
حجم نقدینگی تحت کنترل است

دکتر همتی درباره حجــم نقدینگی در اقتصاد 
کشور هم گفت: رشد نقدینگی ما در حال حاضر 
نســبت به میانگین پنج ســال گذشته تفاوتی 
نکــرده و در حدود همان 20 درصد اســت. در 
واقع از ابتدای ســال تا شــهریورماه نقدینگی 
9.1 درصد رشد کرده اســت و سرعت افزایش 
نقدینگــی نیز اصلا بالا نیســت. مــا بانک ها را 
کنترل کردیم و بدانید هیچ کاری را در بازار پول 

بدون سیاست مشخص انجام نمی دهیم.
رئیس کل بانــک مرکزی افــزود: مقام معظم 
رهبری به ما فرمودند که کمیته ای را متشکل از 
افراد خبره، جوان و نترس برای کنترل نقدینگی 
تشکیل دهیم. این کمیته تشکیل شد و بیش از 
یک  ماه  و  نیم اســت که در مورد اصلاحات نظام 
بانکی و سیاست های پولی مشغول کار هستند.

 بانک های خوب تشویق 
و بانک های بد تنبیه خواهند شد

دکتر همتی در خصوص اختیاراتی که از سوی 
ســران ســه قوه به بانک مرکزی تفویض شده 
اســت، گفت: اختیار خوب دیگری که اخیرا از 
سوی سران سه قوه با تائید مقام معظم رهبری 
گرفتیم؛ امکان عملیــات بازار باز از طرف بانک 
مرکزی بود. انشــالله از سال آینده ما وارد خرید 
و فروش اوراق خواهیم شــد و از این طریق نرخ 

سود را تنظیم خواهیم کرد.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: اگر 
بانکی بخواهد به تخطی از نرخ سود اصرار کند؛ 

فکــری به حــال آن بانک خواهیم کــرد. البته 
بانک های ما همگی مجــوز بانک مرکزی دارند 
و خیال مردم راحت باشــد همه سپرده گذاران 

مورد حمایت خواهند بود.
رئیــس شــورای پــول و اعتبار با بیــان اینکه 
اصلاحات نظام بانکی بــر مبنای کنترل دقیق 
بانــک مرکزی صــورت خواهد گرفــت، افزود: 
بانک خوب و بد از طریق اضافه  برداشت کنترل 
می شــود. وقتی با بانک های بد برخورد کردیم؛ 
سایر بانک ها متوجه جدیت ما خواهند شد. لازم 
به ذکر اســت بانک ها در برخی  از فعالیت های 
خود خوب عمــل می کننــد و در برخی دیگر 
از فعالیت هایشــان عملکرد مناســبی ندارند.  
می دانم مــردم در دریافت خدمات از بانک ها با 
مشــکلات متعددي مواجه اند که این مشکلات 
به تدریج برطرف خواهد شد. دکتر همتی تاکید 
کرد: برنامه داریم بانک های خوب را تشــویق و 
بانک های بد را تنبیه کنیم و در این زمینه بسیار 
جدی هســتیم. از مقام معظم رهبری تا سطوح 
پاییــن همه اعتقاد دارند که باید با بانک های بد 
که به اقتصاد کشور ضربه می زنند؛ برخورد کرد 
و از بانک هایــی که به تولید کمک می کنند نیز 
تقدیر شــود. به گفته رئیس کل بانک مرکزی 
خروج بانک ها از بنگاهداری در حال حاضر مورد 
تاکید رئیس جمهور  اســت و بانک مرکزی نیز 
لزوم اجرای این مساله را در اولویت کاري خود 

قرار داده است.
رئیس شــورای پول و اعتبار در خصوص میزان 
تسهیلات اعطایی شــبکه بانکی به بخش های 
اقتصادی کشور طي هفت ماهه سالجاری گفت: 
طــي هفت ماهه ســالجاري 358 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات سیســتم بانکی پرداخت شده 
اســت که 100 هزار میلیارد تومان آن به بخش 
صنعت و معدن اختصاص یافته و 60 درصد آنها 
هم سرمایه در گردش بوده است. البته این آمار 
شامل تسهیلات اســتمهال شده هم هست؛ اما 
باید گفت اســتمهال نیز دست تولیدکنندگان 
است و شرایط اقتصادی کشور آنها را مجبور به 

تمدید کرده است.
آغاز اصلاحات نظام بانکی 

دکتــر همتی با تاکید بر ضــرورت اصلاح نظام 
بانکی گفت: اولین گام برای اصلاح نظام بانکي، 
اصلاح ناترازی بانکها است؛ چراکه ناترازی برخی 
از بانک هــا قابل دوام نیســت و منجر به اضافه 
برداشــت می شــود. به همین دلیل اصلاح آنها 
را در اولویت قرار خواهیــم داد. به گفته رئیس 
کل بانک مرکزی در حال حاضر تدبیری صورت 
گرفته است که بار تســهیلات تکلیفی به نظام 
بانکی  کمتر شــود و بانک هــا نیز کمتر انتظار 
استقراض از بانک مرکزی داشته باشند. رئیس 
شــورای پول و اعتبار خاطرنشان کرد: آنچه که 
در حــال حاضر پایه پولی را زیاد می کند، اضافه 
برداشت بانک ها است که حدود 50 هزار میلیارد 
تومان مي باشــد. اولین مسأله این است که این 

اولین گام برای اصلاح 
نظام بانکي، اصلاح ناترازی 
بانکها است؛ چراکه ناترازی 
برخی از بانک ها قابل دوام 

نیست و منجر به اضافه 
برداشت می شود
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اضافه برداشت ها را کنترل کنیم. دومین مسئله 
هم اینکه سیاست های جدید پولی را همزمان با 
آن اجرا کنیم؛ بنابراین نرخ سود باید اصلاح شود. 
افزایش ســرمایه بانک ها نیز از دیگر برنامه های 

در دست اجراست.
 به اولویت ها در تامین ارز 

توجه خواهیم کرد
رئیس کل بانک مرکزی درباره اولویت های تأمین 
ارز و تناسب اولویت های بانک مرکزی برای تامین 
ارز بــا اولویت های وزارتخانه هــای مرتبط برای 
تخصیص ارز مثل مســاله تأمین ارز برای واردات 
لاســتیک گفت: اگر دوســتان از وزارتخانه های 
مختلف حساسیت های خود را به ما منتقل کنند؛ 
برای بانک مرکزی تفاوتــی در این زمینه وجود 
ندارد و ما وظیفه و هدف  مان تأمین ارز اســت و 
به هر بخشی که اولویت باشد نیز اولویت خواهیم 
داد. اخیرا متوجه شدیم در این زمینه غفلت هایی 
صورت گرفته است که سریعا مبالغ قابل توجهی 
به آن اختصاص دادیم و قرار بر این شده که وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با واردکنندگان صحبت 
کند. ما لاستیک را کالای اساسی می دانیم و برای 
آن ارز 4200 تومانــی در نظر گرفته ایم و تأمین 

آن نیز حتما انجام شده و خواهد شد.
به نفع مردم عمل می کنیم

دکتر همتــی با تاکید بر لــزوم تامین نقدینگی 
لازم برای بنگاه های تولیــدی گفت: وقتی نرخ 
ارز بــالا رفت، نیاز نقدینگــی بنگاه های تولیدی 
زیاد شــد. در حال حاضر اولویت مــا بنگاه های 
تولیدی هســتند؛ چراکه اگــر بنگاهی دیروز به 
100 تومان نیاز داشــت، امروز بــه 200 تومان 
نیــاز دارد؛ در نتیجه باید به آنهــا کمک کنیم. 
اخیرا نیز بخشنامه ای به بانک ها ابلاغ کردیم که 
اولویت را به سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی 
بدهند. رئیس کل بانک مرکزی افزود: البته باید 
عرض کنم تولیدکننــدگان نیز نباید قیمت ها را 
به این شــکل بالا ببرند. در همین راســتا وزارت 
صمت هم اخیرا از ســوی رئیس  جمهور مکلف 
شــد تا قیمت ها را کنترل کند و نظارت کافی بر 
این بخش داشــته باشد؛ چرا که بسیاری از موارد 
اصلا ارتباطی به نرخ ارز ندارد و بی دلیل افزایش 
قیمت داشته  است. یا نرخی که با آن ارز دریافت 
می کننــد و نرخی که در نهایــت برای خروجی 
در نظر می گیرند، اصلا قابل مقایســه نیست که 
البته ایــن موضوع هم کم کم با برطرف شــدن 

التهاب های اولیه کنترل خواهد شد.
دکتر همتی در پایان در پاســخ به دغدغه برخی 
صادرکنندگان برای عرضه ارز خود در ســامانه 
نیمــا گفت: ســامانه نیما قیمت ثابــت ندارد و 
صادرکنندگان باید به دولت کمک کنند. در حال 
حاضر نیز انتظار این اســت کــه صادرکنندگان 
معــادل 20 میلیارد دلار که مربــوط به ماه های 
گذشــته اســت و با دلار 4200 تومانــی مواد 
اولیه اش وارد و یا محصولاتش تولید شده است را 

به سامانه نیما بیاورند. 

روابط عمومی بانک مرکزی اعلام کرد؛

 ابلاغ دستورالعمل نحـــوه 
بازگشت ارز حاصل از صادرات

نحوه  ای  بخشــنامه  در  مرکــزی  بانک 
به چرخه   از صادرات  ارز حاصل  بازگشت 
اقتصادی کشــور را ابلاغ کــرد. در این 
بخشــنامه تمام صادرکنندگان مکلف به 
ارائه تعهد برگشــت ارز هستند و بانک 
مرکزی مکلف اســت صرفاً برای واردات 
کالا و خدمــات صادرکنندگانی تامین ارز 
کند که نحوه بازگشــت ارز آنها به چرخه 
اقتصادی کشور مطابق ســاختار تعیین 

شده در دستورالعمل این بانک باشد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی؛ در این 
بخشنامه آمده است: در اجرای بند "1" مصوبه 
شــماره 97405  مورخ 97.07.23 شورایعالی 
هماهنگــی اقتصــادی و حســب تصمیمات 
کمیته بند "2" مصوبه یاد شــده از یکسو و در 
راستای تســهیل اجرای دســتورالعمل شماره  
97.210782  مورخ 97.06.20 از سوی دیگر، 
بدینوسیله "نحوه  بازگشت ارز حاصل از صادرات 
به چرخه  اقتصادی کشــور" به شرح زیر ابلاغ 

می شود:
1- کلیه صادرکنندگان کالا و خدمات مکلف به 
ارائه تعهد بابت برگشــت ارز حاصل از صادرات 

خود به چرخه اقتصادی کشور هستند.
2- بانک مرکزی مکلف است صرفاً برای واردات 
کالا و خدمــات صادرکنندگانــی تخصیص و 
تأمین ارز کنــد که نحوه بازگشــت ارز آنها به 
چرخه اقتصادی کشــور مطابق ســاختار ذیل 

مشخص باشد.
3- بازگشت ارز حاصل از صادرات صادرکنندگانی 
که مجموع صادرات ســالانه آنها تا یک میلیون 
یورو، بیش از یک میلیون یورو تا سه میلیون یورو، 
بیش از سه میلیون یورو تا ده میلیون یورو و بیش 

از ده میلیون یورو به شرح ذیل باشد:
الف( تا یک میلیون یورو:

 از فروش ارز در "سامانه نیما" معاف است.
 در ازای واردات کالا و خدمــات مــورد نیاز 
چرخه تولید یا تجارت خود پس از ثبت سفارش 

استفاده کند )واردات در مقابل صادرات خود(.
 به صــورت مســتقیم بــراي واردات کالا با 
تشــخیص وزارت صنعت، معــدن و تجارت به 
واردکنندگان دیگر پس از ثبت سفارش واگذار 

کند )واردات در مقابل صادرات غیر(.
 به صورت حواله یا اســکناس بــه بانک ها و 
صرافی های مجاز با ثبت در "سامانه نظارت ارز 

)سنا(" عرضه کند.
ب( بیش از یک میلیون یورو تا سه میلیون یورو:

 مکلف انــد 50 درصــد ارز صادراتــی را به 
"سامانه نیما" واگذار کند.

تبصره: تا ســقف یک میلیون از فــروش ارز در 
"سامانه نیما" معاف است.

 مابقی ارز را باید به طرق زیر به چرخه اقتصاد 
بازگردانند:

 در ازای واردات کالا و خدمــات مــورد نیاز 
چرخه تولید یا تجارت خود پس از ثبت سفارش 

استفاده کند )واردات در مقابل صادرات خود(.
 به صــورت مســتقیم بــراي واردات کالا با 
تشــخیص وزارت صنعت، معــدن و تجارت به 
واردکنندگان دیگر پس از ثبت سفارش واگذار 

کند )واردات در مقابل صادرات غیر(.
 به صورت حواله یا اســکناس بــه بانک ها و 
صرافی های مجاز با ثبت در "سامانه نظارت ارز 

)سنا(" عرضه کند.
ج( بیش از سه میلیون یورو تا ده میلیون یورو:

 مکلف انــد 70 درصــد ارز صادراتــی را در 
"سامانه نیما" عرضه کند.

تبصره: تا ســقف یک میلیون از فــروش ارز در 
"سامانه نیما" معاف است.

 مابقی ارز را باید به طرق زیر به چرخه اقتصاد 
بازگرداند:

 در ازای واردات کالا و خدمــات و هزینه های 
بازاریابی مورد نیاز چرخه تولید یا تجارت خود 
پس از ثبت سفارش اســتفاده کند )واردات در 

مقابل صادرات خود(.
د( بیش از ده میلیون یورو:

 مکلفند 90 درصد ارز صادراتی را در "سامانه 
نیما" عرضه کند.

تبصره: تا ســقف یک میلیون از فــروش ارز در 
"سامانه نیما" معاف است.

 مابقــی ارز را باید به طریق زیــر به چرخه 
اقتصاد بازگردانند:

 در ازای واردات کالا و خدمــات و هزینه های 
بازاریابی مورد نیاز چرخه تولید یا تجارت خود 

پس از ثبت سفارش استفاده کند.
تبصره: فروش در "سامانه نیما" بیش از درصد 
مشخص شــده در هر یک از ســه دسته فوق 

امکانپذیر است.
4- تمامي صــادرات انجــام گرفتــه از تاریخ 

97.01.22 مشمول این مصوبه خواهد بود. 
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رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار به بررسی چالش های 
بازار ســرمایه پرداخت و ابهامات موجود در این بازار را 
تشــریح کرد. طراحی و ورود ابزارهــای جدید به بازار 
ســرمایه، جذب نقدینگی، ایجاد حــد اعتباری برای 
معاملات کارگزاری ها، لــزوم عرضه های اولیه، افزایش 
میزان سهام شناور آزاد شرکت ها، معاملات الگوریتمی و 
دستیابی به سودآوری واقعی شرکت های بورسی از جمله 
مهمترین  موارد مطرح  شده از سوی رئیس  سازمان بورس 
و اوراق بهادار بود. به این ترتیب طبق گفته دکتر شاپور 
محمدی با تحقق موارد مطرح شده، تعمیق هرچه بیشتر 
و افزایش شفافیت در بازار سرمایه را شاهد خواهیم بود.

ورود ابزارهاي جدید
رئیس  ســازمان بورس اوراق بهادار در ابتدای اظهارات خود به 
ورود ابزارهای جدید معاملاتی به بازار ســرمایه اشــاره کرد و 
گفت: از سال های پیش شــاهد ورود ابزارهای جدید معاملاتی 
به بازار ســرمایه بودیم. در واقع باید تعداد بسیار بالایی از این 
ابزارها داشته باشیم تا در مقاطع نوسانی بازار، حجم بازار کنترل 
شــود. وی در ادامه افزود: در راســتای توسعه و ورود ابزارهای 
جدید تلاش زیادی صورت گرفته است؛ به  طوری  که به زودی 
ابزار مالی جدید آتی ســبد ســهام را در بورس تهران عملیاتی 
خواهیم کرد. این ابزار به زودی روی ســهام نیز معامله خواهد 

شد.
دکتر محمدی در ادامه به آتی تک  سهم اشاره کرد و گفت: در 
گذشته تلاش های زیادی برای راه اندازی آتی تک  سهم توسط 
ســازمان بورس و شــرکت بورس صورت گرفت؛ اما اســتقبال 

چندانــی از آن به عمل نیامد. وی در ادامه با اظهار این مطلب 
که امیدواریم معاملات آتی روی سبد سهام بتواند قوی تر ظاهر 
شــود، گفت: همچنین تلاش می کنیم کــه با آوردن ابزار مالی 
جدیــد »وارانت« روی معاملات، اختیــار خرید و فروش تنوع 
جدیدی صورت گیرد. امیدوارم اختیار خرید و فروش هم بیشتر 

بتواند معامله شود.
 دستور سازمان برای فروش 

یا عدم فروش سهام به شرکت ها
ســرمایه  گذاران بازار سهام در برخی موارد انتظار شفاف سازی 
از ســوی نهاد ناظر و به  طور مشخص از دبیر شورایعالی بورس 
را دارند. دکتر محمدی در این راســتا در پاسخ به این سوال که 
به نظر شــما در بازار سرمایه جای اینگونه شفاف سازی ها خالی 
نیست، گفت: بازار سرمایه که ادعای شفافیت دارد، باید در همه 
چیز شفاف باشد.  زمانی یک شرکت، نهاد یا یک وزارتخانه بنا بر 
تکلیف قانونی مثلا ماده 16 قانون رفع موانع تولید باید فعالیت 
غیــر بانکی خود را واگذار کنــد؛ در آن  صورت به بانک ها برای 
فروش سهام تذکر می دهیم، اما در جواب قیمت پایین و ارزش 
بازار ضعیف را عاملی در راستاي شناسایی زیان عنوان می کنند 

و از واگذاری سهم سر باز می زنند.
دکتر محمــدی در ادامه افزود: ولی زمانــی قیمت ها به جایی 
می رســد که آنها احساس می کنند شــاید بتوانند بفروشند. ما 
از یک طرف با این مواجه هســتیم که سرمایه گذار خرد ممکن 
است آســیب ببیند و طبیعتا به همین علت سازمان بورس به 
ایــن نهادها تذکر می دهد. نه به خاطر اینکه قانونا ما می توانیم 
مانع فروش آنها شویم؛ بلکه به لحاظ توصیه ای که مصالح بازار 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادر چالش های بازار سرمایه را تشریح کرد:

چراغ سبز سکاندار به عرضه های بورسی



15

97
ن 

بــا
- آ

 3
٠  

ره
شما

  -
م 

سو
ل 

سا

را در نظر می گیریم.
ســکاندار بورس در ادامه با اظهار این مطلب که سازمان بورس 
قبل از اینکه کســی را به مراجع قضایی معرفی کند، سعی در 
اصــلاح رفتار دارد، به ایســنا گفت: به  طور مثال ســازمان به 
آنها می گوید شــما این سهم را به این شــکل می فروشید که 
ممکن است دستکاری قیمتی تلقی شود؛ بنابراین به این شکل 
نفروشید. حتی ممکن است کارگزار آن شخص یا خود شخص 
معترض شوند و بگویند چرا سازمان بورس به ما تذکر می دهد؟

وی علت این تذکرات را وظیفه سازمان بورس درباره پیشگیری 
از وقوع تخلف دانست و گفت: سازمان تلاش دارد تا قبل از ثبت 
یک تخلف از این موارد پیشــگیری کند تا اصلاح صورت گیرد. 
البته ممکن است بسیاری از این موارد اصلاح نشوند و در نتیجه 

سازمان بورس با این موارد برخورد می کند.
تلاش برای افزایش شناوری

ســکاندار بورس در ادامه به تلاش های صورت گرفته در زمینه 
افزایش ســهام شناور آزاد شرکت ها اشــاره کرد و گفت: ما از 
سال های گذشته در راســتاي افزایش میزان سهام شناور آزاد 
شرکت ها تلاش کرده ایم؛ چراکه این امر می تواند افزایش عمق 

بازار را به دنبال داشته باشد.
دکتر محمدی بــا اظهار این مطلب کــه در صورت بالا بودن 
میزان شــناوری سهام دیگر شاهد تشــکیل صف های خرید و 
فروش نخواهیم بود، گفت: در حال حاضر میزان شناوری سهام 
از 5 تا 10 درصد شــروع شده و برای بعضی  از نمادها حتی تا 
20 درصد هم پیشروی می کند؛ اما این ارقام در مقایسه با دیگر 

بازارهای مالی پیشرفته بسیار اندک است و باید افزایش یابد.
عرضه های اولیه

همچنین در حالی از ابتدای ســالجاری تاکنون تنها 3 عرضه 
اولیه در بورس تهران داشــتیم که انتظار می رود این عرضه ها 
و ورود شــرکت های جدید به بازار بیشتر باشد. دکتر محمدی 
به تشریح چرایی کم  بودن عرضه های اولیه اشاره کرد و گفت: 
البته هنوز چند ماه به پایان سال 97 باقیمانده است و به  طور 
قطــع در این مدت عرضه های زیادی خواهیم داشــت و 594 
شــرکت کنونی در بورس و فرابورس به 600 شــرکت افزایش 

خواهند یافت.
وي در ادامــه افزود: تلاش می کنیم تــا از دو بعد اصلی یعنی 
افزایش میزان ســهام شناور آزاد شــرکت ها و همچنین ورود 
بنگاه های جدید به بازار سهام؛ توسعه بازار را با سرعت بیشتری 

انجام دهیم.
ایجاد محدودیت در خرید اعتباری کارگزاران

دکتــر محمــدی در ادامه بــه ایجاد 
محدودیــت در خرید هــای اعتبــاری 
کارگزاران اشاره کرد و گفت: استراتژی 
صحیح بــر مبنای کنتــرل خریدهای 
اعتباری و ایجاد محدودیت بر این روند 
قرار دارد. این محدود یت ها در راستای 

حمایت از حقوق عامه مردم است.
وی در ادامــه با اظهــار این مطلب که 
چنانچه به اعتبار یک کارگزاری خدشه  
اي وارد شود، اعتبار تمامی کارگزاری ها 
زیر سوال می رود، گفت: در حال حاضر 
نگرانــی خاصی در ایــن زمینه وجود 

ندارد؛ اما پیگیری ها همچنان ادامه داد.
بــه گفته دکتر محمدی در برخی موارد کارگزاری از ارزشــی 
بالغ بر 2 میلیارد تومان برخوردار اســت، امــا یک اعتبار 10 
میلیارد تومانی ایجاد کرده اســت. آیا باید اجازه داد این بدهی 
بیشتر شود؟ ما می گوییم خیر؛ چراکه اگر مشکلی پیش بیاید 
نمی تواند از عده تعهدات آن برآید؛ بنابراین محدودیت اعتباری 

گذاشته می شود.
ســکاندار بورس ادامه داد: ایــن محدودیت های اعتباری برای 
خود کارگزاری ها هم مفید اســت؛ زیرا یــک جاهایی ممکن 
اســت وارد بازی پانزی شــده و در آن بازی غرق شــوند و به 
صورت شرکت های هرمی بدهی شــان زیاد شود. خوشبختانه 
الان کارگزاری های ما این مشــکل را ندارند؛ اما در راســتای 
جلوگیری  از چنین مواردی محدودیت های مربوطه وضع شده 

است.
کاهش مالیات

افــزون بر این در حالی طی ماه های گذشــته مالیات بر نقل و 
انتقال سهام و حق تقدم از نیم درصد به یک دهم درصد کاهش 
پیدا کرد که در این راســتا دکتر محمدی گفت: سازمان بورس 
از مدت هــا قبل پیگیر بحث مالیات و کاهش این مولفه بود. در 
حال حاضر ستاد هماهنگی اقتصادی که سران سه قوه برای آن 
تصمیم می گیرند و در آن حضور دارند؛ این مصوبه را اعلام کرد 
که نرخ مالیات از نیم درصد به یک دهم درصد کاهش یابد. وی 
ادامه داد: این اتفاق به کمک بازار ســرمایه می آید و به صورت 

بلندمدت تاثیر کاهنده روی مالیات دولت نخواهد داشت.
دکتــر محمدی در ادامه به معاملات الگوریتمی اشــاره کرد و 
گفت: معاملات الگوریتمی نیز به چند مورد وابســته است؛ اول 
اینکه دانش افراد تا چه حد در برنامه  نویسی قوی است. طبیعتا 
یکســری از افرادی کــه کامپیوتر، ریاضیــات، فیزیک، اقتصاد 
 یــا مدیریت مالی خوانده انــد، علاقه دارند ایــن الگوریتم ها را 

توسعه دهند.
ســکاندار بــورس ادامه داد: کســی که می خواهــد معاملات 
الگوریتمــی را بــرای بازارگردانی انجام دهــد، در حال حاضر 
هزینه  ای معادل 2 دهم درصد معاملات را پرداخت می کند؛ در 
حالی که زمانی این رقم 1/55 درصد در یک خرید و فروش بود.

سودآوری به معنای بهره وری است
رئیس  ســازمان بورس در ادامه به بررســی مفهوم سودآوری 
پرداخت و گفت: هر چند  ســودآوری را می توان به دو مفهوم 
کوتاه مدت و بلندمدت تقســیم کرد؛ اما ســودآوری در معنای 
واقعی به مفهوم کســب ســود بلندمدت ناشــی از بهره وری و 

تکنولوژی است. 
دکتــر محمــدی ادامــه داد: در دنیا 
شــرکت هایی که مهم، ماندگار و پایدار 
هســتند؛ دائم بهره وری  خود را افزایش 
داده و نــوآوری و تکنولوژی جدید را به 
فرآیند تولید وارد می کنند. شرکت های 
فعال در بازار ســرمایه ما نیــز  از این 
بنابراین  نیســتند.  مســتثنی  قاعــده 
شرکت های بورسی باید سودآوری  خود 
را از بهره وری و نوآوری کســب کنند تا 
 به این ترتیب رشــد واقعــی در اقتصاد 

شکل گیرد.

در راستای توسعه و ورود 
ابزارهای جدید تلاش 

زیادی صورت گرفته است؛ 
به  طوری  که به زودی ابزار 

مالی جدید آتی سبد 
سهام را در بورس تهران 

عملیاتی خواهیم کرد
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تامیــن منابع مالی به  ویــژه منابع مالی 
بلندمدت از جمله موضوعاتی است که نه  
تنها در ایران که در بسیاری از کشورهای 
در  حال  توسعه و توسعه  یافته به  طور روز 
افزون مورد  توجه قرار گرفته و خود را به 
یکی از مباحث چالــش برانگیز و جذاب 
بازارهای مالی بدل کرده است. در ایران به 
 طور سنتی بار اصلی تامین مالی شرکت ها 
بر دوش بانک هــا قــرار دارد. به گفته 
مدیرعامل شرکت بورس تهران اما در دنیا 
نیمی از تامیــن  مالی از طریق بازار پول و 
نیمی دیگر از طریق بازار ســرمایه انجام 
می شود. شرایطی که تاکید بر لزوم رشد 
و توسعه بازار سهام و ارتقای نقش آن در 
تامین مالی را یادآور می شود. مدیرعامل 
شرکت بورس تهران با تاکید بر این مهم 
اظهار کرد: بورس تهران آماده  اســت تا 
ضریب نفوذ بازار سرمایه را افزایش داده 
از خرد  اعم  را  بیشتری  و سرمایه گذاران 
و کلان، حقیقی و حقوقی به بازار سرمایه 

جذب کند.
 هدایت منابع از طریق 

ابزارهای مالی جدید به بازار سرمایه 
دکتر علي صحرایي مدیرعامل شــرکت بورس 
تهران در تشــریح برنامه های خــود برای دوره 
جدید مدیریت اظهار کرد: نگاهمان در اجرای 

برنامه ها کلان اســت. توجه داشته باشید 73 
درصــد از تامین مالی در ایــران از طریق بازار 
پول و بخــش کمتری از طریق بازار ســرمایه 
انجام می شــود. این در حالی است که در دنیا 
این نســبت نصــف - نصف اســت؛ در نتیجه 
بازار ســرمایه ایران برای آنکه به استانداردهای 

جهانی نزدیک شود، به ناچار باید بزرگتر شود.
وي در ادامه افزود: اعتقاد دارم این بازار باید با 
نگاه تامین مالی صنعت بزرگ شــود و توسعه 
یابــد. البته با توجــه به اینکــه طبیعتا منابع 
موجود در اقتصاد محدود است، باید اولویت ها 
را تشــخیص دهیم؛ در نتیجه باید کمک کنیم 
منابــع از طریق ابزارهای مالــی جدید به بازار 
ســرمایه هدایت شود. برای دســتیابی به این 
هدف باید اولویت ها را از نظر سودآوری و کسب 

منافع برای اقتصاد ایران در نظر بگیریم. 
صحرایی خاطرنشــان کرد: ارتقای نقش بازار 
سرمایه در تامین مالی یکی از برنامه های اصلی 
بورس تهران اســت. در یک نــگاه کلان نگر و 
کلی تر ما آماده ایم تا ضریب نفوذ بازار سرمایه را 
افزایش دهیم و سرمایه گذاران بیشتری را اعم 
از خرد و کلان، حقیقی و حقوقی به بازارسرمایه 

جذب کنیم.
آثار ورود نقدینگی به بازار سهام

وی در خصــوص برنامه های شــرکت بورس 
در حوزه جذب نقدینگی عنــوان کرد: مطابق 

آخرین آمارهای رســمی؛ حجــم نقدینگی در 
اقتصاد ایران به مرز 1700 هزار میلیارد تومان 
رسیده است. این حجم از نقدینگی در صورت 
عدم مدیریت، بــه هر بازاری منتقل شــود و 
بر فضای کســب وکار و بــه  طورکلي بر فضای 
اقتصاد ایران آثــار نامطلوبی برجای می گذارد. 
همچنــان که در طول ماه های گذشــته حتما 
مشاهده کرده اید که این نقدینگی در بازارهای 
ســکه، ارز و دیگر بازارها چــه تاثیر مخربی بر 

جای گذاشت.
صحرایی با اشــاره به اثرات جذب نقدینگی به 
بورس گفت: تامین مالی و گســترش اشتغال؛ 
از جمله مهمترین  اثرات ورود نقدینگی به بازار 
سهام است. جذب و هدایت نقدینگی به بورس 
از چند جهت می تواند برای اقتصاد ایران حائز 
اهمیت باشــد. ورود نقدینگی به بورس ضمن 
آنکــه می تواند اثرات مخــرب آن را در اقتصاد 
خنثی کند، آثار تورمی هــم به دنبال نخواهد 
داشت و حتی می تواند به تامین مالی پروژه ها، 
صنعتگران و بازرگانــان هم کمک  کند. به این 
ترتیب همانطور که پیش  تر نیز اشــاره شــد، 
کمک به تامین مالی و تسهیل فرآیندهای آن 
از جمله برنامه های اصلی بورس تهران در دوره 

جدید است.
نقش بورس در خصوصی سازی

مدیرعامل شــرکت بورس تهــران در ادامه با 

مدیرعامل شرکت بورس تهران تشریح کرد؛

ارتقاي نقش بازار سرمایه در تامین مالي
مانیفست هشت ضلعی بورس تهران
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تاکید بر لزوم ارتقای شفافیت، خصوصی سازی 
و توســعه فضای کســب و کار در بازار سهام 
بیان کــرد: چنانکه می دانیــد دولت در اجرای 
سیاســت های اصل 44 موظف است بنگاه های 
در اختیــار خود را به بخــش خصوصی واگذار 
کند. آمارهای ســازمان خصوصی سازی نشان 
می دهد که نقش بورس در اجرای این سیاست، 
بســیار پررنگ و حائز اهمیت بوده اســت، اما 
اعتقاد داریم واگذاری سهام پایان کار ما نیست.

وی تاکید کــرد: ما باید از این پــس به مردم 
و ســرمایه گذاران کمــک کنیم تــا بتوانند به 
نحو احســن و به شکل درســت و قانونمند بر 
منافع خود و سبد دارایی هایشان نظارت داشته 
باشــند. برای تحقق این هدف در نظر داریم با 
اجرای دقیق مکانیزم های حاکمیت شرکتی به 
همه سرمایه گذاران کمک کنیم تا نمایندگان 
واقعی خود را انتخاب کننــد. مکانیزم مجامع 
شــرکت ها و مقررات قانون تجارت می تواند به 

این روند کمک کند.
جای خالی رتبه  بندی در بازار سرمایه

صحرایی در پاســخ بــه ســوالی در خصوص 
مهمترین خلأ بازار ســرمایه ایران در گفتگو با 
ایســنا اظهار کرد: ایران جــزو 20 اقتصاد برتر 
جهان اســت. اخیرا در کنفرانــس رتبه  بندی 
اعلام شد ایران تنها کشوری است که با وجود 
قرار داشــتن در جمع اقتصادهای برتر جهان؛ 
ریتینگ نــدارد و رتبه  اعتباری ناشــر در آن 
مشخص نیست. در نتیجه سرمایه گذاران هیچ 
مکانیزمی برای تفاوت قائل شدن بین شرکت ها 
از منظر ریســک اعتباری در اختیار ندارند که 

این خلأ باید هر چه زودتر برطرف شود.
پذیرش شرکت های جدید

مدیرعامل شــرکت بورس تهران در تشــریح 
برنامه های موجود برای پذیرش شــرکت های 
جدید عنوان کرد: ما آماده ایم سهام شرکت هایی 
که از قابلیت جذب سرمایه و توسعه برخوردارند 
را وارد بازار ســرمایه کنیــم؛ چراکه معتقدیم 
هدایت منابع و نقدینگی به سوی بازار سرمایه 
موجب گســترش اقتصاد و کمک به رفاه مردم 
و گره گشــایی از کار دولــت می شــود. دولت 
می تواند از طریق واگذاری تصدیگری و بنگاه ها، 
کوچک و چابک شــود و بر سیاســتگذاری ها 
نظارت کند. دولت نمی تواند بنگاهداری کند و 
باید این امر را به مردم واگــذار کند. برای این 
منظور بورس بهترین بازار برای سرمایه گذاری 
و جذب نقدینگی اســت. بر همین اساس طبق 
برنامه هایی که به تایید هیات مدیره بورس هم 
رسیده، در نظر داریم شــرکت های بیشتری را 
وارد بازار ســهام کنیم. در حال حاضر مجموع 
ارزش بازار بورس تهــران و فرابورس به حدود 
800 هزار میلیارد تومان رســیده است، اما به 
اعتقاد من کافی نیست و اندازه بازار باید از آنچه 

امروز هست؛ بزرگ تر  شود.

 محافظت از سرمایه گذاران جدید 
با صندوق تثبیت و توسعه بازار

صحرایی اضافه کرد: طبق آمار رسمی طي 6 ماه 
اول امسال 570 هزار کد معاملاتی صادر شد و 
ارزش معاملات به بیش از 2 هزار  میلیارد تومان 
در روز هــم افزایش یافت. بنابراین اســتقبال 
ســرمایه گذاران از بازار سهام به شکل مطلوبی 
در حال افزایش است. بورس برای محافظت از 
سرمایه گذاران جدید؛ صندوق تثبیت و توسعه 
بازار را ایجاد کرده است. از طرفی طي دو سال 
اخیر هیچ شرکتی عرضه نشده است؛ مگر اینکه 

بازارگردان داشته باشد.
اهمیت عرضه های اولیه

وی با تاکید بر اینکــه عرضه های اولیه موجب 
تامیــن مالی در اقتصاد می شــود، عنوان کرد: 
تامین مالی شرکت ها، حلقه های زنجیره تولید 
را تکمیل می کند. همچنین بعد از عرضه های 
اولیه سهامداران عمده می توانند باز هم تامین 
مالی کنند و پروژه های خود را با منابع جدید و 
ارزان قیمت کامل کنند و با این حساب اشتغال 
به وجود می آید. ما همیشه می گوییم به جای 
فروش نفــت خام باید محصــولات زنجیره ای 
تولید نفت از جمله محصولات پتروشیمی ها را 
صادر کنیم. بنابراین ملاحظه می کنید که ما در 
عرضه های اولیه هم نگاهی کلان نگر داریم. در 
سال 96 بورس تهران برنامه داشت 18 شرکت 
را عرضه اولیه کند، اما در نهایت حتی به نیمی 
از این برنامه هم نرســید. در سالجاری نیز قرار 
بود به  طور متوســط هر  ماه یــک عرضه اولیه 
را شاهد باشــیم و در نهایت 11 عرضه صورت 
گیرد، اما تا به امروز تنها دو عرضه انجام گرفته 

است.
مدیرعامل شرکت بورس تهران در این خصوص 
اظهار کرد: در نظر داشته باشید که این برنامه 

عملا در حال اجراســت؛ چنانکــه تعدادی از 
شــرکت ها از فرابــورس وارد بورس شــده اند. 
ضمن اینکه ما با توجه به شــرایط بازار تصمیم 
می گیریــم. از طــرف دیگر امســال عرضه دو 
شرکت بزرگ پتروشــیمی پارس و پتروشیمی 
نوری را در برنامه داشــته ایم و بــا عرضه اولیه 
ســهام پتروشــیمی پارس که شــرکت بسیار 
بزرگی است، ارزش بازار سهام در حد مطلوبی 

افزایش یافت.
اصلاح مقررات بازار گردانی

صحرایی در ادامه به برنامه شرکت بورس برای 
اصلاح مقررات بازارگردانی اشــاره کرد و گفت: 
در گام اول کارمــزد بازار گردان هــا را کاهش 
داده ایــم که این موضــوع به انگیــزه ای برای 
توســعه فعالیت آنها تبدیل شــده است. البته 
قبول دارم مــا هنوز عملا بازارگردان رســمی 
نداریم و ســهامداران عمده هستند که سهم را 
بازارگردانی می کنند. برای رفع این خلأ حتما 
تلاش خواهیم کرد و این موضوع در برنامه های 

مدیریت جدید بورس گنجانده شده است.
 نظارت بانک مرکزی 

بر صندوق های خطرپذیر
مدیرعامل شــرکت بورس تهران در پاســخ به 
برخی اظهارات مبنی بر لزوم جلوگیری از ورود 
منابع بانکــی به صندوق های ســرمایه گذاری 
خطرپذیر اظهار کــرد: این صندوق ها مانند هر 
صندوق دیگری ریسک های خود را اعلام و در 
بازار تامین مالی می کننــد. البته طبق قانون، 
بانک مرکزی مسئول امور بانکی است. بنابراین 
اگر محدودیتی وجــود دارد، باید از طرف مقام 

ناظر پولی این محدودیت ها اعلام شود.
وی در ادامــه افزود: به این ترتیب لازم اســت 
بانک مرکــزی روی صندوق هــای خطر پذیر 
نظارت داشته باشــد.  اتفاقا به این موضوع وارد 
هم شــده و بر همه صندوق ها نظارت دارد، اما 
نظارت بانک مرکــزی بر رونــد صندوق های 

خطر پذیر بیشتر بوده است.
انتظارات شرکت بورس از وزیر اقتصاد

صحرایی در پایان خاطرنشان کرد: خوشبختانه 
هم رئیس  جمهور و هــم وزیر جدید اقتصاد در 
جریان نشست های رای اعتماد به وزرا در مجلس 
تاکید بســیاری بر نقش بازار سرمایه در اقتصاد 
ایران و لزوم حمایت از آن داشتند. طبیعتا آگاهی 
و اشراف مسئولان ارشد دولتی بر روندهای بازار 
ســرمایه کار ما را در حوزه اجرا و ارائه برنامه های 
توســعه ای بســیار سهل تر و آســان تر می کند. 
همانطــور که وزیر اقتصاد اعــلام کرده اند لزوم 
ارتقای ســطح تامین مالی از طریق بازار سرمایه 
در دســتور کار تیم جدید اقتصادی دولت است. 
وزیر اقتصاد خود رئیس شورایعالی بورس است؛ 
در نتیجــه نگاه کلان نگر و دقیق ایشــان به این 
مســائل بازار سرمایه می تواند وزن این بازار را در 

حوزه تامین های مالی افزایش دهد.

تامین مالی و گسترش 
اشتغال؛ از جمله مهمترین  

اثرات ورود نقدینگی به بازار 
سهام است. ورود نقدینگی 

به بورس ضمن آنکه می تواند 
اثرات مخرب آن را در اقتصاد 

خنثی کند، آثار تورمی هم 
به دنبال نخواهد داشت 
و حتی می تواند به تامین 

مالی پروژه ها، صنعتگران و 
بازرگانان هم کمک  کند
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برای هر عرضه نفت در بورس انرژي مصوبه 
جدیدي ارائه نمی  شــود. کلیات و ساختار 
بورس نفت تصویب شده و اقدامات اجرای 

آن هم صورت گرفته است. 
محمدرضــا پورابراهیمــي رئیس کمیســیون 
اقتصــادی مجلس ضمن بیان مطلب فوق گفت: 
شورایعالی هماهنگی اقتصادی حجم عرضه نفت 
در بــورس را تصویب نکرد؛ بلکــه تصویب کرد 
سازوکار عملیاتی آن اجرایی شود. در نتیجه لازم 
نیســت برای عرضه مجدد نفت در بورس انرژي 

دوباره تصمیمی در این شورا گرفته شود.
عضــو شــورایعالی هماهنگی اقتصــادی درباره 
اهداف عرضه نفت در بورس اظهار داشت: یکی از 
بحث  های ما در تشــکیل ساختار این بورس این 
بود که ساختار مذکور مبنایی برای شفاف سازی 
فروش نفت باشد؛ چراکه سال های طولانی دولت 
مستقیما خودش نفت را می فروخت. هدف دوم از 
این کار ایجاد مبنایی برای ورود بخش خصوصی 
به فروش نفت و هدف سوم دور زدن تحریم  ها و 
از بین بردن محدودیت ها توسط بخش خصوصی 

است.
پورابراهیمــی ادامــه داد: خوشــبختانه بعد از 
پیگیری ها و تأکیداتی که انجام شــد، این اتفاق 
در آبان ماه امسال رقم خورد که به موجب آن یک 
میلیون بشکه نفت معامله شد. بنابراین هم اکنون 
مسیر هموار شده و وزارت نفت هم مساعدت های 
خوبی در این زمینه داشــته است. بر این اساس 
گمان می کنم این اقدام می تواند استمرار داشته 
باشــد و طي ماه های آینده شاهد افزایش میزان 
معاملات نفتی و عرضه بیشتر نفت خواهیم بود.

پورابراهیمــی درباره ضــرورت وجود یک واحد 
مســتقل برای مدیریت عرضه نفت در بورس در 
شــرکت ملی نفت ایران نیز گفــت: برای ما این 
مساله مهم نیســت؛ بلکه آنچه که اهمیت دارد، 
عرضــه و انجام معامله اســت. ما هم اصلا به این 
موضوع ورود نمی کنیم؛ تنها درخواســت ما این 
اســت که وزارت نفت این عرضه را طوری انجام 

دهد که معاملات صورت گیرد.
رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلس همچنین 
گفــت: فعــالان اقتصادی کشــورهای طرف ما 
نشســت هایی را با سفرای خود در خصوص بازار 
ســرمایه و بورس انرژی داشــته اند و درخواست 
کدهــای معاملاتی کرده اند. قطعا حضور آنها در 
این بخش می تواند مســیر حرکت ما را به سمت 
بخش خصوصی پیش ببرد و این ظرفیت در آینده 
کمک های خوبی خواهد کرد تا محدودیت های 

ناشی از تحریم ها را کنار بگذاریم.
پورابراهیمي در ادامه افزود: با توجه به شــرایط 
اقتصادی موجود کشــور؛ ضرورت افزایش توان 
نظام بانکی در راستاي فعالیت ها در درون کشور 

و هم مواجه با تحریم ها اجتناب ناپذیر است.
وي با اشــاره به نشست مشــترکی که به منظور 
تعامل نظــام بانکی برای افزایش توانمندی های 
آنها در بخش های مختلف برگزار شد، خاطرنشان 
کــرد: یکی از موضوعات داخلی نظام بانکی بحث 
ناترازی های موجود است که نیازمند هماهنگی 

مجلس و دولت در این بخش می باشد.
پورابراهیمی اضافه کرد: همچنین در نشســتي 
راهکارهــای ضدتحریمــی بحث می شــود. در 
مجلس نیز  کمیته ضدتحریم تشــکیل شــده و 

مرکــز پژوهش ها نیز کار خــود را در این زمینه 
آغاز کرده است.

وی گفت: در جلسه اي برنامه پیشنهادی بانک ها، 
بانک مرکزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی مطرح 
می شــود. آنچه که قابل بیان است به مردم اعلام 

می کنیم و بخشی از اقدامات هم محرمانه است.
رئیــس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی با اشاره به کشورهایی که با ما همراهی 
بانکی دارند، ادامه داد: پیشــنهاد ما این است که 
ســوئیفت منطقه ای را طراحی کنیم و بانک ها 
هم در جلسه اي آخرین اقدامات خود را در زمینه 

سوئیفت بیان خواهند کرد.
پورابراهیمی  با بیان اینکه اقدامات خوبی در طول 
ماه های اخیر در زمینه پیمان های پولی دو جانبه 
انجام شده است، افزود: استفاده از ارز دیجیتال را 
هم مبنا قرار دادیم و بانک مرکزی اقدامات خود را 
در این خصوص شرح خواهد داد. وی اضافه کرد: 
بسته جامعی در افزایش توانمندی در داخل نظام 
بانکی در کشور و بسته جامعی هم  برای مقابله با 

تحریم ها خواهیم داشت. 
پورابراهیمــی گفــت: آمریکایی ها نتوانســتند 
صادرات نفت ایران را به صفر برســانند و اقدامات 

آنها در این خصوص شکست خورده است.
رئیــس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی گفت: بســته ای از مشوق ها و کاهش 
نــرخ مالیات را برای شــرکت های بورســی در 
نظر گرفتیم. اقدامات ما در جهت ســاده ســازی 
فرآیند پذیرش است که اگر عملیاتی شود، بخش 
گسترده ای از این شرکت ها بر روی تابلوی بورس 

و فرابورس قرار خواهند گرفت.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اعلام کرد:

بورس انرژی؛ راهگشای مشکلات نفتی
عرضه مجدد نفت در بورس انرژي نیازی به مصوبه شورای هماهنگی اقتصادی ندارد
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در حال حاضر بســیاري از شرکت هاي 
خارجــی از اقصی نقــاط جهان همچون 
آمریــکای شــمالی، اروپــای غربی و 
کشورهای آســیایی به خصوص ممالک 
همســایه در بورس انرژی ایران کدهای 
معاملاتی داشــته و از این طریق توانسته 
اند حامل های انرژی مــورد نیاز خود را 

خریداری کنند.
سیدعلي حسیني مدیرعامل بورس انرژی ایران 
ضمن بیان مطلب فوق گفت: به طور مشخص و 
بر اســاس مکاتبات و مقررات موجود؛ راه اندازی 
بازار نفت خام مبتنی بر توانمندی های ملی از 16 
ســال قبل یعنی از برنامه سوم توسعه در دستور 
کار مسئولان و مقامات کشور قرار داشته است.

وي تصریح کرد: بورس انرژی از ابتدای سال 92 
فعالیت خود را با عرضه ســایر حامل های انرژی 
مانند فرآورده های ویژه پالایشــگاهی؛ نخست 
به وســیله پالایشگاه بزرگ آغاز کرد و به تدریج 
شــرکت های بخش خصوصی به جرگه عرضه 
کنندگان در این حوزه ملحق شــدند. همینطور 
خریداران زیادی به مرور کد معاملاتی دریافت 

کرده و وارد فرآیند معاملات شدند.
مدیرعامــل بورس انرژی ایــران در ادامه گفت: 
برای عرضه نفت خام به بورس یک بستر قانونی 
مســتحکمی مورد نیاز بود که خوشبختانه این 
بســتر در بند )ح( مــاده چهار قانون برنامه پنج 

ساله ششم توسعه فراهم شد.
وی تصریــح کــرد: دولت بر اســاس این قانون 
به صراحت مکلف شــده کــه عرضه نفت خام، 
میعانات گازی و فرآورده های نفتی را در بورس 
انرژی ایران انجام دهد. همچنین در تقویت راه 

اندازی ابزارهای مهندسی مالی مبتنی بر حامل 
های انرژی یاریگر بورس باشد.

حســینی با بیان اینکه ســال گذشــته برای 
نخستین بار اوراق سلف موازی استاندارد مبتنی 
بر نفت خام در بورس انرژی عرضه شــد، اظهار 
داشــت: اوراق مزبور هنوز سررسید نشده و در 

حال معامله است.
وی ضمن اشــاره به اینکــه در نهایت آبان ماه 
سالجاری نخســتین محموله عرضه نفت خام 
ســبک صادراتی از طریق بــورس انرژی ایران 
با موفقیت عملیاتی شــد، ابراز داشــت: ناگفته 
نماند شاید در گذشته همکاران در وزارت نفت 
به اهمیت ایــن موضوع به خوبی واقف نبوده یا 
عزم راسخی در بخشی از بدنه وزارت نفت وجود 

نداشته است.
مدیرعامــل بورس انرژی ایــران در ادامه افزود: 

خوشــبختانه مصوبه ســتاد هماهنگــی امور 
اقتصادی و ســران ســه قوه همه را به خط کرد 

که این هدف باید عملیاتی شود.
وی در ادامه یادآورشد: به طور کلی در دو مرحله 
عرضه نفت خام سبک در رینگ صادراتی بورس 
انرژی یعنی ششــم و بیستم آبان ماه سالجاری 
در مجموع 980 هزار بشــکه طلای سیاه مورد 
معاملــه قرار گرفت و خوشــبختانه این روند با 

موفقیت به سمت جلو در حال حرکت است.
اکثر پالایشگاه ها فرآورده های ویژه خود 

را در بورس می فروشند
مدیرعامــل بورس انــرژي همچنین گفت: در 
حال حاضر وضعیت بورس انرژی مناسب است 
و خوشــبختانه اکثر پالایشگاه های بزرگ تمام 
فرآورده های ویژه خود را در این بازار می فروشند. 
وي اظهار داشــت: نســل دوم پالایشگاه  های 
کوچک و متوسط علاوه بر خرید خوراک از این 
بــازار همزمان فرآورده  هــای خود را در بورس 

انرژی عرضه می کنند.
حسیني در مورد آخرین وضعیت بورس انرژی 
گفت: این علایم نشان می  دهد که بورس انرژی 
محــل مراجعه همه خریداران و فروشــندگان 

فرآورده  های نفتی است.
مدیرعامل بورس انــرژی در مورد تاثیر کاهش 
قیمت نفت در بازارهای جهانی بر بورس انرژی 
کشور گفت: بالاخره چون فرآورده  های فروشی 
مــا متاثر از قیمــت نفت خام هســتند؛ قطعا 
تاثیرگــذار خواهد بود اما بیشــتر این تاثیرات 
از لحاظ ارزش بازار اســت تــا حجم مبادلات؛ 
بنابراین از این نظر  شــاهد تاثیرگذاری کاهش 

قیمت نفت هستیم.

مدیرعامل بورس انرژی:

عرضه نفت در بورس با موفقیت پیش می رود

دولت به صراحت مکلف شده 
که عرضه نفت خام، میعانات 
گازی و فرآورده های نفتی را 
در بورس انرژی ایران انجام 
دهد. همچنین در تقویت راه 
اندازی ابزارهای مهندسی 
مالی مبتنی بر حامل های 
انرژی یاریگر بورس باشد
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 مدیرعامل شــرکت ملــی نفت ایران توجه جــدی به موضوع 
تحریم ها و بررســی و اجــرای راهکارهای مقابلــه با آن را از 
اولویت های کاری خود اعلام کرد و گفت: خوشــبختانه در این 
زمینه سیاستگذاری هایی در نفت، دولت و نظام انجام شده که 

با اجرای آنها می توان آثار نامطلوب تحریم ها را کاهش داد.
دکتر مســعود کرباسیان با تاکید بر اجرای طرح عرضه نفت در 
بورس گفت: این اقدام ارزنده ای اســت که باید به طور جدی به 

آن توجه کرد.
مدیرعامــل شــرکت ملی نفت ایــران در ادامه بــا بیان اینکه 
تحریم های ظالمانه و یکســویه زیبنده نظام جهانی نیســت و 
چاره ای جز مقابله با آن وجود ندارد، گفت: بنده به عنوان وزیر 
سابق اقتصاد از این مساله دور نیستم. امیدوارم بتوانیم با کمک 
همکاران نفتی راهکارهای ترسیم شده برای مقابله با تحریم  ها 

را عملی کنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران شــتاب  بخشــی به توسعه 
میدان های مشــترک غرب کارون را اولویتی اساسی برشمرد و 
گفــت: به طور قطع با کمک همکاران و اولویت بندی طرح های 
توســعه ای؛ روند پیشرفت طرح های این حوزه را دنبال خواهیم 
کرد. توســعه میدان گازی پارس جنوبــی، جمع آوری گازهای 
همراه نفت، بازسازی و نوسازی تاسیسات و پایانه های صادراتی، 
پیگیــری پروژه هــای مربوط به احداث خطــوط انتقال نفت و 
ساخت انبارهای ذخیره ســازی نفت از دیگر مواردی است که 
در اولویت اجرا هستند. البته در همه این موارد کارهایی انجام 

شده که ما آن را به صورت جدی دنبال می کنیم.
دکتر کرباســیان ادامــه داد: برقراری ارتباط با دانشــگاه ها و 
گســترش بخش پژوهش و توســعه، توجه به مســئولیت های 
اجتماعی، اســتفاده از تــوان پیمانکاران داخلــی و حمایت از 
ســازندگان به ویژه در این شرایط حساس از دیگر اولویت های 

کاری است.
وی گفت: بنده به عنوان شــخصی با ســابقه طولانی در بخش 
صنعت حمایت خود را از ســازندگان و تولیدکنندگان داخلی 
اعلام می کنم؛ به  ویژه در شــرایط تحریم که باید بیش از پیش 

به توان سازندگان داخلی اعتماد و از آنها حمایت کرد.

بخش خصوصی به دلیل شرایط سهل تر و فرآیند کوتاه تر استفاده از اوراق سلف 
استاندارد موازی در بورس کالا و بورس انرژی؛ تمایل بیشتری به تامین مالی از 
طریق این اوراق دارد؛ بطوریکه سهم این اوراق از کل اوراق بدهی منتشره شده 

توسط بخش خصوصی در سال 96 بیش از 43 درصد بوده است.
محمودرضا خواجه نصیري مدیرعامل شرکت تامین سرمایه تمدن ضمن بیان 
مطلب فوق  به توسعه صنایع مختلف با کمک تامین مالی از طریق بازار سرمایه 
اشاره کرد و از تامین مالی 5000 میلیارد ریالی دولت با استفاده از انتشار اوراق 
سلف موازی استاندارد طی سال گذشته در بازار سرمایه و از طریق بورس کالا 

و بورس انرژی سخن گفت.
خواجه نصیري اظهارکرد: اســتفاده از اوراق مالی اسلامی یکی از طرق تأمین 
مالی دولت و شرکت های دولتی به شمار می رود. این اوراق که از طریق بازار 
ســرمایه به فروش می رســند؛ امکان تأمین مالی برای دولت و شــرکت های 
دولتی را فراهم می آورند. به گونه اي که سال گذشته دولت بیش از 602 هزار 
و 232 میلیارد ریال اوراق بدهی منتشــر کرده که در این بین 5000 میلیارد 
ریال از این منابع با اســتفاده از انتشــار اوراق سلف اســتاندارد موازی در بازار 

سرمایه تامین شده است.
وی افزود: در حالی سهم اوراق سلف موازی استاندارد برای تامین مالی از سوی 
دولت به نسبت کل اوراق بدهی منتشره حجم پایینی است، اما در همین مدت 
بخش خصوصی بیشــترین تامین مالی را با اســتفاده از این ابزار مالی صورت 
داده است. به گونه اي که سال گذشته بخش خصوصی بیش از 14 هزار و 700 
میلیارد ریال اوراق سلف استاندارد موازی منتشر کرده که از کل 33 هزار و 790 
میلیارد ریال اوراق بدهی منتشر شده توسط این بخش، اوراق سلف استاندارد 
موازی ســهم بیش از 43 درصدی را به خود اختصاص داده اســت. به عبارت 
بهتر بخش خصوصی به دلیل شرایط سهل تر و فرآیند کوتاه تر استفاده از این 
اوراق تمایل بیشــتری به تامین مالی از طریق اوراق سلف استاندارد موازی در 

بورس کالا و بورس انرژی از خود نشان داده است.
خواجه نصیری با بیان اینکه ســرمایه گذاری و تامین مالی در بازار ســرمایه 
بلندمدت محسوب می شود، تصریح کرد: نقش بازار سرمایه در تامین مالی از 
سیستم بانکی گرفته تا سایر مجموعه های مالی هر لحظه پررنگ تر می شود 

و باید برای آن برنامه ریزی های اساسی انجام داد.

مدیرعامل جدید شرکت ملی نفت تاکید کرد:

 لزوم ادامه عرضه نفت 
در بورس

خواجه نصیری عنوان کرد:

تمایل بخش خصوصی 
به تامین مالی از مسیر 

بورس کالا و انرژی
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معاون پشتیبانی بورس انرژی ایران عرضه نفت خام را گشایشی برای شرکت های 
پالایشــگاهی دانســت و افزود: با تداوم عرضه نفت خــام می توان مصارف داخلی 

شرکت های پالایشی را نیز در بورس انرژی عرضه و کشف قیمت کرد.
علی نقوی معاون پشتیبانی بورس انرژی ایران عرضه نفت خام در این بازار را یکی 
از راهکارهای جدید در کنار فروش ســنتی این محصول عنوان کرد و افزود: پیش 
از این تا 2/5 میلیون بشکه نفت خام در روز از سوی شرکت ملی نفت ایران عرضه 
می شد که با وجود بورس انرژی بخشی از این حجم می تواند در این بازار عرضه شود.
وی افزود: وزارت نفت هم اکنون به این جمع  بندی رســیده که مهمترین کالای 
صادراتی کشــور که تاثیر بســزایی در اقتصــاد کلان دارد را از طریق ورود بخش 
خصوصی با تجربه و قدرتمند به طریق کارآمد تری به فروش برساند. به باور این مقام 
مسئول در زنجیره عرضه نفت تنها قسمتي که بخش خصوصی در آن ورود نکرده 

بود، در حوزه فروش نفت خام بود که بورس انرژی این مساله را حل کرده است.
نقوی در برابر این پرســش که با ورود بورس انرژی به  عنوان بازار متشکل و تحت 
نظارت شــائبه حضور بابک زنجانی  ها در فرآینــد فروش نفت خام تا چه حد کم 
 رنگ تر خواهد شد، پاسخ داد: مهمترین شرط برای ورود به فرآیند معامله نفت خام 
در بورس انرژی؛ لزوم ســپرده کردن ضمانتنامه بانکی به نسبت 10 تا 20 درصد 
ارزش پیش بینی شده حجم کل معاملات نزد شرکت سپرده گذاری است. این رقم 
سنگین به گونه ای است که هر شخصی به خود اجازه نخواهد داد که برای اهداف 

خلاف به این کسب  و  کار ورود کند.
به گفته وی از طرفی نهادهای نظارتی مختلف از بورس انرژی گرفته تا ســازمان 
بورس در کنار سایر نهادها در این بازار متشکل برای کشف قیمت و انجام معاملات 
منصفانــه در فرآیندی رقابتی کمک می کنند. بنابراین مکانیزم های مختلف برای 

پیگیری فرآیندهای معامله و پس از معامله وجود دارد. 
نقوی شفافیت را حاصل مهم عرضه نفت در بورس انرژی عنوان کرد و افزود: شاید 
پیــش از عرضه نفت خام ایران در بورس هیچگاه اطلاع دقیقی از رقم فروش این 
کالا وجود نداشــت، اما اکنون این اطلاعات بر مبنای اینکه 700 هزار بشکه نفت 
خام سبک ایران به ارزش پایه هر بشکه 71 دلار عرضه شده و با قیمت حدود 65 
دلار )64 دلار و 97 سنت( فروخته شده است. معاون پشتیبانی بورس انرژی ایران 
افزود: به این ترتیب روند خرید و فروش مواد اولیه و محصولات پتروپالایشی ها در 
فرآیندی شفاف و رقابتی در دسترس عموم خواهد بود. وی تداوم عرضه نفت خام 
در بورس انرژی را به تصمیم وزارت نفت در اطلاعیه های بعدی منوط دانســت و 
افزود: هنوز برای زمان و حجم عرضه های بعدی نفت خام زمان  بندی مشــخصی 

وجود ندارد.

معاون پشتیباني بورس انرژي ایران تاکید کرد: 

 دو مزیت مهم 
عرضه نفت در بورس

کارشناس بورس انرژي مطرح کرد:

 فعال شدن بخش خصوصی 
با بورس انرژی

راه اندازی بورس انرژی، نگاه حمایتی است که اجازه 
داده بخش خصوصی در تجارت نفت وارد شود.

حمیدرضا صالحی کارشــناس بــورس انرژي ضمن 
بیــان مطلب فوق گفت: از آنجــا که بخش خصوصی 
در مواردی از توانمندی های لازم برخوردار نیســت؛ 
لذا باید تشــکیل کنسرســیوم از فعالان و تشــکل 
های صاحب نام را در اولویت قــرار دهد تا بتواند در 

عرصه هایی مانند بورس انرژی موفق عمل کند.
وی اضافــه کرد: تشــکل های صاحب نــام که ذیل 
اتاق های بازرگانــی و دیگر نهادهای اقتصادی بخش 
خصوصی فعالیت می کنند؛ باید اهلیت کنسرسیوم ها 
را برای فعالیت در بورس انرژی تایید و از این ظرفیت 
برای ارتقای ســهم بخش خصوصــی در حوزه انرژی 

استفاده کنند.
صالحی گفت: شــاید نتوان همــه منابع ارزی حاصل 
از فعالیت در بورس انرژی را به داخل کشــور منتقل 
کرد؛ از این رو بهترین کار سرمایه گذاری کردن این 
منابع ارزی برای ایجاد پالایشگاه ها، پتروشیمی ها و 
نیروگاه ها در خارج از کشــور و تحت مالکیت ایران 
است تا بتوان از این ســرمایه ها به نحو شایسته اي 

استفاده کرد.
وی افزود: دولت باید موانع پیش روی تعیین تکلیف 
این منابع ارزی را هم مشــخص کنــد. به طور نمونه 
شــاید صادرکننده نفــت و فرآورده هــای نفتی که 
امکان انتقــال مســتقیم ارز را نــدارد، بخواهد این 
منابــع ارزی را برای واردات خود اســتفاده کند؛ در 
آن صورت تکلیف تســویه حســاب این منابع ارزی 
 باید مشــخص باشــد که چه قیمتی برای آن در نظر 

گرفته می شود.
صالحی گفت: چنــد نرخی بودن ارز مشــکل دیگر 
پیش روی فعالان اقتصادی به ویژه فعالان در عرصه 
بورس انرژی است که دولت برای این مشکل هم باید 

تمهیدات لازم را بیندیشد.
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به گفته معاون پذیرش و بازاریابی فرابورس 
ایران صندوق های سرمایه گذاری خصوصی 
از طریق تملک در  شرکت هایی که به اصلاح 
ســاختار نیاز دارند؛ بــه راهبری، هدایت و 
تزریق نقدینگی به این شرکت ها می پردازند 
و  بعد از اصلاح ســاختار استراتژی خروج از 

شرکت را در پیش می گیرند. 
به گــزارش خبرنگار ما؛ رضــا غلامعلي پور معاون 
پذیرش و بازاریابی فرابورس ایران ضمن بیان مطلب 
فوق، گزارشــی از آخرین آمار مربوط به تامین مالی 
از طریق بازار ســرمایه و وضعیت اوراق تســهیلات 
مســکن مورد معامله در بــازار فرابورس ارائه کرد و 
ضمن اشاره به تصویب مقررات و اساسنامه صندوق 
 Private Equity( ســرمایه گذاری خصوصــی
Fund( در ســازمان بورس و اوراق بهادار؛ مزایای 
ورود این ابزار جدید به بازار سرمایه از درگاه فرابورس 
ایران را برشــمرد. غلامعلی پور با بیان اینکه کارکرد 
صندوق هــای ســرمایه گذاری خصوصی تملک، 
راهبری و کمک به اصلاح ساختار شرکت های خارج 
از بورس و پذیرش  نشــده در این بازار است، گفت: 
مدت ها جای این ابزار مالی در بازار ســرمایه خالی 
بود، اما با پیشــنهاد اولیــه ای که از طریق فرابورس 
ایران به ســازمان بورس ارائه شــد و به دنبال جمع 
 بندی ها و بررسی های صورت  گرفته از سوی سازمان 
در خصوص این ابزار و موارد مرتبط با آن، مقرارت و 
اساسنامه صندوق سرمایه گذاری خصوصی اخیرا از 

سوی سازمان بورس تصویب و ابلاغ شد.
وی با اشــاره به اینکه حداقل ســرمایه این نوع از 
صندوق ها 50 میلیارد تومان اســت، بستر قانونی 
صنــدوق ســرمایه گذاری خصوصــی را همانند 
دیگر صندوق های موجود در بازار ســرمایه مانند 
صندوق هــای پروژه، زمین و ســاختمان، صندوق  
سرمایه   ذاری قابل معامله و دیگر صندوق ها اعلام 
کرد و افزود: عمر این صندوق ها 7 ســال است و در 
4 سال اول از این دوره صندوق های سرمایه گذاری 
خصوصی به تزریق نقدینگی به شــرکت  های غیر 
بورسی و پذیرش  نشده مانند شرکت های بازار پایه، 
اخراج شده از بورس و بعضا شرکت های موجود در 
بازار SME و شرکت های کوچک و نوپا می پردازند.
غلامعلی پور استراتژی خروج صندوق سرمایه گذاری 
خصوصی از شرکت هایی که در آنها اقدام به اصلاح 
ســاختار کرده است را وجه تمایز این صندوق ها با 
هلدینگ ها دانست و بیان کرد: این صندوق ها برای 
سرمایه گذاری های خرد و کوچک طراحی نشده اند 

و حداقــل کف خرید واحدهای آنها یکصد میلیون 
تومان است. همچنین مدل پذیرش این صندوق ها 
مشابه صندوق های سرمایه گذاری جسورانه است. 
به این ترتیب که موسسان صندوق  پس از تهیه طرح 
مقدماتی درخواست تاسیس صندوق را به فرابورس 
ارائــه می کنند و با طی شــدن مراحل مقدماتی و 
بررسی اولیه در کمیته ای که در فرابورس برای این 
موضوع تشکیل شده، اخذ نهایی مجوز برای تاسیس 

این صندوق در سازمان بورس پیگیری می شود.
وی همچنین اشــاره کرد: از کل منابع صندوق 35 
درصد آن قابل تخصیص به شــرکت ها برای انجام 

امور مربوط به اصلاح ساختار، راهبری و ... است.
مازاد عرضه اوراق تسهیلات مسکن

غلامعلی پور در بخش دیگری از سخنان خود آخرین 
وضعیت اوراق تســهیلات مسکن در بازار فرابورس 
ایران را تشــریح کرد و گفت: از سال 89 معاملات 
امتیاز وام خرید مســکن در قالب اوراق تسهیلات 
مسکن در بازار فرابورس به عنوان یک بازار رسمی 
مبادلات این اوراق آغاز شده است و از بهمن 96 نیز 
علاوه بر بانک مسکن؛ بانک ملی ایران با اخذ مجوز 
از بانک مرکزی به چرخه عرضه کنندگان این اوراق 

در بازار فرابورس افزوده شده است.
معــاون پذیرش و بازاریابــی فرابورس روند قیمت  
گذاری این اوراق را تابعی از تقاضای آن دانســت و 
ادامه داد: در زمان هایی که معاملات مسکن با رونق 
همراه است؛ به طور طبیعی تقاضا برای خرید اوراق 
تسهیلات مسکن نیز افزایش می یابد که این موضوع 
به معنی رشد قیمت این اوراق در بازار است. وی با 
اشاره به اینکه هر ماه متناسب با سپرده گذاری مردم 
در بانک مسکن امتیاز وام مسکن تولید و مطابق آن 
اوراق تسهیلات مسکن منتشر و وارد بازار فرابورس 
می شــود، گفت: روند سال 97 در خصوص عرضه 

و تقاضای این اوراق نشــان می دهد رقم تسهیلات 
ایجاد شده بیشــتر از مصرف آن بوده است و مازاد 
عرضه اوراق داشته ایم که به تبع آن منجر به کاهش 

قیمت این اوراق شده است.
به گفته غلامعلی پور رصد قیمت فعلی این اوراق در 
مقایسه با چند ماه گذشته و بعضا سال 96 حاکی از 

کاهش قیمت اوراق تسهیلات مسکن است.
 آخرین وضعیت تامین مالی بازار سرمایه 

از دریچه آمار
معاون پذیرش و بازاریابی فرابورس ایران همچنین 
به بررسی وضعیت تامین مالی بازار سرمایه از نگاه 
آماری پرداخت و گفت: در سال 96 مجموع تامین 
مالی از طریق ســازوکارهای بازار سرمایه به استناد 
گزارشاتی که در سایت سازمان بورس و اوراق بهادار 
نیز موجود اســت؛ بالغ بــر 80 هزار میلیارد تومان 
بوده که بیش از 17 هزار میلیارد تومان آن از طریق 
مجوزهای افزایش سرمایه شــرکت ها، حدود 16 
هزار و 700 میلیارد تومان به کمک پذیره  نویســی 
انواع اوراق اعم از مشــارکت، اجاره، مرابحه، سلف 
موازی استاندار و اوراق منفعت و نزدیک به 47 هزار 
میلیارد تومان آن به کمک شــروع معاملات ثانویه 

انواع اوراق بدهی صورت گرفته است.
به گفته وی تا پایان 6 ماه نخست سالجاری نیز رقم 
تامین مالی از طریق بازار سرمایه 25 هزار میلیارد 
تومان رقم خورده که 8700 میلیارد تومان آن مجوز 
افزایش سرمایه شــرکت ها، 3500 میلیارد تومان 
پذیره  نویسی انواع اوراق و 13 هزار و 500 میلیارد 
تومان از این رقم مربوط به شــروع معاملات ثانویه 
اوراق بدهی بوده اســت. وی همچنین پیش بینی 
کرد که در 6 ماهه دوم ســالجاری با پذیرش انواع 
اوراق جدید در بازار سرمایه روند رو به رشدی را در 

تامین مالی شاهد خواهیم بود.

معاون پذیرش و بازاریابی فرابورس ایران مطرح کرد:

 راهبری و اصلاح ساختار شرکت ها 
با صندوق های سرمایه  گذاری خصوصی
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در چهل و چهارمین نشســت خبري "یک دیدار- یک عرضه" که با 
حضور مدیران شرکت ســنگ آهن گهر زمین در شرکت فرابورس 
برگزار شــد؛ ظرفیت هاي تولیدي این شــرکت معدني تشریح و به 

سوالات خبرنگاران پاسخ داده شد. 
علي اکبر پوریاني مدیرعامل شرکت سنگ آهن گهر زمین در این مراسم با بیان 
اینکه این معدن بر اساس ذخیره زمین  شناختی دارای 643  میلیون تن ذخیره 
است، گفت: معدن گهر زمین در یک مساحت 2 در 3 کیلومتری متمرکز شده 
است که این محدود بودن معدن از ارزش های آن محسوب می شود. همچنین 
از کیفیت و عیار خوبی برخوردار بوده و از نظر میزان مواد مزاحم که در معادن 
ســنگ آهن  وجود دارد، داراي شــرایط مناسبی اســت.  وي با اشاره به اینکه 
گهرزمین در سال 83 به منظور تولید 10 میلیون تن گندله و کنسانتره تاسیس 
شده اســت و از سال 95 با دستور هیات  دولت وقت معدن شماره 3 در منطقه 
عمومی گل گهر به مدت 25 ســال به گهرزمین محول شد، اظهار داشت: سال 
گذشته بزرگ  ترین عملیات معدنکاری تاریخ کشور توسط مجموعه سنگ آهن 

گهر زمین انجام شد که نتیجه آن استخراج 18 میلیون تن سنگ آهن بود.
پوریانی با بیان اینکــه از آغاز به کار این مجموعــه 355 میلیون تن عملیات 
معدنکاری انجام شده که از این میزان 44 میلیون تن مربوط به استخراج سنگ 
آهن بوده اســت، گفت: این ارقام نشانگر آن اســت که در مجموعه گهرزمین 
نسبت سنگ آهن به باطله در حال حاضر یک به هشت است، اما در آینده این 

نسبت را به یک به پنج خواهیم رساند.
پوریانی سهامداران عمده گهرزمین بر اســاس دارا بودن بالاترین تعداد سهم 
را به ترتیب شــرکت گل گهر با 30 درصد سهم، سرمایه گذاری امید وابسته به 
بانک ســپه با 27.7 درصد سهم، ســرمایه گذاری غدیر با 22.5 درصد سهم و 
توسعه معادن فلزات با دارا بودن 20 درصد از سهام گهر زمین اعلام کرد. وی با 
اشاره به اینکه در حال حاضر از پنج خط تولید کنسانتره مجموعه سنگ آهن 
گهر زمین دو خط مشــغول به کار اســت، گفت: در این شرکت بالای ظرفیت 
اسمی تولید کنسانتره انجام می شود و در این زمینه سال گذشته رتبه اول را در 
کشور به دست آورده است. پوریانی یکي از مزیت های این مجموعه را کارخانه 
سنگ شکن خردایشی آن عنوان کرد که شامل یک سنگ شکن بزرگ ژیراتوری 
با ظرفیت 15 تن اســت و در ادامه از راه انــدازی دو خط تولید جدید خبر داد 
و افزود: ســال آینده خط اول تولید گندله کــه روزانه حداقل 5 میلیارد تومان 
سود دارد، به بهره برداری خواهد رســید و در نیمه اول سال 98 نیز خط سوم 
کنســانتره راه می افتد. وي در خصوص عیار سنگ آهن گهر زمین گفت: عیار 
سنگ آهن این معدن از 49 تا 60 متغیر است، اما متوسط بین 51 تا 53 است.

غلامرضا صالح معاون مالی و بازرگانی شــرکت ســنگ آهن گهر زمین نیز در 

این نشست با اشــاره به اینکه این شرکت قرارداد ساخت کارخانه گندله سازی 
را با تولید ســالانه 5 میلیون تن با مشارکت دو بخش داخلی و خارجی محقق 
کرده که از دو بخش داخلی و خارجی تشکیل شده است، افزود: شرکت اتوتک 
آلمان تجهیزات این شــرکت را تامین  کرده که تمامی تجهیزات از این شرکت 
خریداری و در سایت کارخانه مستقر شده و مبالغ ارزی این تجهیزات با استفاده 

از ارز حاصل از صادرات کارخانه به طور کامل پرداخت شده است.
به گفته وي برای تمام محصولات گهر زمین تقاضــای داخلی وجود دارد، اما 
این مجموعه برای تداوم طرح های توســعه ای خود منابع ارزی مورد نیازش را 
از طریق صادرات تامین می کند و ســال گذشته این شرکت صادرکننده نمونه 

کشور شناخته شد؛ امسال نیز به اندازه نیازهای ارزی صادرات داشته است.
معاون مالی و بازرگانی شــرکت ســنگ آهن گهر زمین در پاسخ به سوالی در 
خصوص رقبای جدی این مجموعه گفت: مجموعه ما در زمینه تولید و استخراج 
سنگ آهن رتبه نخست را داراست؛ به  گونه ای که در سال 96 هم از نظر ذخایر 
و هم از نظر رکورد عملیات معدنکاری نفر اول در کشور است. وی ادامه داد: در 
خصوص تولید کنسانتره از نظر حجم مجموعه های گل گهر و چادرملو رتبه های 
اول و دوم را دارند و ما ســوم هستیم؛ اما ظرفیت تولید این دو بیشتر از ماست. 
چراکه گل گهر هفت خط تولید دارد، اما ما دو خط تولید داریم؛ با این حال در 

زمینه تولید به نسبت ظرفیت اسمی مجموعه ما نفر اول است.
مشارکت 310  هزار نفر در عرضه اولیه سهام گهرزمین 

بر اساس این گزارش هشتمین عرضه اولیه فرابورس ایران در سالجاری در پی 
استقبال چشمگیر خریداران و مشارکت حدود 310 هزار کد معاملاتی با کشف 
قیمت 6800 ریالی هر سهم شرکت 12 هزار و 300 میلیارد ریالی سنگ آهن 

گهر زمین در بازار دوم فرابورس ایران انجام شد.
بر اساس این گزارش تعداد 615 میلیون سهم »کگهر« در دامنه قیمتی 6500  
تا 6800  ریال توسط شرکت کارگزاری بانک سپه در بازار دوم فرابورس عرضه 
شد که این میزان سهم معادل 5 درصد از کل سهام این شرکت بود. این عرضه 
در حالی با تقاضای بیش از یک میلیارد و 399 میلیون سهمی روبه رو شد که در 
سامانه معاملات تقاضای افزون بر یک میلیارد و 392 میلیون سهمی برای این 

عرضه در قیمت 6800  ریال ثبت شده بود.
با آنکه قبل از عرضه ســهام شرکت ســنگ آهن گهر زمین اعلام شده بود که 
هر شــخص حقیقی و حقوقی حداکثر تا 6000 سهم امکان خرید از سهام این 
شرکت را دارد، اما مشــارکت حدود 310 هزار نفری خریداران در عرضه اولیه 
»کگهر« که رکورد مشــارکت در عرضه های اولیه بازار سرمایه را نیز شکست، 
موجب شد تا حداکثر فقط 2082 سهم به هر کد در سقف دامنه قیمتی ثبت 

سفارش تخصیص یابد. 

پوریاني مدیرعامل گهر زمین اعلام کرد:

عرضه 10 درصد از سهام گهر زمین در فرابورس
رقم خوردن جدیدترین ركورد حضور خریداران در عرضه هاي اولیه بازار سرمایه
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مدیران شــرکت صنایع ماشــین های 
در  حضور  با  )مادیــران(  ایران  صنعتی 
چهــل  و پنجمین نشســت خبری یک 
فرابورس؛  شــرکت  عرضه  یک  دیدار- 
بازار سرمایه،  به  براي ورود  اهداف خود 
وضعیت  فعالیت،  تخصصــی  حوزه های 
مالی، مزیت های رقابتی و سایر اطلاعات 
با اهمیت مربوط به شــرکت را در جمع 

خبرنگاران بازگو کردند.
به گزارش خبرنگار ما؛ در آغاز این نشســت 
خبری محمــود امیري مؤســس و بنیانگذار 
شرکت صنایع ماشــین های اداری ایران، این 
شــرکت را مجموعــه ای با قدمت 52 ســاله 
معرفــی کرد که بــا هدف ایجاد اشــتغال و 
نوآوری در عرصه اقتصادی کشــور به فعالیت 

می پردازد.
وي بــا بیان اینکه مادیــران در ادامه با توجه 
به تکنولوژی هایی کــه در اختیار دارد تولید 
تلویزیون های  CRT   شارپ را در دستور کار 
قرار داده است، افزود: بلافاصله برای دوام در 
بازارهای داخلی و رســیدن به توان  صادراتی، 
مادیران در ســال 85 با راه اندازی خط تولید 
تلویزیون های  X.Vision  وارد بازار تجهیزات 
صوتی و  تصویری شد که در سال اول 2 هزار 
و در ســال گذشته 165 هزار تلویزیون تولید 

کرد. 
امیــری هــدف از ورود بــه بازار ســرمایه و 
فرابورس را شــفافیت، ادامه بقــا و پایداری 
شرکت، ورود سهامداران جدید و بهره مندی 
از تمامی مزایای حضور در این بازار رســمی 

دانست.
وي همچنیــن از دقت نظر بورس و فرابورس 
در بررسی شرکت ها برای اعطای مجوز ورود 
به بازار ســرمایه ابراز خوشحالی کرد و افزود: 
بعــد از ورود به این بازار دو وظیفه مهم برای 
ما ایجاد می شــود که نخست جلب اعتماد و 
رضایت سهامداران است و دیگري نیز وظیفه 

اجتماعی یعنی ایجاد اشتغال است.
بابــک ثقفی مدیرعامل و عضــو هیات  مدیره 
شرکت صنایع ماشــین های اداری ایران نیز 
در این نشســت در خصوص تاریخچه شرکت 
گفت: کارخانه تولیدی شرکت مادیران از سال 
73 در هشــتگرد تولید مانیتورهای گلدستار 
که بعدا به LG کنونی تبدیل شــد را آغاز و 
در سال نخست 3000 مانیتور تولید کرد. به 
گفتــه وی تولید مانیتورها بــه مرور افزایش 

یافت و در سال گذشته این رقم به 900 هزار 
رسید.

ثقفــی با بیان اینکه مادیران در ادامه با توجه 
به تکنولوژی هایی کــه در اختیار دارد، تولید 
تلویزیون های CRT  شارپ را در دستور کار 
قرار داده است، افزود: بلافاصله برای دوام در 
بازارهای داخلی و رســیدن به توان صادراتی، 
مادیران در ســال 85 با راه اندازی خط تولید 
تلویزیون های X.Vision وارد بازار تجهیزات 
صوتی و تصویری شد که در سال اول 2 هزار 
و در ســال گذشته 165 هزار تلویزیون تولید 

کرد.
وی ورود بــه بازار ایــران، تولیــد تلویزیون 
تخــت LCD، LED  و DLED، عرضــه 
محصولات لوازم خانگی X.Vision به بازار، 
همکاری با برنــد TCL و عرضه محصولات 
صوتی - تصویری و لــوازم خانگی TCL به 
بازار مصرف را از جمله دستاوردهای مادیران 
در طول سال های اخیر تا سال 96 عنوان کرد.
یک  هزار و 200 میلیارد ریال؛ سرمایه 

ثبتی مادیران
ثقفی به صورت های مالی شــرکت اشاره کرد 
و گفت: ســرمایه ثبتی مادیــران یک  هزار و 
200 میلیارد ریال است و نسبت حاشیه سود 
ناخالص مادیران در شش  ماهه منتهی به 31 
شهریور 97 رقم 39 درصد است که در سال 
مالي منتهی به 29 اســفند 96 این رقم 27 

درصد بوده است.
وی حجم ســفارش ها و موجودی مادیران در 
پایان شهریور را نزدیک به 260 میلیارد تومان 
اعلام کرد کــه به گفته وی رقم قابل توجهی 

است.
مدیرعامل شرکت صنایع ماشین های صنعتی 
ایران در نهایــت در خصوص تخصیص ارز از 

ســوی دولت به این شــرکت اظهار داشت: با 
توجه به اینکه بعــد از مواد اولیه، غذا و دارو، 
لوازم خانگی یکی از کالاهایی است که دولت 
تعهــد دارد به آن ارز اختصاص دهد؛ مادیران 
نیز در زمره دریافت کنندگان ارز قرار می گیرد 
که پیــش از این ارز مبادلــه ای به آن تعلق 
می گرفــت و در حال حاضر نیــز ارز نیمایی 

دریافت می کند.
"مادیران" 3650 ریال کشف قیمت شد 
براســاس این گــزارش نهمین عرضــه اولیه 
فرابــورس ایران در ســالجاری با عرضه 120 
ماشین های  میلیون ســهم شــرکت صنایع 
صنعتی ایران در بازار دوم فرابورس و کشــف 
قیمت 3650 ریالی هر سهم این شرکت رقم 

خورد.
این عرضه اولیه کــه با نماد »مادیرا« صورت 
گرفت نیز همانند عرضه های پیشین به روش 
ثبت ســفارش صورت گرفــت و مدیر عرضه 
آن نیز کارگــزاری بورس ایران بود. همچنین 
دامنه قیمت در ثبت ســفارس این عرضه از 
3320 ریال تا مبلغ 3650 ریال تعیین شده 
و در حالی که حجم این عرضه 120 میلیون 
سهم بود، اما بیش از 505 میلیون سهم تقاضا 
برای »مادیرا« در سامانه سفارشات ثبت شد.

سهامداران اعم از حقیقی و حقوقی مشارکت 
304 هزار و 107 نفــری در عرضه اولیه 10 
درصد از ســهام این شرکت را داشتند که به 
302 هــزار و 298 نفر در ســقف قیمت این 
عرضه، ســهام »مادیرا« تخصیص یافت. این 
مشارکت حداکثری سبب شد با آنکه حداکثر 
سهم قابل خریداری توسط هر شخص حقیقی 
و حقوقی 2000 سهم تعیین شده بود، اما به 
هر کد معاملاتی 399 سهم در قیمت 3650 

ریال اختصاص داده شود.

در چهل و پنجمین نشست خبري یک دیدار - یک عرضه تشریح شد؛

اهداف مادیران براي حضور در بازار سرمایه
"مادیران" 3650 ریال كشف قیمت شد 



 رونق کشاورزی و بازار طلای سرخ ایران 
با قراردادهای آتی در بورس کالا
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ارزش بازار از ۴۰ هزار میلیارد ریال گذشت؛

از سیر تا پیاز قرارداد آتی زعفران در بورس کالا
زعفران تداعی  کننده ارزش های فرهنگی، اجتماعی و تاریخی 
ایران  زمین، گران  ترین محصول کشــاورزی و همچنین نمونه 
بسیار خوبی از سودآوری، دوام و تولید کاربر محور است. در 
حــال حاضر ایران با تولید بیش از 91 درصد از زعفران جهان؛ 

تولیدکننده برتر این محصول است.
با کاهش شــدید قیمت جهانی زعفران در دهه 1310 تولید زعفران 
در کشــورهای اروپایی با توجه به بالا بودن هزینه های نیروی کار در 
این کشــورها و همچنین پایین بودن ســطح عملکرد زعفران؛ توجیه 
اقتصــادی خود را از دســت داد و در نتیجه میزان تولید کشــورهای 
اروپایی از جمله اسپانیا به شدت کاهش یافت. در همین حال مناسب 
بودن شرایط کشت زعفران در ایران و پایین بودن دستمزد نیروی کار؛ 
به شــکل  گیری تقاضای جهانی برای تولید زعفران ایران کمک کرد 

و به مرور زمان ایران به تولیدکننده اصلی این محصول تبدیل شد.
در ابتدای ســالجاری بود که بورس کالای ایران در راستای کمک به 
اقتصاد ملی تصمیم گرفت با استفاده از پتانسیل های خود گامی عملی 
در جهت کمک به حل برخی از مشکلات موجود و گسترش بازار این 
محصول استراتژیک بردارد. این اقدام راه اندازی بازار قراردادهای آتی 
بر پایه دارایی زعفران نگیــن بود که به عنوان یکی از اقدامات مثبت 
و مؤثر برای بهبود بازار زعفران و کمک به جهانی ســازی این محصول 
مطرح اســت. در این گزارش به معرفی ساختار این بازار پرداخته و در 
پایــان آماری کلی از معاملات طلای ســرخ در قالب قراردادهای آتی 

زعفران ارائه شده است.
قرارداد آتی؛ هدیه ای برای کشاورزان

قراردادهــای آتی یکــی از مهمترین ابزارهایی اســت که بورس های 
کالایی براي کمک به مدیریت ریســک نوســانات قیمتی در اختیار 
فعالان بازارهای کالایی قرار می دهند. قرارداد آتی قراردادی است که 
فروشنده بر اساس آن متعهد می شود در سررسید معین، مقدار معینی 

از کالای مشــخص را به قیمتی که الان تعیین مي شود؛ بفروشد و در 
مقابل طرف دیگر قرارداد متعهد می شــود آن کالا را با آن مشخصات 

خریداری کند.
همانطور که در تعریف فوق نیز اشــاره شــد قراردادهای قابل معامله 
در بورس باید از اســتاندارد و مشــخصات معینی برخوردار باشند. از 
ایــن رو هر دارایی که به عنوان دارایی پایه قراردادهای آتی در بورس 
کالای ایران انتخاب می شود، باید شرایط خاص و استانداردهای لازم را 
داشته باشد. بنابراین براي راه اندازی قرارداد آتی روی هر کالا باید آن 
کالا در هیأت پذیرش کالا و اوراق بهادار مبتنی بر کالا مورد بررســی 

و پذیرش قرار گیرد.
خدمات بورس کالا در قراردادهای آتی

بازار معاملات آتی؛ مکانی معین برای خریداران و فروشــندگان است 
و از طریق ســامانه الکترونیکی دارای استاندارد بورس، معاملات آتی 
صورت می گیرد و این معاملات برای همه شرکت کنندگان در بازار به 
یک مفهوم عادلانه عرضه می شود. مســئولیت بورس ها ایجاد بازاری 
عادلانه، بانظم و امنیت معاملاتی اســت. تمام بورس های دنیا توسط 
مقــام ناظر کنترل و اداره می شــوند. معامــلات در بورس ها در اتاق 
پایاپای تســویه و تضمین می شوند؛ اتاق پایاپای در برابر خریدار نقش 

فروشنده و در برابر فروشنده نقش خریدار را ایفا می کند.
معاملات طلای سرخ در تالار نقره ای

نخستین قرارداد آتی در دنیا به صورت سنتی روی محصولات کشاورزی 
صورت پذیرفت. در بورس کالای ایران نیز مطالعات گســترده ای روی 
دارایی های مختلف براي پذیرش در قراردادهای آتی انجام شــده که 

یکی از این دارایی ها در حوزه محصولات کشاورزی؛ زعفران است.
معاملات زعفران در بورس کالای ایران هم به صورت گواهی ســپرده 
کالایــی و هم در بازار فیزیکی به صورت نقد، ســلف و نســیه انجام 
می شــود. علیرغم اینکه ایران با تولید بیــش از 91 درصد از زعفران 
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در ســاختار معاملات ســنتی این دارایی 
امکان پوشش ریسک برای تولیدکنندگان 
و فعالان بــازار زعفران وجود نداشــت. از 
این رو نگرانی از نوســانات قیمت این کالا 
همواره دغدغه فعالان این بازار بوده است. 
در همین راستا بورس کالای ایران درصدد 
برآمد تا با راه اندازی معاملات قراردادهای 
آتی زعفران به توســعه و رونق این بازار و 
رفــع دغدغه فعالان در راســتای مدیریت 

ریسک نوسانات قیمتی بپردازد.
نگین؛ پایه قرارداد آتی زعفران

قراردادهای آتی زعفــران در بورس کالای 
ایران روی زعفران رشــته  ای بریده ممتاز 
نگین تعریف شــده اســت. هر قرارداد آتی 
کــه روی یــک دارایــی راه اندازی شــود، 
یک مشــخصات قــرارداد دارد که حاوی 
اطلاعات مهم در خصوص قراردادی اســت 
که افــراد اقدام به معاملــه آن می کنند و 
ویژگی های اصلی قرارداد آتی مدنظر را ذکر 
می کنند. در ادامه این مطلب به مهمترین 

مزایای راه اندازی این قراردادها برای فعالان بازار زعفران و کشــاورزان 
می پردازیم.

اهرم مالی: یکی از مهمترین مزایای قرارداد آتی برای سرمایه گذاران در 
مقایسه با بازار نقدی وجود اهرم مالی است. معاملات قراردادهای آتی 
دربرگیرنده ریسک بالایی بوده و به معامله گران فرصت به دست آوردن 
ســود زیادی را می دهد. به این معنی که سرمایه گذار با اندکی سرمایه 
قادر است دارایی زیادی را تحت کنترل خود درآورد و با پرداخت مبلغ 

ناچیزی از کل ارزش یک کالا وارد یک قرارداد آتی می شود.
پوشش ریسک: پوشش ریســک به معنای اتخــاذ موقعیتی در بازار 
اســت که هدف از آن به حداقل رساندن یا از بین بردن ریسک ناشی 
از نوســانات و تغییرات قیمت اســت. در واقع سرمایه گذار می تواند با 
ورود بــه قرارداد آتی، دارایی خود را به قیمتی مشــخص در آینده به 
فروش رســاند. در این صورت نوســانات بازار تأثیری بر قیمت دارایی 
خریداری شــده نخواهد داشت و ســرمایه گذار این دارایی را در زمان 
آینده با قیمتی مشخص به فروش خواهد رساند. با این شرایط کشاورز 
می توانــد با ورود به قرارداد آتی زعفران محصول خود را به قیمتی که 
مدنظر دارد، در آینده به فروش برســاند و با این کار ریســک کاهش 

قیمت در زمان برداشت محصول را از بین ببرد.
تضمین معاملات: اتاق پایاپای هر بورس نقش مهمی را براي تضمین 
عملکرد مالی قراردادهای آتی معامله  شــده ایفــا می کند و به عنوان 

پشتوانه قابل اطمینان برای طرفین معامله محسوب مي شود.
قیمت تســویه روزانه: قیمتی اســت که روزانه براي به  روزرسانی 
حســاب ها توسط بورس محاسبه و اعلام می شود. بر اساس این قیمت 
تسویه ســود و زیان معاملات مشتری محاسبه و به حساب وی واریز 

می شود.
هزینه اندک معاملات: معاملات قراردادهای آتی نسبت به معاملات 
نقدی از هزینه کمتری برخوردار اســت و مطالعات نشان می دهد که 

معاملات آتی هزینه ای معادل 0/1 درصد معاملات نقدی را دارد.

نگاهی به آمار
بــا توجه به مزایای معامله در بورس کالای ایران 
امکان اســتفاده از این ابــزار معاملاتی در حالی 
برای زعفرانکاران، کشــاورزان و سرمایه  گذاران 
فراهم شــده که معاملات آتــی زعفران نگین از 
تاریخ دوم خرداد ماه امسال آغاز شد که معاملات 
این نوع قراردادها تا پایان شهریور ماه با راه اندازی 
سه سررسید شهریور، آبان و دی ماه 97 پیگیری 

شد.
بررسی آمار معاملات این قراردادها برای سه دوره 
تحویلی حاکی از آن است که زعفران نگین طی 
چهار ماه از زمان راه اندازی تا پایان شــهریور ماه 
ســالجاری در مجموع بیش از 3 میلیون و 653 
هزار قرارداد آتی زعفران در قالب ســه سررسید 
معاملاتی منعقد شد که انعقاد این تعداد قرارداد 
ارزش معاملاتی در حدود 40 هزار و 768 میلیارد 
ریال را در بازار مشتقه بورس کالا رقم زده است. 
به این ترتیب در سررسید معاملاتی زعفران آتی 

تحویل شهریور ماه قرار گرفت.
در سررســید آبــان نیز معامله گــران بیش از 2 
میلیون و 134 هزار قرارداد آتی منعقد کردند و 
ارزشــی بیش از 23 هزار و 41 میلیارد و 218 میلیون ریال را به ثبت 
رساندند. ارزش معاملاتی زعفران نگین برای تحویل در دی امسال نیز 
به رقمی بیش از 10 هزار و 547 میلیارد ریال رسید و طی اولین ماه 
راه اندازی این سررســید در شهریور امســال تعداد بیش از 682 هزار 

قرارداد از سوی معامله گران منعقد شد. 

معاملات زعفران در بورس 
کالای ایران هم به صورت 

گواهی سپرده کالایی و هم 
در بازار فیزیکی به صورت 
نقد، سلف و نسیه انجام 

می شود. علیرغم اینکه ایران 
با تولید بیش از 91 درصد 

از زعفران تولیدکننده 
اصلی این محصول است؛ در 
ساختار معاملات سنتی این 

دارایی امکان پوشش ریسک 
برای تولیدکنندگان و فعالان 

بازار زعفران وجود نداشت
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مدیرعامل بورس کالای ایران تاکید کرد:

»آتي طلاي سرخ« 
گامي بلند براي اصلاح ساختار بازار زعفران

بر واحدهای  اوراق آتــی مبتنی  بازار  ایجاد  با  همزمان 
صندوق های سرمایه گذاری طلا؛ توسعه بازار آتی زعفران 
در دستور کار بورس کالا قرار گرفته است. »آتی طلای 
سرخ« یعنی زعفران؛ گام بلندی را برای اصلاح ساختار 
بازار این محصول برداشته است. دکتر حامد سلطانی نژاد 
مدیرعامل بورس کالا در گفــت و گویي جزئیات این 2 
طرح جدید را اعلام کرده اســت که ماحصل آن را در 

ادامه مي خوانید:
بازار آتی زعفران در طول ســالجاری فعالیت خود را 
آغاز کرده؛ نتایج ایجاد این بــازار در این مقطع زمانی 

کوتاه چه بوده است؟
آمارها نشــان می دهد ایجاد بازار معاملات اوراق گواهی سپرده 
و آتی زعفران موجب شــده سرمایه های جدیدی وارد این بازار 

شود.
مشکل بازار زعفران در شکل سنتی آن چه بود؟ 

مشکل اصلی این بود که سرمایه ها به شکلی روشمند به سمت 
بازار زعفران هدایت نمی شــد و این خلأ موجب شــده بود که 
ایران در تجارت زعفران از کشورهایی مثل اسپانیا عقب بماند.

ایران در تجارت جهانی زعفران در چه جایگاهی قرار 
دارد؟ 

سهم ایران از تجارت 8 میلیارد دلاری زعفران در طول سال های 
اخیر بنا به روایت های خوشــبینانه کمتر از یک میلیارد دلار و 
براســاس آمارهای بدبینانه 200 میلیون دلار بوده اســت؛ در 

حالی  که 90 درصد زعفران دنیا در ایران تولید می شود.
پس این روند امکان ادامه یافتن نداشت؟

بله. به بــاور ما دلیل ضعف ایران در تجارت زعفران؛ ســاختار 
ســنتی تجارت در این حوزه و کاهش ســرمایه  گذاری در این 
زمینه اســت. بر این اســاس اعتقاد داریم انتشار اوراق گواهی 
سپرده و اوراق آتی زعفران به  تدریج می تواند منابع زیادی را به 
این بازار جذب کند. البته در همین دوره کوتاه نیز آثار و نتایج 

مدرن  سازی بازار زعفران را شاهد بوده ایم.
بر همین اســاس بسیاري از صاحبان ســرمایه با بازار زعفران 
به  طور کامل آشنا نیستند و ناآشــنایی با بازار زعفران موجب 
شــده ســرمایه  گذاری در این حوزه کاهش پیدا کند؛ چراکه 
شناســایی جنس و نوع زعفــران مرغــوب از غیرمرغوب کار 
دشواری اســت. اما بورس کالا با انتشــار اوراق گواهی سپرده 
و آتی به استانداردســازی  این کالا کمک کــرده و حالا عموم 
ســرمایه  گــذاران می توانند با خیالي راحــت و حتی از طریق 
شــبکه معاملات آنلاین به ســرمایه  گذاری در بازار محصول 

زعفران اقدام کنند.
استانداردسازی را از چه طریقی انجام می دهید؟

هم اکنون زعفران برای تعیین اســتانداردها وارد آزمایشــگاه 
می شود، ســپس وارد یک انبار تخصصی شده و همین کار به 

استانداردسازی  این محصول منجر می شود.
در  زعفران  تولیدکنندگان  و  کشــاورزان  منافع  آیا 

فرآیندهای بورس کالا مدنظر قرار گرفته است؟
قطعا تأســیس معاملات آتی زعفران عمدتا به نفع کشــاورزان 

علی نقوی معاون پشتیبانی بورس انرژی 
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به بازار راحت تر کرده و آنها می توانند 
ضمن دسترســی به تابلوی معاملات 
و قیمت ها به انبارهای اســتاندارد هم 
دسترســی داشته باشــند؛ در نتیجه 
بخش زیــادی از منافع به جای اینکه 
نصیب دلالان شود، نصیب کشاورزان 

می شود. 
یکــی از دلایل ضعــف عملکرد ما در 
تجارت جهانی زعفران؛ ناشی از نحوه 
عملکرد سیستم سنتی تجارت زعفران 
اســت که بر مبنــای آن فقط عده ای 
خاص منافع این بخش را به  دســت 
می آورنــد؛ در حالی  که بازار معاملات 
آتــی ابــزار مناســبی را در اختیــار 

تولیدکننــدگان قرار می دهد، به کشــاورزان قدرت پیش بینی 
می دهد و به افزایش منافع آنها منجر می شود.

تا پیش از این شکل فعالیت تولیدکنندگان و تجار در 
بازار زعفران چگونه بود؟

در گذشــته واسطه ها قبل از برداشــت، محصول زعفران را به 
قیمت بســیار پاییني از کشاورزان خریداری می کردند و بعد با 
قیمت های بالاتری می فروختند، اما هم  اکنون نفع اصلی نصیب 

کشاورزان می شود.
آیا آماری از میــزان عرضه و معامله در بازار زعفران 

بورس کالا و مقایسه آن با کل تولید در اختیار دارید؟
از مجموع 350 تن محصول تولید شــده در ســال قبل رقمی 
معادل 60 تا70 تن زعفران در بازار نقد بورس کالا مبادله شده 
که شامل یک پنجم کل تولید زعفران کشور می شود. البته در 
بازار آتی چون عمدتا به تحویل منجر نمی شــود، ارقام معامله 

حتی از تولید یکسال هم بیشتر است.
اقدام بعدی در این خصوص چیست؟

تمرکز اصلی ما تاکنون روی معاملات نگین زعفران بود؛ چراکه 
اولا بازار صادراتی ایران عمدتا مربوط به نگین زعفران اســت و 
دیگر اینکه استانداردسازی  آن راحت  تر و بازیگرانش حرفه ای تر 
هستند. به  دنبال انجام معاملات نگین زعفران؛ معاملات پوشال 
زعفران که بازار بزرگ  تری دارد و مورد اســتفاده عموم مردم 

است نیز به  زودی در بورس کالا آغاز می شود.
در  زعفران  ارزی  و  بین المللــی  معاملات  امکان  آیا 

بورس کالای ایران وجود دارد؟
بله. بررســی طرحی را آغاز کرده ایم که بر اساس آن معاملات 
آتی زعفــران با ارزهای خارجی امکانپذیر می شــود. طبق این 
طرح جدید که البته هنوز تصویب و نهایی نشــده اســت، می  
توان قراردادهای آتی را صرفا با ارزهــای خارجی انجام داد تا 
ریسک نوســان  های ارزی از بازار آتی حذف شود. باید بگویم 
این طرح شامل همه بازارهای آتی فعال در بورس کالا می شود 
که زعفران هم یکی از آنهاســت. همانطور که گفتم این طرح 
فعلا در حد یک پیشــنهاد روی میز است و در تلاشیم بررسی 
کنیم کــه آیا امــکان جابه جایی ارزی در حســاب های بانکی 

داخلی وجود دارد یا خیر؟

آیا بازار معامــلات زعفران ایران و 
قیمت آن در بورس کالا به مرجع قیمت  

گذاری جهانی تبدیل شده است؟ 
 بلــه. خبــر دارم هــم  اکنــون گروهی از 
صادرکنندگان از این قیمت به  عنوان مرجع 

قیمت گذاري استفاده می کنند.
لطفا در خصــوص جزئیات طراحی 
طلا   های  صندوق  واحدهای  آتی  اوراق 
در بــورس  کالا هــم توضیحاتي ارائه 

فرمایید؟
بر اساس طرحی که در دست بررسی داریم، 
قرار اســت امکان عرضه و انتشار اوراق آتی 
واحدهای صندوق های سرمایه گذاری طلا را 
فراهم کنیم. بــا این اقدام بازار صندوق های 
سرمایه گذاری طلا به نوعی دوطرفه می شود 
که جذابیت آن برای ســرمایه گذاران افزایش  یابد. صندوق های 
سرمایه گذاری طلا صندوق هایی هستند که بخشی از منابع مالی 
آنها را صرف خرید طلا و سایر انواع اوراق بهادار می کنند. طبق 
طرح جدید قرار است امکانی را فراهم کنیم که سرمایه گذاران 
 بتواننــد واحدهای این نوع صندوق ها را در قالب اوراق آتی هم 

معامله کنند.
این بازار شــرایط ســرمایه گذاری غیرمســتقیم در بازار طلا و 
ســکه را فراهم می کند و موجب می شــود نقدینگی به سمت 
دارایی های مالی هدایت شــود.  از طرف دیگر ســرمایه گذاران 
در واحدهــای صندوق هــای ســرمایه گذاری طــلا می توانند 
 از طریــق خریــد اوراق آتــی ایــن واحدها ریســک خود را 

کاهش دهند.
انتشار این اوراق می تواند برخی نگرانی ها نسبت به کاهش ارزش 
دارایی هــا در برابر روند تورم را مرتفع کند. همچنین انتشــار 
ایــن اوراق از طریق کاهش تمایل عمومی بــرای تبدیل ریال 
به ارزهای خارجی موجب حفظ ارزش پول ملی می شــود؛ زیرا 
چنانکه گفته شــد این نوع اوراق و صندوق های سرمایه گذاری 

می تواند ارزش دارایی ها را در برابر تورم محافظت کند.
به این ترتیب بر مبنای مکانیســم های طراحی شده و مطابق 
مقررات بازار ســرمایه، میــزان دارایی های ایــن صندوق ها و 
طــلای موجود در آن به  طور شــفاف بــرای نهادهای نظارتی 
کاملا مشــخص و روشــن خواهد بود. به  طور مثال هم  اکنون 
کشــورهای قطر و امارات در منطقه خلیج  فارس به تأســیس 
صندوق های ملــی اقدام کرده اند. در نتیجه انتشــار این اوراق 
می توانــد مقدمــه ای برای تأســیس و فعالیــت صندوق های 
ملــی در چارچوب اقتصاد ایران باشــد. همچنین صندوق های 
 ســرمایه گذاری ملی می توانند به افزایش دارایی سرمایه گذاران 

منجر شوند.
با توجه به آشنایی نسبی مردم ایران با چارچوب های بازار طلا 
و درک نسبی عموم مردم از فرآیندهای این بازار، صندوق های 
ملی ســرمایه گذاری طــلا می تواند دورنمای ســرمایه گذاری 
روشــنی را برای عموم مردم تعریف کند؛ به  طوری که آنها به 
راحتی و با ســهولت کامل متوجه شوند از محل سرمایه گذاری 

در این نوع صندوق ها چه چیزی عایدشان می شود. 

دلیل ضعف ایران در 
تجارت زعفران؛ ساختار 

سنتی تجارت در این حوزه 
و کاهش سرمایه  گذاری در 
این زمینه است. لذا انتشار 
اوراق گواهی سپرده و اوراق 

آتی زعفران به  تدریج 
می تواند منابع زیادی را به 

این بازار جذب کند
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 مزیت راه اندازی سا
بازار آتی زعفران 

 مدیر توسعه بازار مشتقه 
بورس کالای ایران تشریح کرد:

ایران  در راســتای تمرکز بورس کالای 
اولویت و  با  بازار مشــتقه  برای توسعه 
قرارداد  کشاورزی؛  محصولات  بر  تمرکز 
آتی زعفران رشــته ای برای تحویل در 

آذرماه سالجاری راه اندازی شد.
علیرضا ناصرپور مدیر توســعه بازار مشــتقه 
بــورس کالای ایران ضمن بیــان این مطلب 
گفت: معاملات قراردادهای آتی زعفران نگین 
در حالــی از خرداد ماه ســالجاری در بورس 
کالای ایــران کلید خورد که از نیمه آبان ماه  
انجام ایــن معاملات بــرای محصول زعفران 
رشــته ای نیز امکانپذیر شــد؛ چراکه حجم 
تولید زعفران رشــته ای در کشور به مراتب 
بیشــتر از زعفران نگین است که این امر می 
تواند با افزایش حجم معاملات به توسعه بازار 

قراردادهای آتی زعفران منتهی شود.
وي اســتقبال از معامــلات قراردادهای آتی 
زعفران رشــته ای در نخستین روز معاملاتی 
را مثبت ارزیابی کرد و گفت: در نخستین روز 
معاملاتی در حالــی بیش از 11 هزار و 900 
قرارداد آتی زعفران رشته ای برای تحویل در 
آذر ماه امســال منعقد شد که حجم مطلوب 
و شــروع فوق العاده ای بــرای این معاملات 
محســوب می شــود. به طوری که در زمان 
راه انــدازی قراردادهای آتی زعفران نگین در 
بورس کالا طی اولیــن روز معاملاتی چنین 
حجم معاملاتی مشــاهده نشده بود و همین 
امر می تواند از موفقیت عرضه زعفران رشته 
ای در قالب قراردادهای آتی و جذابیت بالای 
آن برای معامله گران و همچنین کشــاورزان 

حکایت داشته باشد.
تجربه نخستین روز

به گفته ناصرپور در جریــان معاملات اولین 
سررســید قرارداد آتی زعفران رشــته ای در 
بازار مشتقه بورس کالای ایران طی نخستین 
روز در حالی تعــداد 11 هزار و 911 قرارداد 
منعقد شــد که ارزش معاملات آن به رقمی 
بیــش از 158 میلیــارد و 874 میلیون ریال 

رسید.
وی افــزود: در طول مدت زمانی که محصول 
زعفــران در قالب گواهی ســپرده کالایی و 
قراردادهای آتــی در بورس کالا مورد معامله 
قرار گرفته اســت، اســتقبال زیادی از سوی 
کشاورزان مشاهده شده و تعداد زیادی از آنها 
کد معاملاتی در بورس کالا را دریافت کرده و 

در این بازارها فعال شده اند.

 سه مزیت راه اندازی 
معاملات آتی طلای سرخ

وی به تشریح مزایای عرضه زعفران در قالب 
معاملات قراردادهای آتــی پرداخت و اظهار 
کرد: مزایای این معاملات را می توان در سه 
حوزه اصلی دســته بندی کرد. به طوری که 
بازار قراردادهای آتی زعفران بســتری برای 
فروش مستقیم محصول تولیدی در بورس را 
برای کشــاورزان فراهم می کند تا با فروش 
مســتقیم محصول، منافع ناشــی از تولید به 
جیب تولیدکننده یعنی کشاورز سرازیر شود؛ 
این در حالی اســت که تاکنون ســود اصلی 
عاید عده ای واســطه می شــد. اما به کمک 
انجام معاملات قراردادهای آتی در بورس کالا 
واســطه گری در بازار زعفران کاهش خواهد 

یافت.
وی در بیــان دومین مزیت مهــم راه اندازي 
معاملات آتي طلاي ســرخ گفت: کشف نرخ 
متمرکــز، واقعــی، عادلانه و شــفاف؛ مزیت 
دیگری اســت که می تواند بورس کالا را به 
عنوان یک نهاد مرجع قیمتی برای کشاورزان 
و زعفرانــکاران معرفی کنــد؛ چراکه در بازار 
ســنتی امکان کشــف نرخ متمرکز و شفاف 
وجود نداشته و زعفران در بازار به قیمت های 
متفاوتی معامله می شــد که با ورود بورس و 
به ویژه بازار قراردادهای آتی به معاملات این 
محصول؛ این امکان به وجود آمده تا قیمت ها 
در بازار متمرکز شده و کشاورزان می توانند با 
کمک آن از قیمت های محصول خود مطلع 
شــوند. به این ترتیب مکانیسم معاملاتی در 

بورس کالا در نهایت کشــف نرخ در صنعت 
کشاورزی را بدنبال دارد.

سرپرســت معاونت توســعه بازار و مطالعات 
اقتصادی بورس کالای ایران ســومین مزیت 
این معاملات را در امکان پوشش ریسک های 
ناشــی از نوســان قیمت ها در بازار دانست و 
گفت: این مزیت که به عنــوان ویژگی ذاتی 
معامــلات قراردادهای آتی اســت؛ در حوزه 
محصولات کشــاورزی از جملــه زعفران این 
اطمینان را به کشــاورز می دهد تا نسبت به 
قیمت فروش محصول تولیدی خود در آینده 
اطمینــان حاصل کرده و خــود را در مقابل 
نوسانات قیمتی احتمالی در ماه های پیش رو 
بیمه کنــد و به عنوان یک ویژگی ذاتی برای 
معاملات آتــی می تواند به حمایت از صنعت 

کشاورزی و فعالان آن کمک کند.
 آماده راه اندازی 

سررسیدهای جدید هستیم
وي در پایــان ســخنان خود پیرامــون راه 
اندازی سررسیدهای معاملاتی جدید در بازار 
قراردادهــای آتی زعفران نگین و رشــته ای 
تاکید کرد: بــورس کالای ایران آمادگی دارد 
پس از ارزیابی شــرایط و بررسی های لازم با 
توجه به کشش بازار، سررسیدهای معاملاتی 
جدید را برای محصول زعفران نگین و رشته 
ای راه انــدازی کند. البته هدف از راه اندازی 
سررسید آذر ماه برای قراردادهای آتی زعفران 
رشته ای، همگرایی با فصل برداشت محصول 
بوده تا از این طریق در کشف نرخ عادلانه در 

این بازه زمانی به کشاورزان کمک کنیم. 

 ۳
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معاون وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد:

مدرن سازی بازار زعفران با کمک بورس کالا
سازمان مرکزی تعاون روستایی در سال زراعی97-96 سعی 
کرده اســت تا با مدرن کردن بازار زعفران )بازار فیزیکی، 
گواهی ســپرده کالایی و بازار بورس آتی( و استانداردسازی 
محصول؛ کمک ویژه اي به  صادرات طلای سرخ کند؛ به گونه 
اي که بر اساس گمانه زني هاي دفتر بازرگاني سازمان تعاون 
روســتایي بیش از250 تن زعفران به ارزش تخمینی بیش از 
352میلیون دلار با متوسط قیمت کیلویی حداقل 970 دلار 

و حداکثر 130 دلار به بازارهاي بین المللي صادر شده است.
حسین شــیرزاد مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روستایی کشور 
ضمن بیان مطلب فوق در سمپوزیوم "راهبرد مداخله گری هدفمند 
در بازار زعفران" عنوان کرد: در ســال زراعي 97-96 ایران با تولید 
بیــش از 88 درصد زعفران دنیا؛ مقام اول تولید زعفران جهان را در 
اختیار گرفت و همچنان ســهم زعفران صادراتی ایران 96 درصد از 

بازارهای جهانی زعفران کل دنیا در سال گذشته بوده است.
وی افزود: زعفران ســوپر نگین ایرانی که هیچ قسمت زرد یا سفید 
رنگي در آن وجود ندارد و فقط از کلاله تشکیل شده است، با میزان 
ســافرانال زیر یک درصد همچنان بهترین نوع زعفران صادراتی در 
جهان محســوب می شــود. کشــت زعفران ایران عمدتا در بهترین 
ارتفاعی که برای کشــت زعفران مناسب اســت در حدود1350 تا 
2200 متر از ســطح دریا صورت می گیــرد. بنابراین قیمت گذاری 
این محصول راهبردی باید به گونه ای باشــد که هم حفظ بازارهای 
خارجــی را مدنظــر داشــته و هم درآمــد اقتصادی کشــاورزان و 

تولیدکنندگان داخلی را تامین کند.
شــیرزاد در ادامه تصریح کرد: زعفران ایرانی؛ کالایی صادرات محور 
اســت و نیاز به بازار مدرن و محصول استاندارد دارد. لذا اگر قیمت 
آن از حد متعارف و منصفانه پایین  تر باشــد، تولیدکنندگان داخل 
کشور دچار زیان شده و تولید این محصول را رها می کنند و اگر هم 

قیمت بالا باشــد، تجار و مصرف کنندگان خارجی به خرید زعفران 
از کشــورهای دیگر روی می آورند و این امر باعث توســعه کشــت 
این محصول در ســایر کشورها می شــود. به گونه اي که در آینده 
کشــورهایی مانند افغانســتان و هند رقیب ایران در تولید زعفران 
خواهند شــد؛ لذا قیمت گذاری زعفران فرآیندی بســیار حســاس 
اســت که نیاز به تجربه، تدبیر و مشــارکت همه حلقه های زنجیره 
 تولید اعم از تولیدکنندگان، صنایع بســته  بنــدی و صادرکنندگان 

را دارد.
مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روستایی کشور اذعان داشت: در 
ســال 96 قیمت زعفران به شدت کاهش یافت و به کمتر از کیلویی 
3 میلیون تومان رســید تا جایی که این ســازمان بــه نمایندگی از 
وزارت جهاد کشــاورزی با هدف حمایــت از تولیدکنندگان ناچار به 
خرید حمایتی زعفران شــد و قریب به67 تــن زعفران درگریدهای 
نگین، شــبه نگین، پوشال مرغوب و پوشــال معمولی را خریداری 
کرد. در این ســال رصــد قیمت بازارهــای جهانــی و ارزش ذاتی 
محصــول زعفران در مقایســه با ســایر محصولات مبنــای قیمت  
گذاری زعفران های خریداری شــده گردیده و کل زعفران به صورت 
شــفاف در تابلوی بورس کالا برای مصارف داخلی و صادرات عرضه 
شــد و در مراحل پایانی عرضه زعفران ســطح قیمــت به گونه ای 
 تنظیم شــد که مبنای درســتی برای محصول جدید کشــاورزان 

باشد.
وی افزود: به  عبــارت دیگر پایه گذاری صحیحی از قیمت کف انواع 
زعفران تولیدی در مناطق مختلف کشــور برای سال پیش رو فراهم 
آید. رصد قیمت ها در بازار حکایت از آن دارد که قیمت این محصول 
به دلیل توان ذخیره ســازی، آهنگ ملایم عرضه زعفران نو توسط 
کشاورزان و نیز استمرار عطش بازار؛ در ادامه قیمت های عرضه شده 

زعفران در سال قبل بوده است. 
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فعــالان اقتصادی بر ایــن باورند که قاچاق زعفــران تنها نتیجه 
بخشنامه بانک مرکزی در خصوص پیمان سپاری ارزی است.

کارشناســان و فعالان اقتصادی به طور مداوم  نســبت به قاچاق زعفران از 
مرزهای کشــور هشــدار می دهند؛ چراکه موضوع پیمان سپاری ارزی به 

تازگی چالش جدیدی در این حوزه ایجاد کرده است.
چندی قبل وزیر جهاد کشــاورزی اعلام کرده بود که مساله قاچاق زعفران 
موضوع جدی اســت که مسئولان ذیربط باید حساسیت بیشتری بر این امر 
داشته باشند؛ چراکه سالانه 150 تا 160 تن زعفران به افغانستان قاچاق می 
شود و از آنجا تحت بسته بندی های جدید به بازارهای هدف صادر مي گردد 

که این امر فاجعه ای بیش نیست.
فعالان اقتصادی بر این باورند که قاچاق زعفران تنها نتیجه بخشــنامه بانک 
مرکزی در خصوص پیمان ســپاری ارزی اســت و معتقدند که تا قبل از این 
مصوبه قاچاقچیان تمایلــی به خروج غیرقانونی زعفران از مرزهای کشــور 

نداشته اند.
علی حســینی عضو شورای ملی زعفران با اشــاره به مشکلات بازگشت ارز 
حاصل از صادرات به سامانه نیما اظهار کرد: ابلاغ بخشنامه جدید تعهد  ارزی 
صادرکنندگان و بازگشــت ارز حاصل از صادرات به سامانه نیما موجب شده 
است تا بســیاری از صادرکنندگان قدیمی عقب نشینی کنند و قاچاقچیان 

وارد معرکه شوند.
وی با اشاره به اینکه بازگشت ارز حاصل از صادرات بر خروج غیر رسمی کالا 
دامن می زند، افزود: در شــرایط کنونی هر صادرکننده اي ملزم  می شود به 
ازای صادرات هر هزار دلار، 950 دلار  ارز به سامانه نیما بازگرداند که این امر 

موازی با رشد صادرات غیر رسمی و قاچاق محصول است.
حســینی ادامه داد: آمار صادرات زعفران طي 8 ماهه اخیر نشــان می دهد 
که کار شرکت های صادر کننده هیچ ارتباطی با زعفران نداشته است. حال 
جای این ســوال مطرح اســت که چه اتفاقی افتاده که سرمایه کشور باید 

خارج شود؟

وی بــا انتقاد از صادرات زعفران به افغانســتان گفت: بنابر آمار گمرگ طي 
شــش ماهه امســال 11 تن زعفران به صورت رسمی و احتمالا 2  برابر این 

میزان به صورت غیر رسمي و قاچاق به کشور افغانستان قاچاق شده است.
عضو شــورای ملی زعفران با اشــاره بــه اینکه تعرفه صــادرات زعفران  به 
کشــورهای هند و چین برای افغان ها صفر اســت، بیان کرد: این در حالی 
اســت که  برای صادرات زعفران ایران  به هند 30 درصد و چین 16 درصد 

تعرفه اعمال شده است.
وی با اشاره به اینکه صادرات طلای سرخ به آمریکا ممنوع است، افزود: البته 
صادرات زعفران ایرانی با گواهی مبدا افغانســتان حتي به کشورهاي ممنوع 

شده نیز به راحتي امکانپذیر است.
حســینی با اشــاره به اینکه تولید زعفران افغانستان رقمی بیش از 4 الی 5 
تن نیســت، بیان کرد: با توجه به آنکه چند برابــر این میزان با گواهی مبدا 
افغانستان به دیگر کشــورها صادر می شود، این امر زنگ خطر جدی برای 
زعفران ایراني به شمار می رود؛ چراکه افغان ها با زعفران ایرانی در بازارهای 

هدف بازارسازی می کنند.
وی با اشاره به اینکه بزرگترین خطر قاچاق زعفران بازارسازی برای افغانستان 
است، اظهار کرد: قاچاق پیاز زعفران و همچنین صادرات رسمی و غیررسمی 
زعفران به افغانستان موجب شده است تا افغان ها رقیب جدی برای ایران به 
شــمار روند. از این رو انتظار می رود که دولتمردان و متولیان امر تمهیدات 
جدی برای این موضوع بیندیشند؛ به طوری که نسبت به صادرات زعفران به 

افغانستان همانند اسپانیا و دبی باید حساسیت وجود داشته باشد.
این مقام مســئول با اشــاره به اینکه قاچاق زعفران نتیجه بخشنامه پیمان 
سپاری ارزی است، بیان کرد: قبل از این موضوع توجیهی نداشت که زعفران 

به صورت قاچاق از کشور خارج شود.
وی با انتقــاد از پیامدهای بی توجهی مســئولان دولتی به نظرهای بخش 
خصوصی تصریح کــرد: بخش خصوصی همانند دولتمردان دلشــان برای 
کشــور می ســوزد. از این رو انتظار می رود به نظرهــای بی طرفانه بخش 

 مصوبه اخیر بانک مرکـــزی 
بلای جان طلای سرخ ایرانی شد
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شبکه الجزیره اعلام کرد: تحریم های ایران 
از طرف آمریکا بــه هیچ عنوان در صادرات 
زعفران این کشور بحرانی ایجاد نکرد و باعث 

سود آن شد.
یکی از تاجران این ادویه پرطرفدار در کنفرانســی 
در تربــت حیدریه معتقد بود: "مــا یکی از اصلی 
ترین صادرکننده و تولیدکننده زعفران در جهان 
بوده و هستیم؛ زعفران ما به هر طریقی صادر می 

شود."
ترامــپ ریاســت جمهــوری آمریکا کــه در 18 
اردیبهشــت از برجام خارج شد، دیگر کشورهای 
این توافقنامه یعنی آلمان، چین، انگلیس، فرانسه 
و روسیه ضمن رد کردن و محکوم کردن این عمل 
ترامپ در برجام ماندند و متذکر شــدند از تجارت 
با ایران حمایت لازم را مــی کنند. ترامپ در 14 
آبان این بار صنعت گاز، نفت و نظام بانکی ایران را 

مورد هدف قرار داده است.
تحریم هــاي یکطرفه ترامپ و فشــارهای روانی 
این کشور نســبت به ایران باعث شده است؛ دیگر 
کشورها از آمریکا دفاع نکنند و این کشور نتواند به 

اهداف خود دست یابد.
آمریکا قصد دارد با تحمیل این ســختی ها و ارائه 
تحریم های بیشتر ایران را تسلیم خواسته های نا 

به جای خود کند.
این در حالی است که تحریم ها باعث خودکفایی 
حوزه ها شده است و مردم ایران از پیش تر شاهد 
این تحریم هــای غیرعادلانه آمریــکا بوده اند و 

هیچگاه تسلیم خواسته های آمریکا نشده اند.
همچنیــن عوامل موثر در نوســان قیمت زعفران 
بســیاری وجود دارند که باعث می شــوند قیمت 
این محصــول به صورت پایدار نمانــد، اما تحریم 
ها نتوانســت جلوی صادرات زعفــران این ادویه 
پــر اســتفاده کــه در تولیــد دارو و عطر نقش 
 بســزایی را دارد بگیرد و حتي باعث رونق آن نیز 

شده است. 

شبکه الجزیره اعلام کرد:

تحریم ها باعث رونــق 
صادرات طلای سرخ شد

خصوصی توجه شود؛ چراکه موضوع افزایش قاچاق زعفران یکی از دغدغه های جدی 
بخش خصوصی و تشکل ها به شمار می رود.

حجم قاچاق طلای سرخ روز به روز در حال افزایش است
غلامرضا میری نائب رئیس شورای ملی زعفران نیز با انتقاد از افزایش قاچاق  طلای 
ســرخ اظهار کرد: با توجه به آنکه بخشــنامه جدید رفع تعهد ارزی صادرکنندگان 
چالش های متعددی را در بر داشته است؛ از این رو روز به روز بر حجم قاچاق طلای 

سرخ کشور افزوده می شود.
وی لغو مصوبه پیمان سپاری ارزی از سوی بانک مرکزی را تنها راهکار کنترل قاچاق 
طلای سرخ دانست و افزود: این در حالی است که صدور این مصوبه استفاده از کارت 
های یکبار مصرف و خروج غیرقانونی زعفران از مرزهای کشــور را به همراه داشــته 

است.
میری ادامه داد: با وجود آنکه زعفران کالایی کم حجم و با ارزش به شــمار می رود؛ 
بنابراین مشکلات اخیر صادرات مبنی بر بازگشت ارز به سامانه نیما و پیمان سپاری 

ارزی میزان قاچاق زعفران به کشورهای اطراف را افزایش داده است.
نایب رئیس شــورای ملی زعفران تصریح کرد: با توجه به موانع و مشکلات پیش روی 
صادرکنندگان مبنی بر بازگرداندن ارز به سامانه نیما پیشنهاد داده ایم که صادرات به 
صورت خوداظهاری صورت گیرد و ارز حاصل از صادرات به قیمت بازار آزاد به فروش 
برسد تا شاهد تشدید قاچاق زعفران به افغانستان و صادرات مجدد محصول ایرانی با 
برند افغان به دیگر کشورها نباشیم؛ چراکه این امر در آینده ای نه چندان دور در کنار 
افزایش سطح زیر کشت زعفران در این کشور موجب شده تا دیگر جایی در بازارهای 

هدف نداشته باشیم.
صادرات یک کیلو زعفران برابر با 15 بشکه نفت است

نائب رئیس شورای ملی زعفران همچنین صادرات یک کیلو طلای سرخ را برابر با 10 
تا 15 بشــکه نفت اعلام کرد و درباره آخرین وضعیت تولید طلای سرخ در سالجاری 
اظهار کرد: با توجه به آنکه برداشــت زعفران کماکان تا روز های پایانی آذر ماه ادامه 

دارد؛ از این رو امکان برآورد دقیق تولید وجود ندارد.
وی افزود: اگرچه وزارت جهاد کشــاورزی به عنوان متولی پس از فصل برداشت باید 
میزان دقیق تولید را اعلام کند، اما به ســبب افزایش ســطح زیر کشت پیش بینی 

می شود که میزان تولید نسبت به مدت مشابه سال قبل کمتر نباشد.
میری از ثبات قیمت زعفران در بازار خبر داد و گفت: هم اکنون حداقل نرخ هر کیلو 
زعفران 7 میلیون و حداکثر 11 میلیون تومان اســت. با توجه به آنکه قیمت زعفران 
تابع عرضه و تقاضاست؛ بنابراین امکان پیش بینی بازار در روز های آتی وجود ندارد.

به گفته وی با توجه به مساله پیمان سپاری ارزی و بازگشت ارز حاصل از صادرات به 
سامانه نیما؛ طلای سرخ ایرانی در حال خروج غیر قانونی از مرز های کشور است که 

این امر هشدار جدی برای بزرگترین تولیدکننده زعفران به شمار می رود.
میری صادرات یک کیلو زعفران را برابر با 10 تا 15 بشکه نفت اعلام کرد و افزود: در 
شرایط کنونی زیرســاخت های لازم برای صادرات مهیا نیست؛ در حالی که با فراهم 
شدن زیرســاخت ها و برندســازی محصول می توان ضمن افزایش مصرف زعفران، 
صادرات را هم رونق بخشــید تا نیازی به درآمدهاي  صادراتي حاصل از منابع نفتی 

نداشته باشیم.
نائب رئیس شــورای ملی زعفــران در پایان تصریح کرد: با وجود آنکه بســیاری از 
کشور ها همچون چین زعفران را به عنوان دارو مصرف می کنند؛ از این رو برندسازی 
و تبلیغات زعفران ایرانی در بازار های صادراتی می تواند تاثیر بســزایی در جایگزینی 

این محصول با منابع نفتی داشته باشد. 
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افزایش انگیزه زعفرانکاران سا
برای کشت سال های بعد

عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس گفــت: عرضه زعفران در بورس کالا نه 
تنها باعث کمرنگ شدن حضور دلالان و واسطه 
ها در این بازار می شود؛ بلکه انگیزه زعفرانکاران 
را برای کشــت در ســال های آینده بالا برده و 

شاهد رشد تولید خواهیم بود.
محمد حسینی درباره عرضه زعفران در بورس 
کالا گفت: فرهنگ عرضه محصولات در بورس 
کالا طي چند ســال اخیر نهادینه شده است و 
شاهد این هســتیم که  خریدار و فروشنده هر 
دو بــه عرضه و خرید  کالاهای خود در این بازار 

پرسود و شفاف راغب تر هستند.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلــس شــورای اســلامی در ادامــه افزود: 

بســترهایی که در بورس کالا وجود دارد، محیطی باز را برای همه اقشار جامعه 
به وجود آورده است تا محصولات و کالاهای باکیفیت را به طور مستقیم عرضه 
و خریداری کنند. در این بین عرضه زعفران نیز به عنوان محصولی استراتژیک 
در این بازار آغاز شــده که از ســوی زعفرانکاران و حتی تجار مورد استقبال قرار 

گرفته است.
وی با بیان اینکه با عرضه زعفران در بورس شــاهد افزایش حجم معاملات این 

محصول بوده ایم، اظهار داشت: شفافیت قیمتی 
بورس کالا در خرید و فروش زعفران باعث شده 
تــا زعفرانکاران از قیمــت واقعی این محصول 
مطلع شــده و همچون گذشته محصول خود را 
 ارزان به تجار و صادرکنندگان به فروش نرسانند 
که این موضوع خود باعث خواهد شــد انگیزه 
زعفرانکاران در سال های آینده برای کشت این 

محصول بالاتر رود و شاهد رشد تولید باشیم.
حســیني تصریح کرد: متاسفانه طي سال هاي 
اخیر زعفران به صورت فله ای به خارج از کشور 
صادر  و با بسته بندی های شکیل و استاندارد در 
دنیا با نام و برند سایر کشورها عرضه می شود. به 
طور یقین با حمایت مسئولان و عرضه گسترده 
زعفران در بورس کالا دیگر شاهد فروش فله ای 
زعفــران نخواهیــم بود و می توانیم این محصول را با ارزش افزوده بالاتري به نام 

ایران در سراسر دنیا صادر کنیم.
نماینده مردم در مجلس دهم به کمرنگ شــدن حضور دلالان در بازار زعفران 
اشاره کرد و گفت: با سیاست های کلی و ابزارهای مالی که در بورس کالا وجود 
دارد و بــا مدیریتی که در این مجموعه صورت می گیرد؛ دیگر دلالان نخواهند 

توانست بیش از تولیدکنندگان و کشاورزان سود دریافت کنند. 

عضو کمیســیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلــس گفت: باید با حمایت مســئولان بخش 
کشاورزی پس از عرضه و رونق معاملات زعفران 
داخلی در بورس کالا و حمایت از کشــاورزان؛ به 
سمت عرضه های صادراتی و معاملات بین المللی 
زعفران برویم؛ چراکه این اقدام به سود منافع ملی 

خواهد بود.
علی ابراهیمی عضو کمیسیون کشاورزی، آب و 
منابع طبیعی مجلس با تاکید بر حمایت مجلس 
از عرضــه زعفران در بورس کالا گفت: ســالیان 
گذشــته قیمت زعفران به شکل واقعی و شفاف 
مشــخص نمی شــد، اما با ورود این محصول به 
بورس کالا قیمت های واقعی و بر اساس عرضه و 
تقاضا کشف می شود که در این زمینه نیاز است 

فعالان اصلی بازار زعفران به معاملات بورس وارد شوند.
ابراهیمی اظهار داشــت: زعفران محصول خاص ایران است که متاسفانه طی سال 
هاي اخیر قدر این نعمت ارزشمند و زحمت زیاد کشاورزان را ندانسته ایم؛ به طوری 
که هر ســاله شــاهد عرضه بدون برنامه این محصول به بازارهای جهانی و توسعه 

برندسازی و استفاده خارجی ها از زعفران ایران هستیم.
نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سود واقعی محصول 
ارزشمند ایرانی را خارجی ها می برند، افزود: با توجه به ظرفیت هایی که در بورس 
کالا وجود دارد، باید از این ظرفیت در راستای تنظیم بازار زعفران داخلی و سپس 

صادرات هدفمند زعفران استفاده کنیم.
وی ادامــه داد: بــا توجه به مزیت هایی که تولید زعفران در کشــور دارد، باید ابتدا 
با محصولات تقلبی و مشــابه مقابله کنیم که اعتبار این محصول زیر ســوال نرود؛ 
همچنین این محصول باید به شکلی مورد معامله قرار گیرد که بر کیفیت آن لطمه 

ای وارد نشود.
این نماینده مجلس تصریح کرد: بورس کالا یکی 
از مراکــز مطمئن برای دادوســتد هر محصول 
از جمله کالاهای کشــاورزی اســت؛ چراکه هم 
خریــداران و هم زعفرانکاران می توانند با خیال 
راحت اقدام به خرید و فروش کنند و در بستری 
شفاف نسبت به کیفیت محصول عرضه شده در 

بورس مطمئن باشند.
عضو کمیســیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلس اظهارداشت: از سالجاری با کشف واقعی 
قیمت زعفران در بورس کالا؛ کشــاورزان نیز از 
نرخ های واقعی مطلع شده اند و دیگر شاهد ارزان 
خری واســطه ها از کشاورزان و همچنین ارزان 
فروشی این محصول به بازارهای جهانی نخواهیم 
بود.ابراهیمی بر موضوع کیفیت زعفران تاکید کرد و گفت: نکته قابل توجه و مثبت 
دیگر در عرضه زعفران در بورس کالا می توان به ارائه محصولات با کیفیت در این 
بازار اشاره کرد؛ چراکه تولیدکنندگان ملزم هستند محصولات با کیفیت بالا را در 
بورس ارائه دهند که این خود به ارتقای کیفی این محصول در بین کشاورزان خواهد 
انجامید. وی در پایان در خصوص اظهارات اخیر معاون وزیر جهاد کشاورزی مبنی بر 
بین المللی شدن معاملات زعفران در بورس کالا گفت: مجلس از ایجاد شفافیت در 
معاملات داخلی و همچنین عرضه زعفران از دریچه بورس کالا به بازارهای جهانی 
حمایت می کند. زمانی که قرار است معامله ای را در سطح بین المللی انجام دهیم، 
باید یک سری استانداردهای بین المللی را رعایت کنیم. در این بین اساسی ترین 
مســئله ای که ما را به این اســتانداردها نزدیک می کند، حفظ کیفیت و شفافیت 
اســت که با توجه به وجود بورس کالا می توان در آینده به صادرات همه جانبه و 

مرجعیت قیمت زعفران ایران در دنیا امیدوار بود. 

 عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس عنوان کرد:

حمایت مجلس از بین المللی شدن 
معاملات زعفران در بورس کالا

 عضو کمیسیون 
کشاورزی مجلس:
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سا  حمایت مستقیم از کشاورزان 
با عرضه پر حجم زعفران در بورس کالا

با عرضه پر حجم زعفران در بورس کالا شــاهد 
واقعی شدن قیمت این محصول، کمرنگ شدن 
فعالیت واسطه ها در بازار و حمایت مستقیم از 
زعفرانکاران هستیم. در نتیجه این فرمول باید 
برای سایر محصولات کشــاورزی و کشاورزان 
زحمتکش اجرایی شــود تا با ایجاد شفافیت و 
امکان عرضه مســتقیم محصولات در بورس؛ 

سود واقعی به کشاورزان برسد.
احمدعلی کیخا عضو کمیســیون کشــاورزی 
مجلس ضمــن بیان مطلــب فوق گفــت: از 
مهمترین اهــداف راه اندازی بورس کالا؛ ایجاد 
شــفافیت اقتصادی بوده تــا تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان بتوانند در یک مکان شــفاف 
به معامله بپردازنــد و بهترین تصمیم ها نیز از 

سوی متولیان امر به منظور افزایش کیفیت تولیدات و تنظیم بازارها گرفته شود.
ایــن نماینده مجلس بیــان کرد: در بــازار تولیدکننده باید نســبت به فروش 
محصولات خود به بالاترین قیمت اطمینان خاطر داشــته باشد. از سوي دیگر 
خریدار هم باید مطمئن باشد که محصول مورد نظر خود را با قیمتی واقعی و به 
صرفه خریداری می کند. در بازارهای غیرشفاف و پراکنده به این روند از جوانب 
مختلف خلل وارد می شود، اما با تمرکز معاملات در بورس کالا این اتفاق به شیوه 
ای مطلوب انجام می شود. کیخا با بیان اینکه با وجود عرضه بسیاری از مواد اولیه 
و کالاهای اساســی در بورس کالا اما هنوز تا استفاده کامل از ظرفیت های بهینه 

این بورس فاصله زیادی داریم، اظهار داشــت: 
در دنیا با اســتفاده از ظرفیت های بورس های 
کالایی بر مبادلات بین المللی تاثیر می گذارند 
که ما نیز باید تلاش کنیم با قوی تر شــدن این 
بورس، محصول با مزیت ایران را با شــیوه های 

نوین به دنیا معرفی کنیم.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس به معاملات 
زعفران و رضایت زعفرانکاران از بورســی شدن 
این محصول اشــاره کرد و گفــت: با عرضه پر 
حجــم زعفران در بــورس کالا شــاهد واقعی 
شــدن قیمت ایــن محصول، کمرنگ شــدن 
فعالیت واسطه ها در بازار و حمایت مستقیم از 
زعفرانکاران هستیم. این فرمول باید برای سایر 
محصولات کشــاورزی و کشاورزان زحمتکش 
نیز اجرایی شود تا با ایجاد شفافیت و امکان عرضه مستقیم محصولات در بورس، 
سود واقعی به کشاورزان برسد. وي افزود: در این مسیر نهادهای تصمیم گیر و در 
وهله نخست وزارت جهاد کشاورزی می تواند برنامه ریزی ویژه ای انجام دهد تا 
بسیاری از مشکلات و دغدغه های کشاورزان و دولت برطرف شود. وي در پایان 
خاطرنشــان کرد: طي سال های گذشــته همواره راهکارهایی برای تنظیم بازار 
محصولات کشاورزی، افزایش بهره وری و حمایت از کشاورزان پیشنهاد و اجرایی 
شده است، اما شک نکنید که مسیر اصلی و نهایی برای اصلاح بخش کشاورزی و 

حمایت های اصولی، تمرکز معاملات در بورس کالاست. 

در شــرایط کنونی همه زعفرانکاران و کشاورزان 
ایــن بخش از طریق تعاونی و تشــکلی که عضو 
آن هستند، می توانند محصول خود را در بورس 
کالا عرضه کننــد؛ چراکه زعفران در بورس کالا 

برحسب کیفیت قیمت گذاری می شود.
محمدعلی طهماسبی معاون امور باغبانی وزارت 
جهاد کشاورزی ضمن بیان مطلب فوق و در پاسخ 
به این سوال که دلیل افزایش قیمت زعفران طي 
ماه های اخیر چیست؟ بیان کرد: با وجود عرضه 
زعفران در بورس کالا قیمت تنها بر مبنای عرضه 
و تقاضا تعیین می شود و اینگونه نیست که قیمت 

گذاری از سوی افراد صورت گیرد.
به گفتــه وی با وجود افزایش تقاضا در بازارهای 
داخلی و خارجی برای خرید زعفران؛ این نوسان 

قیمت امری طبیعی اســت.وی در پاســخ به این سوال که آیا افزایش صادرات می 
تواند در نوسان قیمت زعفران در بازار داخلي تاثیرگذار باشد، بیان کرد: هر محموله 
و کالایی قیمت آن تابع عرضه و تقاضاست و در قیمت گذاری نباید دخالتی داشت.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: وزارت جهاد کشاورزی تنها در مواقعی که 
قیمت محصولات کشاورزی جوابگوی هزینه کشاورزان نیست؛ برای جلوگیری از 
سرگردانی کشــاورزان وارد میدان می شود. همانگونه که سال گذشته وزیر جهاد 
کشــاورزی دستور داد سازمان تعاون روســتایی برای جلوگیری از افت روز افزون 

قیمت زعفران وارد بازار شود.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا خرید توافقی زعفران امســال نیز استمرار می 
یابد، گفت: سازمان تعاون روستایی تنها در مواقعی به خرید زعفران ورود می کند 

کــه قیمت محصول اجحاف در حق تولیدکننده 
باشــد. چراکه با وجود مشقت های فراوان تولید، 
نقدینگی کشاورزان تنها یکبار در طول سال اتفاق 
می افتد که اگر قیمت فروش با هزینه های تولید 
سنخیتی نداشته باشد، کشاورزان دیگر رغبتی به 
کشت این محصول استراتژیک نخواهند داشت. 
به عبارتی دیگر خریــد توافقی یکی از مکانیزم 
ها و راهکارهای حمایتی دولت از کشــاورزان به 

شمار می رود.
طهماسبی با تاکید بر تقویت معاملات الکترونیک 
تصریح کرد: همانند سایر کشورها باید به سمت 
و ســویی حرکت کنیم که معامــلات و تجارت 
الکترونیک تقویت شود؛ چراکه این موضوع تاثیر 

بسزایی در بهبود تقاضا دارد. 
طهماسبی با تاکید بر اینکه پیش بینی می شود تولید زعفران نسبت به مدت مشابه 
سال قبل حداقل 10 درصد افزایش یابد گفت: با توجه به اینکه زعفران گیاهی است 
که نیاز کمی به آب دارد، از این رو در مناطقی که با کمبود منابع آبي روبرو هستند، 
این محصول کشــت می شــود. وی افزود: با توجه به آغاز فصل برداشت زعفران و 
برآوردهای اولیه از مناطق کشــت پیش بینی می شود که تولید امسال نسبت به 

مدت مشابه سال قبل حداقل 10 درصد افزایش یابد.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته 236 تن زعفران به بازارهای هدف صادر شد، بیان 
کرد: بر اساس آمار گمرک طي شش ماهه نخست سالجاري میزان صادرات نسبت 
به مدت مشابه سال قبل 30 درصد رشد داشته است که این امر بدان معناست که 

کشش تقاضا در بازارهای جهانی برای طلای سرخ ایرانی نیز وجود دارد. 

عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس تاکید کرد:

لزوم تقویت معاملات 
الکترونیکی طلای سرخ

معاون وزیر جهاد کشاورزی 
مطرح کرد:
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با معامله زعفران در بورس کالا و مشــخص شدن قیمت واقعی این محصول؛ 
دیگر شاهد حضور دلالان در این بازار پرسود نخواهیم بود.

سعید باســتانی نماینده مردم تربت حیدریه ضمن بیان مطلب فوق و با بیان 
اینکه بورس کالا مکانی مناســب برای ورود محصولات کشــاورزی از جمله 
زعفران اســت و مجلس به طور قطع از ایجاد شــفافیت در معاملات حمایت 
می کند، اظهار کرد: با توجه به اینکه کشــاورز و تولیدکننده ای که محصولات 
خود را به صورت خرد تولید می کند، برای فروش محصولاتش با مشکلاتی رو 
به رو اســت؛ به همین دلیل عرضه و فروش بی واسطه محصولات کشاورزی 

از جمله زعفران در بورس کالا می تواند بسیاری از مشکلات را هموار سازد.
نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه سود 

حاصل از زعفران به جیب دلالان و واســطه ها می رود، افزود: با معامله زعفران 
در بورس کالا و مشخص شدن قیمت واقعی زعفران برای همگان؛ دیگر شاهد 
حضور دلالان در این بازار پرسود نخواهیم بود و سود حاصل از این محصول در 

اختیار کشاورز قرار می گیرد.
وی ادامه داد: زعفرانکاران هنوز از مزایای عرضه محصولات خود در بورس کالا 
اطلاع دقیقی ندارند و بهتر است آموزش های لازم در این زمینه به کشاورزان 
داده شــود؛ چراکه به طور یقین با اطلاع یافتن از ایــن امر زعفران خود را به 

جای فروش ارزان به واسطه ها از این کانال به فروش خواهند رساند.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس در خصوص برنامــه وزارت جهاد 
کشاورزی برای بین المللی شدن معاملات زعفران در بورس کالا گفت: زعفران 
در سطح منطقه و جهان از نظر کیفیت و کمیت جزو کالاهای منحصر به فرد 
ایران محسوب می شود؛ بنابراین یکی از روش هایی که می تواند کمک کند تا 

جایگاه جهانی این محصول بهبود یابد، عرضه زعفران در بورس کالا است.
وي خاطرنشان کرد: زمان آن فرا رسیده تا با صادراتی هدفمند و بسته بندی 
در ســطح بین المللی؛ حرف اول را در بازار ارزشمند زعفران جهان بزنیم. در 
همین راستا به بازاری شفاف برای اطلاع آسان خریداران داخلی و خارجی از 
کیفیت و قیمت زعفران ایران نیاز است که بورس کالا بهترین بستر برای این 

اقدام ملی است.
وی معتقد است؛ از سال گذشــته روند عرضه زعفران در بورس کالا سرعت 
گرفته که این اتفاق با حمایت مســئولان بخش دولتی و خصوصی می تواند 
علاوه بر ساماندهی بازار داخل و حمایت از کشاورزان؛ جایگاه زعفران ایران 
در بازارهای جهانی را نیز بهبود بخشــد. در واقع با ملی نگاه کردن به عرضه 
زعفران در بورس کالا، به زودی آثار این اقدام را در بازارهای جهانی خواهیم 

دید. 

عرضه زعفران در بورس کالا 
یک اقدام ملی است

نماینده مردم تربت حیدریه 
در مجلس:

تجارت زعفران؛ رونق  بخش اقتصاد بحران زده یونان!
جهان  در  زعفران  صادرکننده  بزرگترین  ایران 

است، اما به ادعای مسئولان "تعاونی زعفران 
یونانی  محصول  برای  درخواست  یونان"؛  در 

در جهان رو به افزایش است.
زعفران؛ ادویه ای گرانبهاســت که به »طلای سرخ« 

شــهرت یافته و مدتي اســت که تولید و صادرات آن در 
یونان رونق چشــمگیری یافته است. کشــوری که اقتصاد آن 
بیشــتر با واژه های »بیکاری« و »معادن زغالســنگ« مانوس 
اســت، به تدریج خود را بــه عنوان رقیب ایــران در تولید و 

صادرات زغفران مطرح می کند.
تولیدکننــدگان یونانــی زعفران از یکســال پیــش صادرات 
محصولات خــود را به آمریکا آغاز کرده انــد و اینک با رونق 
گرفتن تجارت این محصول، به سوی چین نیز متمایل شده اند.
اغلــب تولیدکننــدگان و صادرکنندگان زعفــران در یونان را 
جوانانی تشــکیل مــی دهند که بازار کار طی نه ســال رکود 
اقتصادی در این کشــور دســت رد به ســینه آنها زده است. 
آنها جزو آن دســته از افرادی هســتند که به ناچار به مناطق 
روســتایی بازگشــته اند تا روزی و معیشــت خود را از زمین 

کشاورزی دریافت کنند.
زعفران تنها در این منطقه از شــمال یونان کشــت می شود. 
یک گرم از این محصول تحت نام تجاری "کروکوس کوزانیس  
Krokos Kozanis" در فروشــگاه های یونان معادل چهار 

یورو به فروش می رسد. 
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و چکی زعفران به واسطـه ها

فرماندار شهرستان تربت حیدریه گفت: عرضه زعفران در بورس کالا و خرید توافقی 
آن دست واسطه ها را کوتاه کرد و به سود کشاورزان انجامید.

علی رستمی افزود: با توجه به اینکه کشاورزان می توانند زعفران خود را به کمک 
قراردادهای آتی بورس کالا قبل از برداشت پیش فروش کنند؛ دیگر نیازی نیست 
محصول خود را در قبال چک یا دریافت سفته به قیمت ارزان به واسطه ها بفروشند.

وی اظهار داشت: با اجرای طرح خرید توافقی زعفران به کمک بورس کالای ایران 
در ســال گذشــته تجربه خوبی به دســت آمد و با حمایتی که صورت گرفت، در 
مسیر واقعی شدن قیمت زعفران قدم برداشته شد. وی گفت: این تجربه باعث شد 
صادرکنندگان و تولیدکنندگان وارد بورس کالا شده و حتی برای فروش محصول 

خود قبل از زمان برداشت در معاملات زعفران در بورس نیز فعال شوند.
فرماندار تربت حیدریه افزود: شــفافیت معاملات، اســتاندارد و کیفیت مطلوب 
محصول، قیمت واقعی و بستر امن برای مبادله از جمله مزایای بورس کالا است که 

این موارد از خواسته های قدیمی فعالان بازار زعفران به شمار می رود.
وی اظهار داشت: در اولین ســال تجربه عرضه زعفران در بورس کالا؛ این بازار به 
شفافیت در عملکرد مورد انتظار خریداران و کیفیت محصول کمک بسیاري کرد. 

وی گفت: ورود زعفران به بورس موجب شد امسال زعفران با قیمت بیشتری نسبت 
به سال گذشته فروخته شود.

رستمی افزود: امیدواریم با فرهنگ سازی و آموزش مکانیسم های معاملاتی بورس 
و برگزاری همایش های حوزه زعفران برای کشاورزان، بهره برداران و عمده مالکان 
حوزه زعفران؛ به تدریج فعالان بازار زعفران برای خرید و فروش وارد بورس شده و 

به صورت مستقیم به معامله در این بازار شفاف بپردازند.
وی با بیان اینکه به کمک بورس شــرایط بازار و قیمت ها به ثبات لازم رســیده و 

معاملات گواهی سپرده کالایی و قراردادهای آتی در بورس در جریان است، اظهار 
داشــت: خرید توافقی دولت و نهادهای وابسته متناسب با شرایط بازار و به کمک 

بورس قابل اجراست.
گفتني است سطح زیر کشت زعفران در خراسان رضوی 86 هزار هکتار است که 
پیش بینی می شود امســال حدود 300 تن محصول از این سطح برداشت شود. 
فعالیت در حوزه تولید زعفران برای 131 هزار نفر در خراســان رضوی به صورت 
مستقیم اشتغال ایجاد کرده است. بیش از 90 درصد زعفران تولیدی ایران محصول 

مزارع استان های خراسان رضوی و خراسان جنوبی است. 

کالاهایي که در بورس کالا عرضه مي شوند؛ به دلیل انجام آزمایش های اولیه و ثبت 
مشخصات آنها توسط کارشناسان، شناسنامه  دار بوده و از کیفیت های لازم برخوردار 
هستند. این در حالی است که در فروش زعفران به روش سنتی ممکن است کالا به 
دلیل ذخیره غیر اصولی دچار مشکلات بهداشتی شود؛ در همین زمینه طلا به دلیل 
اســتاندارد بودن و داشتن مشخصات؛ دارای ارزش جهانی است که بورس کالا می  
تواند چنین شرایطی را برای زعفران ایجاد کند.مجتبي مزروعي رئیس سازمان جهاد 
کشــاورزی خراســان رضوی ضمن بیان مطلب فوق گفت: عرضه زعفران در بورس 
موهبتی برای کشاورزان است و قطعا باعث ارتقای سطح بازرگانی و متقابلا ارتقای 
سطح تولید خواهد شد. مزروعی مزیت عرضه زعفران در بورس کالا را کاهش دامنه 

نوسانات قیمت عنوان کرد و گفت: بورس باعث می  شود محدوده قیمت زعفران در 
بازار مشخص شده و شاهد قیمت های گوناگون با تفاوت های بسیار در بازار نباشیم.

وی استانداردسازی کالا توسط  بورس را از دیگر مزیت ها عنوان کرد و افزود: کالاهایی 
که در بورس عرضه می شوند؛ به دلیل انجام آزمایش های اولیه و ثبت مشخصات آنها 
توسط کارشناسان شناسنامه دار بوده و از کیفیت های لازم برخوردار هستند. این در 
حالی است که در فروش زعفران به روش سنتی ممکن است کالا به دلیل ذخیره غیر 
اصولی دچار مشکلات بهداشتی شود. زیرا کشاورزان برای نگهداری محصول زعفران 
در زمینه محیط فیزیکی مناسب و امنیتی مشکل دارند؛ اما می توانند زعفران خود 
را تحویل اتحادیه دهند و در ازای آن گواهی سپرده مورد قبول بورس دریافت کنند.
مزروعــی اظهار کرد: اگر یک محصــول دارای ارزش بازرگانی و صادراتی باشــد؛ 
 تولیدکننده می  تواند متناسب با میزان این ارزش ها تولید خود را برنامه ریزی کند 
که این امر تنها زیر سایه بورس اتفاق خواهد افتاد. وي حضور دلالان را باعث کاهش 
قیمت زعفران نســبت به قیمت واقعی آن عنوان کرد و گفت: عرضه محصولات در 
بورس باعث شفافیت قیمت ها شده و دیگر سود آن به جیب دلالان نخواهد رفت. وی 
با اشاره به اینکه حدود 86 هزار هکتار اراضی خراسان رضوی زیر کشت زعفران است، 
گفت: فعالیت در حوزه تولید زعفران برای 131 هزار نفر در این اســتان به صورت 
مستقیم اشتغال ایجاد کرده است و بیش از 90 درصد زعفران تولیدی ایران محصول 
مزارع اســتان های خراســان رضوی و خراسان جنوبی است که این امر نشاندهنده 
اهمیت کشت زعفران در این استان است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
رضوی با اشــاره به تلاش  های صورت گرفته براي عرضه هر چه بیشــتر زعفران در 
بورس گفت:  اولین بار عرضه زعفران در بورس توسط اتحادیه تعاونی های روستایی 
صورت گرفت و در این راستا تشکل ها که سهامداران آن اهالی روستا بودند پای کار 

آمدند که امیدواریم نتایج ارزنده و مفیدی برای کشاورزان داشته باشد.

 فرماندار 
تربت حیدریه عنوان کرد:

تضمین استاندارد و کیفیت زعفران 
ایران با عرضه در بورس کالا 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
خراسان رضوی مطرح کرد:
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ماهه  گروه صنعتي سایپا طي هشت 
ســالجاري 236 هزار و 39 دستگاه 
انواع خودرو تولید و میزان 232 هزار 
فروش  به  و 875 دســتگاه خودرو 

رسانده است.
براســاس ایــن گــزارش در دوره مورد 
بررســي فعالیت هشــت ماهه منتهي به 
30 آبــان مــاه؛ گروه صنعتي ســایپا در 
مجموع تعداد 236 هزار و 39 دســتگاه 
انواع خودرو در گروه پراید، تیبا، ســراتو، 
آریو S300،  چانگان CS35 و برلیانس 

تولید کرده است.
همچنیــن در دوره مذکــور تعــداد کل 
فروش انــواع خودرو در این شــرکت به 
میزان 232 هزار و 875 دستگاه گزارش 
شده که درآمد حاصل از فروش این تعداد 
خودرو در شــرکت سایپا طي مدت مورد 
بررسي بیش از 64 هزار و 147  میلیارد 

ریال بوده است.
این گــزارش حاکی از آن اســت که در 
میان تولیدات گروه خودروســازي سایپا؛ 
طي هشت ماه سالجاري  در حدود 107 
هزار و 208  دستگاه خودرو پراید تولید 
و بیــش از 101 هزار و 85  دســتگاه به 
فروش رســید که درآمد حاصل از فروش 
این خودرو در این مدت حدود 18 هزار و 
312 میلیارد ریال بوده است. ضمن آنکه 
میانگین نرخ فروش ایــن خودرو حدود 
181 میلیون و 156 هزار ریال مي باشد. 

بر همین اســاس این خودرو توانست با  
45.42  درصد از کل تولیدات و 43.41  
درصد از کل تعداد فروش شــرکت سایپا 
را به خود اختصاص دهد که ســهم بیش 
از 28.55  درصدي از مبلغ ریالي حاصل 
از فروش محصولات شرکت را از آن خود 

کرده است.
اما تیبــا دومین خــودروي تولیدي این 
شــرکت که توانســت با اقبال بیشتري 
مشتریان را به خود جلب کند و به عنوان 
یکــی از اولویت هــای تولید و فروش در 
بیــن خودروهای تولید داخل قرار بگیرد. 
بر همین اســاس طي دوره مذکور تعداد 
تولیــد این خودرو بیــش از 102 هزار و 
317  دســتگاه و تعداد فروش آن حدود  
102 هزار و 715 دستگاه بوده که درآمد 
حاصل از فروش آن در دوره مذکور حدود 
24 هزار و 948 میلیارد ریال بوده است. 
میانگین نرخ فروش خــودروي پراید در 
دوره مورد بررســي حدود 242  میلیون 

و 888 هزار ریال بوده است.
به این ترتیب این خودرو توانست در مدت 
مذکور 43.35  درصد از کل تعداد تولید 
و 44.11  درصد از کل تعداد فروش را به 
خود اختصاص دهد که از لحاظ ارزشــي 
نیز38.89 درصد از کل درآمد حاصل از 

فروش شرکت را شامل مي شود. 
بر اساس گزارشي که سایت کدال بورس 
تهران منتشر کرده است؛ در هشت ماهه 

سالجاری تعداد 11 هزار و 254  دستگاه 
خودرو ســراتو تولید و تعداد 11 هزار و 
713 دســتگاه از این خــودرو به فروش 
رســید که درآمد حاصــل از فروش این 
خودرو در دوره مورد بررســی حدود 11 
هزار و 171 میلیارد ریال بوده اســت. بر 
این اســاس میانگین نرخ فروش خودرو 
ســراتو در مدت مورد اشــاره مبلغ 953  
میلیون و 757 هزار ریال گزارش شــده 
است. به موجب این گزارش خودرو سراتو 
توانست در مدت فوق الذکر 4.77  درصد 
از کل تولیدات شــرکت ســایپا  و 5.03  
درصــد از کل تعداد فــروش محصولات 
در این شــرکت را به خود اختصاص دهد 
و ســهم 17.42  درصدی از مبلغ ریالی 
حاصــل از فروش محصــولات را در کل 

شرکت کسب کند.
بررسی گزارش عملکرد گروه خودروسازي 
سایپا در مدت مورد بررسي حاکی از آن 
اســت که در این دوره  4818  دستگاه  
انواع خودرو  آریو S300  تولید و 6426  
دســتگاه از این خودرو به فروش رسیده 
که درآمــد حاصل از فروش این محصول 
در این دوره حدود 3 هزار و 387  میلیارد 
ریال بــوده و میانگین نــرخ فروش این 
خودرو در سالجاری حدود 527  میلیون 
و 174 هزار ریال گزارش شــده است. بر 
همین اســاس خودرو آریــو S300  در 
هشت ماهه سال 97 توانست سهم 2.04  

جدول آمار تولید و فروش انواع محصولات شرکت سایپا در 8 ماهه اول سالجاری
سهم از کل )درصد(از ابتدای سال مالی تا پایان مورخ  1397/٠8/3٠دوره یک ماهه منتهی به 1397/٠8/3٠شرح

تعداد نام محصول
تولید

تعداد 
فروش

نرخ فروش 
)ریال(

مبلغ فروش 
)میلیون ریال(

تعداد 
تولید

تعداد 
فروش

نرخ فروش 
)ریال(

مبلغ فروش 
)میلیون ریال(

 سهم از کل 
تعداد تولید

سهم از کل تعداد 
فروش

 سهم از کل
 مبلغ فروش

9,9٥۶9,۲39188,۲78,38٥1,739,٥٠۴1٠7,۲٠81٠1,٠8٥181,1٥۶,٠۲718,31۲,1٥7۴٥/۴۲۴3/۴1۲8/٥٥پراید
8,۲٥۲۶,117۲٥۲,3۶7,٥٠٠1,٥۴3,73۲1٠۲,3171٠۲,71٥۲۴۲,888,٥9٥۲۴,9۴8,3٠۲۴3/3٥۴۴/1138/89تیبا

79881۴99٠,۴۶۴,3738٠۶,۲3811,۲٥۴11,7139٥3,7٥7,87۶11,171,3۶۶۴/77٥/٠317/۴۲سراتو
S3۶٠٠397٥۴٠,811,٠83۲1۴,7٠۲۴,818۶,۴۲۶٥۲7,18۴,۲٥13,387,۶8۶۲/٠۴۲/7۶٥/۲8آریو٠٠

cs3٥917٥3۶٥٥,٠٥8,۴33۴93,۲٥98,7۴۴9,3۲8۶۴۲,9٥۴,7۶٠٥,997,۴8۲3/7٠۴/٠19/3٥چانگان ٥
بدنه هاي 
٠٠٠٠٠٠٠٠٠/٠٠٠/٠٠٠/٠٠صادراتي

٠137۶,٠٠٠,٠٠٠37۶٠8339,1۲٥,٠٠٠۲,713٠/٠٠٠/٠٠٠/٠٠برلیانس
 فروش صادراتي 
قطعات آپشن 
تیبـــــــــــــا

٠٠٠91۲٠٠٠1,۶1۲٠/٠٠٠/٠٠٠/٠٠

SKD98٠٠٠1,۶981,۶٠٠۲٠3,773,1۲٥3۲۶,٠37٠/7۲٠/۶9٠/٥1
۴,798,7۲3۲3۶,٠39۲3۲,87٥3,٠9٠,839,۶3۴۶۴,1۴7,3٥٥1٠٠1٠٠1٠٠جمع

معصومه صالحي

بررسي روند تولید و فروش محصولات شرکت خودروسازي سایپا طي 8 ماهه سالجاري؛

حوزه فروش و خدمات پس از فروش؛ ویترین گروه سایپاست
ارتقاي ساختار شبكه نمایندگي هاي گروه سایپا در دستور كار قرار گرفت
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2.76  درصــدی از کل تعداد فروش این 
شــرکت را کسب کند که سهم آن از کل 
مبالغ ریالی حاصل از فروش شــرکت نیز 

5.28  درصد مي باشد.
بر اساس این گزارش که در سایت کدال 
بــورس تهران منتشــر شــده؛ خودروي 
چانــگان  CS35  نیــز در مــدت مورد 
بررســي از وضعیت تولید و فروش خوبي 

برخوردار بود.
این خودرو طي هشــت ماه سالجاري در 
حــدود 8744  دســتگاه تولید و حدود 
9328  دســتگاه به فروش رسیده است 
که درآمد حاصل از فروش آن بیش از 5 
هزار و 997  میلیارد ریال بوده و میانگین 
نرخ فروش این خــودرو نیز حدود 642  
میلیون و 954 هزار ریال شــده است. به 
ایــن ترتیب خودرو چانگان توانســت در 
مدت مذکــور 3.70  درصد از کل تعداد 
تولیــد و 4.01  تعداد کل فروش و 35/9  
درصد از کل درآمد ریالي حاصل از فروش 
این گروه خودروسازي را از آن خود کند. 
ارتقاي ساختار شبکه نمایندگي هاي 

گروه سایپا
این در حالي است که گروه خودروسازي 
ســایپا تنها در تولید و فروش محصولات 
خود موفق نبوده اســت؛ بلکه این گروه 
صنعتي در خصوص خدمات پس از فروش 
نیز توانسته نمره قبولي خوبي بگیرد و در 
ارتقاي ســاختار شــبکه نمایندگي هاي 

خود تلاش بي وقفه اي داشته باشد.
به گونه اي که به گفته مدیرعامل شرکت 
ســایپا حوزه فروش و خدمــات پس از 
فروش؛ ویترین گروه سایپاســت که باید 
بهترین جلــوه و موقعیــت را در تعامل 
با بازار و مشــتریان داشــته باشد. لذا با 
پشــتیباني حوزه هاي مربــوط به تولید 
محصــول از نظر کیفیــت و ویژگي هاي 
فنــي؛ انتظار  مي رود کــه ویترین گروه 
ســایپا به شایســتگي ایفاي نقش کند و 
در ارتباط با مردم و مشــتریان و شــبکه 

نمایندگي ها به بهترین وجه عمل شود.
مدیرعامل گروه سایپا با بیان اینکه انتظار 
مي رود با همدلي حوزه فروش و خدمات 
پس از فروش ســاختار شبکه نمایندگي 
هاي گروه ســایپا ارتقا یابــد، مي گوید: 
اگر بتوانیم ظرفیت نیروي انســاني درون 
ســازمان را به درســتي شناسایي کنیم، 
کمک زیادي به توســعه شــرکت سایپا 
خواهیم کرد؛ چراکه در مجموعه 40 هزار 
نفري گروه ســایپا حتما نیروهاي انساني 
توانمنــدي حضــور دارند کــه با کمک 
یکدیگر و هم افزایي بیشتر سازمان، سایپا 

را به تعالي  و پیشرفت خواهند رساند.
مدیرعامل سایپا بر این عقیده است که در 
اقتصاد کشور متغیر اصلي نرخ ارز است و 
با تغییر این نرخ، قیمت محصولات تحت 
تاثیر قــرار مي گیرد. بر همین اســاس 
افزایش 2  تــا 3 برابري قیمــت ارز در 
کشور عاملي شده که سرمایه در گردش 
شــرکت هاي تولیدي دچار چالش شود. 
علاوه بر این قیمت تمام شده محصولات 
هم عمدتا بالاتر از قیمت فروش است که 
این موضوع هم عاملي مضاعف در کاهش 
سرمایه در گردش شرکت سایپاست. این 
در حالي اســت که ســرمایه در گردش 
براي فعالیت هاي جاري، تولید و زنجیره 
تامین مورد اســتفاده قرار مي گیرد که 
به واســطه محدودیت ایجاد شده ناگزیر 
بخشي از مطالبات قطعه سازان با تاخیر 

پرداخت مي شود. 
وي ابراز امیــدواري کرد که بر اســاس 
پیشــنهاداتي که به مراجــع ذیصلاح در 
خصوص افزایــش قیمت محصولات ارائه 
شــده، هر چه زودتر تصمیم گیري لازم 
صورت گیرد تا بتوانیم بخشــي از بدهي 
هــاي معوقــه قطعه ســازان را پرداخت 
کنیم. در واقع قیمت خودرو باید هر چه  
زودتر توســط مراجع ذیصلاح به صورت 
عادلانه و منصفانه بررســي و اعلام شود؛ 
چراکــه بــا تصمیم گیري ســریع تر در 
این خصوص از ایجاد خســارت بیشتر به 
خواهد  جلوگیري  خودروســازي  صنعت 

شد.
تاثیر تحریم ها بر تامین قطعات

نکتــه حائز اهمیــت در خصوص صنعت 
خودروســازي؛ تحریم هاي اعمال شــده 
و تاثیــر آن بر کمبــود قطعات مورد نیاز 
خودروســازان اســت. در همین راستا با 
توجه به تحریم هاي ظالمانه اعمال شده 
محدودیت هایي در صنعت قطعه سازي 
کشور ایجاد شــده است. برهمین اساس 
تاکیــد بر روي تولید خودروهایي اســت 
که عمق ســاخت داخل بیشتري دارند. 
در همین راستا گروه خودروسازي سایپا 
با همکاري قطعه ســازان کشور در تلاش 
اســت تا پلت فرم هاي گروه ایکس 100 
و ایکــس 200  را توســعه داده تا بتواند 

پاسخگوي نیاز بازار باشد.
این در حالي است که به دلیل خروج رنو 
از کشور و عدم ایفاي تعهدات؛ بخشي از 
تعهدات ایجاد شده شرکت پارس خودرو 
در خصــوص گروه رنو مــازاد بر قطعات 
موجود در این شــرکت است که باید به 
نحوي به این موارد پاســخ داده شــود؛ 
برهمین اساس پیشنهادهاي مختلفي در 

این خصوص ارائه شده است.
این گــزارش مي افزاید: شــرکت رنو در 
تعهد خود خلف وعده کــرده؛ به همین 
دلیل شــرکت پارس خــودرو در تامین 
قطعات خود با مشــکل روبرو شده است. 
البته این محدودیتي که براي کشــور و 
خارج از اراده خودروســازان ایجاد شده؛ 
قطعا با درک متقابل تمامي مشتریان به 
نحو مطلوبي رفع خواهد شــد. مسئولان 
این گروه خودروســازي بــه دنبال روش 
هایي هســتند که بر اساس آن مشتریان 
بتوانند با بهترین جایگزیني محصول و بر 
اساس توان تولید به شرایط خوبي دست 

یابند.
 اختیاري بودن جایگزیني 
 خودروهاي خانواده رنو 

با گروه ایکس 100 و ایکس 200 
با توجه به عدم همکاري شــرکت رنو در 
خصوص انجام تعهــدات خود و به دلیل 
عدم امــکان تولیــد خودروهــاي گروه 
رنو؛ گــروه خودروســازي ســایپا پیش 
از ایــن اعلام کــرده بود کــه متقاضیان 
مــي تواننــد خودروهاي گــروه ایکس 
 100 و ایکــس 200 ســایپا را جایگزین 

خانواده رنو کنند.
ارســالي گروه  اســاس بخشــنامه  بــر 
خودروســازي ســایپا براي جایگزیني با 
ســایر محصولات و با توجــه به ظرفیت 
تولید این گــروه صنعتي؛ در حال حاضر 
صرفا امــکان جایگزیني بــا خودروهاي 
گروه ایکــس 100 و ایکس 200 مقدور 
است. در همین راستا این شرکت با هدف 
شفاف ســازي هر چه بیشــتر بخشنامه 
ابلاغ شــده به نمایندگي هاي فروش در 
خصــوص ایفاي تعهدات شــرکت پارس 
خــودرو و جایگزیني خودروهاي خانواده 
رنو با ســایر محصولات گروه سایپا اعلام 
کرد که مشــتریان متقاضي خودروهاي 
گروه رنــو در صورت تمایــل مي توانند 
به صورت کاملا اختیــاري به جایگزیني 
با خودروهاي اعلام شــده تولیدي گروه 

سایپا اقدام کنند.
این در حالي است که گروه خودروسازي 
سایپا در حال بررسي روش هاي مختلف 
براي پاسخ به تعهدات ایجاد شده است و 
مشــتریان مي توانند تا دریافت محصول 
ثبــت نامي خود بــا دریافت ســود 27  
درصدي )مجموع سود مشارکت و تاخیر 
تا تحویل خــودرو ( منتظر بمانند. علاوه 
بر این مشتریاني هم که خواهان انصراف 
هســتند مي توانند بر اســاس بخشنامه 
مذکور از 30 تا 36  درصد سود بر اساس 

زمان انصراف بهره مند شوند.
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پرايد تيبا سراتو S300آريو cs35چانگان  بدنه هاي صادراتي برليانس فروش صادراتي قطعات آپشن تيبا SKD

سهم از کل تعداد تولید

43/41

44/11

5/03

2/76
4/01 0/69

سهم از کل تعداد فروش سهم از کل مبلغ فروش

28/55

38/89

17/42

5/28

9/35
0/51

نمودار مقایسه ای تعداد تولید هریک از محصولات سایپا تعداد تولیدنام محصولردیف

1٠7,۲٠8پراید1

1٠۲,317تیبا۲

11,۲٥۴سراتو3

۴S300 ۴,818آریو

٥CS35 8,7۴۴چانگان

٠بدنه هاي صادراتي۶

٠برلیانس7

 فروش صادراتي قطعات 8
٠آپشن تیبا

9SKD1,۶98

۲3۶,٠39جمع

تعداد تولیدنام محصولردیف

1٠1,٠8٥پراید1

1٠۲,71٥تیبا۲

11,713سراتو3

۴S300 ۶,۴۲۶آریو

٥CS35 9,3۲8چانگان

٠بدنه هاي صادراتي۶

8برلیانس7

فروش صادراتي قطعات 8
٠آپشن تیبا

9SKD1,۶٠٠

۲3۲,87٥جمع

نمودار مقایسه ای تعداد فروش هریک از محصولات سایپا
۱۰۱�۰۸۵ ۱۰۲�۷۱۵

۱۱�۷۱۳
۶�۴۲۶ ۹�۳۲۸

۰ ۸ ۰ ۱�۶۰۰
۰

۱۰�۰۰۰
۲۰�۰۰۰
۳۰�۰۰۰
۴۰�۰۰۰
۵۰�۰۰۰
۶۰�۰۰۰
۷۰�۰۰۰
۸۰�۰۰۰
۹۰�۰۰۰

۱۰۰�۰۰۰
۱۱۰�۰۰۰

Series1

۱۰۷�۲۰۸
۱۰۲�۳۱۷

۱۱�۲۵۴
۴�۸۱۸ ۸�۷۴۴

۰ ۰ ۰ ۱�۶۹۸
۰

۱۰�۰۰۰
۲۰�۰۰۰
۳۰�۰۰۰
۴۰�۰۰۰
۵۰�۰۰۰
۶۰�۰۰۰
۷۰�۰۰۰
۸۰�۰۰۰
۹۰�۰۰۰

۱۰۰�۰۰۰
۱۱۰�۰۰۰
۱۲۰�۰۰۰

Series1

SKDفروش صادراتي قطعات آپشن تیبابرلیانسبدنه هاي صادراتيچانگان CS35آریو S300سراتوتیباپراید
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گزارش کدال حاکی از آن اســت شــرکت ایران خودرو تا 
پایان آبان ماه ســالجاری تعداد 282 هزار و 406 دستگاه 
انواع خــودرو در گروه های پژو، ســمند، رانــا، دنا، تندر 
)L90(، هایما، دانگ فنگ، وانت و سایر محصولات جدید 

و پژو 2008  تولید داشته است. 
این گزارش حاکی از آن اســت که در مجموع تعداد کل 
فروش شــرکت در این دوره به 257 هزار و 378 دستگاه 
رسیده که منجر به درآمد بیش از 95 هزار و 315 میلیارد 

ریالی شرکت شده است. 

 نگاهی به تولید و فروش 
انواع محصولات ایران خودرو

گزارش عملکرد شــرکت ایــران خودرو بار دیگر نشــان 
می دهد که گــروه محصولات پژو )شــامل پژو 206، پژو 
405، پژو پارس و پژو 207( همچنان بالاترین تعداد تولید 
و تعداد فروش را در میان ســایر محصولات این شــرکت 
در اختیــار دارد. در دوره منتهی به آبان ماه 97 در گروه 
پژو تعداد 175 هزار و 762 دستگاه انواع خودروی پژو به 
تولید رســیده که در مجموع 157 هزار و 131 دستگاه از 
این تعداد به فروش رســیده اســت؛ نرخ فروش این گروه 
به صورت متوســط در ایــن دوره 322 میلیون ریال و در 
مجمــوع درآمد حاصل از فروش محصــولات گروه پژو تا 

پایان آبان ماه حدود 5071 میلیارد ریال بوده است.
بر اســاس این جدول همانند دوره های گذشــته فروش 
تعــدادی و ریالی گروه پژو درصد بالایی از مجموع فروش 
تعدادی و ریالی این شــرکت را تــا پایان آبان ماه به خود 

اختصاص داده اســت. بر این اساس 62.24 درصد از کل 
تعداد تولید ایران خودرو در این دوره متعلق به این گروه 
بوده و همچنین 61.05 درصد از کل تعداد فروش و 53.2 
درصد ســهم از کل مبلغ فروش این دوره ایران خودرو به 

محصولات گروه پژو اختصاص دارد. 
گروه سمند با 32 هزار و 515 دستگاه تولید و 32 هزار و 
832 دستگاه فروش دوره هشت ماهه منتهی به آبان را به 
پایان رساند؛ نرخ فروش این خودرو بر اساس این جدول و 
در دوره منتهی به پایان آبان ماه 272 هزار ریال و درآمد 
حاصــل از فروش محصولات ســمند در این دوره 8938 
میلیارد ریال بوده اســت. ســهم گروه سمند از کل تعداد 
تولید در ایــن دوره 11.51 درصــد، از کل تعداد فروش 
12.76 درصد و نیز ســهم این گــروه از کل مبلغ فروش 
در دوره منتهی بــه آبان ماه 97 معادل 9.38 درصد بوده 

است. 
در این دوره هشــت ماهه شــرکت ایران خودرو با تولید 
تعداد 2 هزار و 235 دســتگاه سوزوکی و فروش تعداد 2 
هزار و 97 دستگاه از این تعداد با میانگین نرخ فروش یک 
میلیــارد و 369 میلیون ریالی بــه 2 هزار و 871 میلیارد 
ریال درآمد در این گروه دســت یافته است. بر اساس این 
گزارش ســهم گروه ســوزوکی از کل تعــداد تولید ایران 
خودرو در ایــن دوره معادل 0.79 درصــد، از کل تعداد 
فروش 0.81 درصد و ســهم این گروه از کل مبلغ فروش 

شرکت 3.01 درصد بوده است.
این گزارش بیانگر آن اســت که تا پایان آبان ماه تعداد 2 
هزار و 603 دســتگاه خودروی رانا در این شرکت تولید و 

ادامه روند صعودی فروش ایران خودرو طی 8 ماهه سال جاری؛

 فروش بیش از 257 هزار دستگاه 
انواع خودرو در ایران خـودرو

 تنگ تر شدن حریم تحریم های یک جانبه ایالات متحده آمریکا علیه ایران در شرایطی که انتظار می رفت 
بسیاری از صنایع داخلی را در امر تولید متوقف کند؛ در صنعت خودرویی با تغییر قیمت ها خود را نشان 
داد. با این وجود توقف تولید را در برنداشــت. در شرایطی که در ماه آبان 97 با سخت تر شدن تحریم ها از روز 13 
آبان ســپری شد اما شرکت ایران خودرو به رشــد تولید و درآمد خود در این دوره هم ادامه داد. بر اساس گزارش 
عملکرد شــرکت ایران خودرو که در سایت کدال منتشر شده است؛ این شرکت تا پایان آبان ماه تعداد 282 هزار و 
406 دستگاه انواع خودرو به تولید رســانده که در مجموع 257 هزار و 378 دستگاه خودرو از کل تعداد تولید به 

اکرم شعبانیفروش رسیده است.
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گروه پژو گروه سمند سوزوکي رانا دنا L90 هايما دانگ فنگ گروه وانت و محصولات جديد ۲۰۰۸پژو 

سهم از کل تعداد تولید

61/05
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سهم از کل تعداد فروش سهم از کل مبلغ فروش
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9/38

3/01
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8/54

3/93

[VALUE]

6/49
1/04 4/71

تعداد 2 هزار و 29 دستگاه خودروی رانا به فروش رسیده 
که با نرخ فــروش 307 میلیون ریالــی، درآمد حاصل از 
فروش این تعداد بیش از 627 میلیارد ریال بوده است. بر 
این اساس خودروی رانا در ســالجاری سهم 0.92 از کل 
تعداد تولید، 0.79 درصــدی از کل تعداد فروش و 0.66 
درصــدی از کل مبلغ فروش ریالی ایران خودرو را در این 

دوره به خود اختصاص داده است.
گزارش عملکرد هشــت ماهه نخست ســالجاری شرکت 
ایران خودرو همچنین بیانگر این اســت که در این دوره 
26 هزار و 948 دستگاه انواع خودرو دنا تولید و 20 هزار 
و 764 دستگاه از این مجموعه به فروش رسیده که درآمد 
حاصل از فروش ایــن محصول در این دوره حدود 8141 
میلیــارد ریال بوده و میانگین نرخ فــروش خودرو دنا در 

سالجاری حدود 392 میلیون ریال گزارش شده است.
بر این اســاس خودرو دنا در هفت ماهه نخست سالجاری 
توانست سهم 9.54 درصدی از کل تولیدات شرکت ایران 
خودرو و 8.07 درصدی از کل تعداد فروش این شــرکت 
را به دســت آورده و سهم آن از کل مبالغ ریالی حاصل از 

فروش شرکت نیز 8.54 درصد بوده است.
بر اســاس این گزارش که در ســایت کدال بورس تهران 
منتشر شــده، خودرو تندر )ال 90(  نیز تا پایان آبان ماه 
سال جاری، 9 هزار و 560 دستگاه تولید و 9 هزار و 657 
دستگاه فروش داشــته در حالی که میانگین نرخ فروش 
387 میلیــون ریال بوده درآمد حاصــل از فروش آن در 
مجموع به بیش از 3746  میلیارد ریال رسیده است. این 
آمار بیانگر آن اســت که خودرو تندر )L90(  در ســال 
جاری توانســت 3.39 درصد از کل تعــداد تولید، 3.75 
درصد از کل تعــداد فروش و 3.93 درصــد از کل مبلغ 

فروش را در شرکت ایران خودرو به خود اختصاص دهد.
در ادامه این گزارش آمده اســت که در پایان ســال مالی 
منتهــی به پایان آبان 97، تعداد 9 هزار و 804 دســتگاه 
خودرو »هایما« تولید و تعداد 9 هزار و 656 دســتگاه به 
فروش رســیده که درآمد حاصل از فروش این خودور در 
مجموع به بیش از 8607 میلیارد ریال رسیده و میانگین 
نرخ فــروش این خودرو حــدود 891 میلیون ریال اعلام 
شده است. به این ترتیب، در طول هشت ماهه جاری سهم 
خودرو »هایما« از کل تعداد تولید در شرکت ایران خودرو 
معادل 3.47 درصد، ســهم از کل تعداد فروش خودرو در 

این شرکت معادل 3.75 درصد و سهم از کل درآمد ریالی 
شرکت حدود 9.03 درصد بوده است.

این گزارش همچنین نشــان می دهد کــه در دوره مورد 
بررسی تعداد 15 هزار و155 دستگاه خودرو »دانگ فنگ« 
در شــرکت ایران خودرو تولید و تعــداد 14 هزار و 613 
دستگاه از این خودرو به فروش رسیده که درآمد حاصل از 
فروش آن حدود 6186 میلیارد ریال بوده و میانگین نرخ 
فروش این خودرو حدود 423 میلیون ریال گزارش شــده 
اســت. بر این اساس، ســهم خودرو » دانگ فنگ« از کل 
تولیدات شرکت ایران خودرو تا پایان آبان ماه سال جاری، 
معادل 5.37 درصــد، از کل تعداد فروش در حدود 5.68 
درصد و از کل درآمد ریالی فروش محصولات این شرکت 

معادل 6.49 درصد بوده است.
گزارش منتشــر شده همچنین نشان می دهد که در گروه 
وانت و ســایر محصولات جدیــد در دوره منتهی به پایان 
آبان سال جاری تعداد 3 هزار و 356 دستگاه انواع خودرو 
تولید و تعداد 3 هزار و 932 دستگاه خودرو در این گروه 
به فروش رسیده که درآمد حاصل از فروش این گروه بالغ 
بر 993 میلیارد ریال و میانگین قیمت فروش خودروهای 
این گروه حدود 252 میلیون ریال گزارش شــده است. از 
این رو سهم گروه وانت و محصولات جدید در هشت ماهه 
ســال جاری از کل تولیدات شــرکت ایران خودرو معادل 
1.19 درصد، از کل تعــداد فروش در حدود 1.53 درصد 
و از کل درآمد ریالی فروش خودرو در این شرکت معادل 

1.04 درصد بوده است.
در ادامه گزارش آماری منتشــر شده در خصوص فعالیت 
شرکت ایران خودرو در سایت کدال بورس تهران، به تولید 
پژو 2008 در دوره هشــت ماهه منتهی به پایان آبان 97 
اشاره شــده که تعداد تولید آن 4 هزار و 468 دستگاه و 
تعداد فروش آن 4 هزار و 647 دســتگاه عنوان شــده و 
درآمد حاصل از فروش آن نیز بیش از 4490 میلیارد ریال 
گزارش شده اســت. همچنین میانگین نرخ فروش خودرو 
پژو 2008 در ســال جاری حدود 966 میلیون ریال بوده 
اســت. به این ترتیب، پژو 2008 در سال جاری توانست 
1.58 درصد از کل تعــداد تولیدات و 1.81 درصد از کل 
تعداد فروش خودرو را در این شــرکت به خود اختصاص 
دهد و از این رو 4.71 درصــد از کل درامد ریالی فروش 

شرکت ایران خودرو به پژو 2008 اختصاص یافته است. 

گروه پژو

گروه سمند

سوزوکي

رانا

دنا

L9تندر ٠

هایما

دانگ فنگ
گروه وانت 

محصولات جدید
پژو ۲٠٠8
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سا نمودار مقایسه ای تعداد تولید هریک از محصولات ایران خودرو تعداد تولیدنام محصولردیف

17٥,7۶۲گروه پژو1

3۲,٥1٥گروه سمند۲

۲,۲3٥سوزوکي3

۲,۶٠3رانا۴

۲۶,9۴8دنا٥

۶L99,٥۶٠تندر ٠

9,8٠۴هایما7

1٥,1٥٥دانگ فنگ8

3,3٥۶گروه وانت و سایر محصولات جدید9

۴,۴۶8پژو 1٠۲٠٠8

۲8۲,۴٠۶جمع

۱۷۵�۷۶۲

۳۲�۵۱۵

۲�۲۳۵ ۲�۶۰۳

۲۶�۹۴۸
۹�۵۶۰ ۹�۸۰۴ ۱۵�۱۵۵

۳�۳۵۶ ۴�۴۶۸
۰

۱۰�۰۰۰
۲۰�۰۰۰
۳۰�۰۰۰
۴۰�۰۰۰
۵۰�۰۰۰
۶۰�۰۰۰
۷۰�۰۰۰
۸۰�۰۰۰
۹۰�۰۰۰

۱۰۰�۰۰۰
۱۱۰�۰۰۰
۱۲۰�۰۰۰
۱۳۰�۰۰۰
۱۴۰�۰۰۰
۱۵۰�۰۰۰
۱۶۰�۰۰۰
۱۷۰�۰۰۰
۱۸۰�۰۰۰
۱۹۰�۰۰۰

Series1

نمودار مقایسه ای تعداد فروش هریک از محصولات ایران خودرو
تعداد فروشنام محصولردیف

1٥7,1۴1گروه پژو1

3۲,83۲گروه سمند۲

۲,٠97سوزوکي3

۲,٠39رانا۴

۲٠,7۶۴دنا٥

۶L99,۶٥7تندر ٠

9,۶٥۶هایما7

1۴,۶13دانگ فنگ8

3,93۲گروه وانت و سایر محصولات جدید9

۴,۶۴7پژو 1٠۲٠٠8

۲٥7,378جمع

۱۵۷�۱۴۱

۳۲�۸۳۲

۲�۰۹۷ ۲�۰۳۹
۲۰�۷۶۴

۹�۶۵۷ ۹�۶۵۶ ۱۴�۶۱۳
۳�۹۳۲ ۴�۶۴۷

۰
۱۰�۰۰۰
۲۰�۰۰۰
۳۰�۰۰۰
۴۰�۰۰۰
۵۰�۰۰۰
۶۰�۰۰۰
۷۰�۰۰۰
۸۰�۰۰۰
۹۰�۰۰۰

۱۰۰�۰۰۰
۱۱۰�۰۰۰
۱۲۰�۰۰۰
۱۳۰�۰۰۰
۱۴۰�۰۰۰
۱۵۰�۰۰۰
۱۶۰�۰۰۰
۱۷۰�۰۰۰

Series1

جدول آمار تولید و فروش انواع محصولات شرکت ایران خودرو در 8 ماهه اول سال جاری
سهم از کل )درصد(از ابتدای سال مالی تا پایان مورخ  1397/٠8/3٠دوره یک ماهه منتهی به  1397/٠8/3٠شرح

تعداد واحدنام محصول
تولید

تعداد 
مبلغ فروش نرخ فروش )ریال(فروش

)میلیون ریال(
تعداد تعداد تولید

فروش
 نرخ فروش 

)ریال(
مبلغ فروش 

)میلیون ریال(
 سهم از کل 
تعداد تولید

سهم از کل 
تعداد فروش

 سهم از کل
 مبلغ فروش

1۶,۲٥٥17,1٠13۴8,٠1٠,۴٠9٥,9٥1,3۲۶17٥,7۶۲1٥7,1۴13۲۲,71۴,8۶1٥٠,711,73۶۶۲/۲۴۶1/٠٥٥3/۲٠دستگاهگروه پژو

1,1٠91,۶1۴۲8٠,۲۲٠,٥7٠۴٥۲,۲7۶3۲,٥1٥3۲,83۲۲7۲,۲٥۲,13۲8,938,٥8۲11/٥11۲/7۶9/38دستگاهگروه سمند

۲۴81٠31,۴۲۶,٥8۲,٥۲۴1۴۶,938۲,۲3٥۲,٠971,3۶9,۴٥9,۲۲7۲,871,7٥۶٠/79٠/813/٠1دستگاهسوزوکي

19٥۲۲33۲3,39٠,13٥7۲,11۶۲,۶٠3۲,٠393٠7,۶78,۲7۴۶۲7,3٥۶٠/9۲٠/79٠/۶۶دستگاهرانا

1,۲381,۲3٠۴۲۴,۴۶9,919٥۲۲,٠98۲۶,9۴8۲٠,7۶۴39۲,1٠٥,٥198,1۴1,۶799/٥۴8/٠78/٥۴دستگاهدنا
تندر 
)L9۴۴83۶1۴1۶,9۲7,9781٥٠,٥119,٥۶٠9,۶٥7387,977,۶333,7۴۶,7٠٠3/393/7٥3/93دستگاه)٠

1,٠731,1٠89٠1,٠٥٥,9٥7998,37٠9,8٠۴9,۶٥۶891,۴٠۴,93٠8,۶٠7,۴٠۶3/۴73/7٥9/٠3دستگاههایما

91۲۲,17۲۴3٠,۴9۴,۴7٥93٥,٠3۴1٥,1٥٥1۴,۶13۴۲3,38۶,۴37۶,18۶,9۴۶٥/37٥/۶8۶/۴9دستگاهدانگ فنگ
 گروه وانت و
  محصولات 

جدید
۲۴۲13٠۲7٥,1۶1,٥383٥,7713,3٥۶3,93۲۲٥۲,٥99,۴۴٠993,۲۲11/191/٥31/٠۴دستگاه

۲٠317٥1,٠٠۴,99۴,۲8۶17٥,87۴۴,۴۶8۴,۶۴79۶۶,۲3۲,۴٠8۴,۴9٠,٠8۲1/٥81/81۴/71دستگاهپزو ۲٠٠8

9,۴۴٠,31۴۲8۲,۴٠۶۲٥7,378٥,٥8٥,81٠,8۶19٥,31٥,۴۶۴1٠٠1٠٠1٠٠جمع
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نائب رئیس هیات مدیره بانک تجارت عنوان کرد:سا

رونق تولید کالای ایرانی هدف اصلی بانک تجارت

مدیرعامل بانک توسعه تعاون:

 عاملیت اجرای طرح های ملــی 
باعث ظرفیت سازی بانک می شود

ها
ک 

ــ
ــ
ــ
نـ
 با
ار
ــ
ــ
خب
ا

عاملیت اجراي طرح های ملی نظیر طرح های اشــتغال 
پایدار روستایی و اشــتغال فراگیر سبب ظرفیت سازی 

بانک تخصصی بخش تعاون می شود.
به گزارش روابط عمومي بانک توســعه تعاون؛ حجت الله 
مهدیان مدیرعامل این بانک در نشســت با مدیران بانک 
ضمن بیان مطلب فوق خاطرنشــان کرد: طرح های ملی 
با رویکرد توسعه ای سبب بسترسازی مناسب در توسعه 
بخش هاي مختلف اقتصادی کشــور خواهد شد و بانک 
توســعه تعاون به عنوان یک بانک فرابخشی با حضور در 

این طرح های ملی به افزایش ظرفیت های اشــتغال کشور کمک خواهد 
کرد.

مهدیان با اشاره به اینکه حمایت از این طرح ها از جمله وظایف حرفه ای 
بانک توسعه تعاون به شما  می آید، خاطرنشان کرد: از جمله ویژگی های 
توسعه ای این بانک ارائه تسهیلات ارزان قیمت براي فعال سازی و حمایت 
از بخش تعاون است که با حمایت های بیشتر دولت درافزایش سرمایه این 

بانک، سهم بخش تعاون در اقتصاد ملی نیز افزایش خواهد یافت.
وی افــزود: در حال حاضر با توجه به محدودیت منابع این بانک در ارائه 

تسهیلات ویژه به تعاونگران تا رسیدن به شرایط مطلوب 
فاصله دارد که امیدواریم با حمایت های دولت در افزایش 
سرمایه بانک توسعه تعاون ارتقای سهم بخش تعاون در 

اقتصاد ملی نیز تحقق یابد. 
مدیرعامل بانک توســعه تعاون با بیــان این مطلب که 
پذیرش مســئولیت ها ی مهم و جدی در راســتای هم 
ســویی با اهداف کلان دولت از جملــه کمک به ایجاد 
اشتغال جدید و حفظ اشــتغال موجود می تواند عامل 
توسعه و پیشرفت این بانک شود، ؛خاطرنشان کرد: این 
بانک آمادگی دارد تا با مشارکت در اجرای طرح های بزرگ و ملی دولت 

به عنوان عامل، مسیر تعالی و پیشرفت بخش تعاون را هموار سازد.
مهدیــان از ظرفیت بخش تعاون و تشــکل های تعاونــی به عنوان یک 
راهکار اساســی و عملیاتی در اشــتغال آفرینی و کاهش نرخ بیکاری یاد 
کرد و در این خصوص گفت: اگر بتوانیم علاوه بر شناســایي و استفاده از 
توانمندی های بالقوه و بالفعل در بخش تعاون از تجارب سایر کشورها در 
این حوزه استفاده کنیم؛ مسلما در این خصوص از شرایط بهتری برخودار 

خواهیم شد. 

بانک تجارت طی شش ماه نخست سالجاري با پرداخت 
نزدیک به 2 هزار میلیارد ریال تســهیلات به بنگاه های 
کوچک و متوســط و تخصیص بیش از 5 هزار میلیارد 
ریال تســهیلات خرید خودرو و کالای ایرانی از تولید و 

رونق این بخش حمایت کرد.
به گزارش روابط عمومي بانک تجارت؛ عباس اشرف  نژاد 
نائب رئیس هیات مدیره این بانک با اشــاره به اقدامات 
امیدآفریــن بانک در حمایــت از کالای ایرانی، بر عزم 
راسخ این بانک برای رونق بخشی به تولید کالای ایرانی 

و همکاری مستمر با کارآفرینان در راستاي اقتصاد مقاومتی تاکید کرد.
وی با اشــاره به نوسانات نرخ ارز و آثار آن بر مجموعه اقتصادی کشور از 
جملــه بانک ها و تولیدکنندگان گفت: ایجاد انضباط مالی دقیق و تلاش 
برای دســتیابی به تراز صادراتی مثبت با توجه بــه نرخ ارز می تواند به 

عنوان یک نقطه قوت برای تولیدکنندگان به شمار آید.
اشرف نژاد در ادامه با بیان اینکه اقتصاد مقاومتی و ارج نهادن به صنعتگر 
و تولیدکننده کلید عبور از مســائل اقتصادی کشــور است افزود: بانک 
تجارت با اتخاذ تدابیر ویژه فعالیت های خود را در ســال 97 معطوف به 
حمایت از کالای ایرانی و تقویــت اقدامات بانک در این حوزه قرار داده 
و در همین راســتا طی شش ماه نخست ســالجاري با پرداخت نزدیک 
بــه 2 هزار میلیارد ریال تســهیلات به بنگاه های کوچک و متوســط و 
تخصیص بیــش از  2هزار میلیارد ریال تســهیلات خرید کالای ایرانی 
از تولیــد و رونق این بخش حمایت کرده اســت. این بانک همچنین در 
قالب قانون حمایت از اشتغال فراگیر و به منظور امید آفرینی به جامعه 
طی مدت مذکور بیش از یــک هزار و 300 میلیارد ریال به کارآفرینان 
تســهیلات پرداخت کرده و همچنین 670 میلیارد ریال از منابع خود را 

به شرکت های دانش بنیان کشور اختصاص داده است.
نائب رئیس هیات مدیره بانک تجارت با بیان اینکه رونق 
تولید، ایجاد اشــتغال جدید و افزایش رشــد اقتصادی 
کشــور از اهداف اصلی ایــن بانک به شــمار می رود، 
افزود: بانک تجارت به منظور رونق بخشیدن به صنعت 
خودروســازی کشور طي شش ماه نخست امسال بیش 
از 3 هزار و 254 میلیارد ریال تســهیلات به خریداران 
خودروی ســاخت ایران اعطا کرده اســت. همچنین به 
 منظور نوســازی نــاوگان حمل و نقل شــهری و ایجاد 
رفاه برای شــهروندان و کاهش آلودگی هوا نزدیک به 107 میلیارد ریال 

تسهیلات پرداخت کرده است.
اشرف  نژاد در مجموع سهم پرداختی تسهیلات بانک تجارت به بخش های 
تولید )صنعت، معدن و کشــاورزی( در نیمه اول سالجاري را بالغ بر 65 
هزار میلیارد ریال معادل 49 درصد کل تســهیلات پرداختی عنوان کرد 
و افزود: این بانک با پرداخت حدود 2 هزار میلیارد ریال در قالب 7851 
فقره تسهیلات به کمیته امداد، بهزیستی، مشاغل خانگی و طرح اشتغال 
فراگیر در مدت مذکور زمینه ایجاد امید، اشــتغال و کارآفرینی را برای 

هموطنان فراهم کرده است.
نایب رئیس هیات مدیره بانک تجارت همچنین با اشاره به عملکرد این 
بانک در پرداخــت وام ازدواج و تامین جهیزیه گفــت: بانک تجارت به 
منظور کمک به ازدواج جوانان و خرید جهیزیه ایرانی طی شــش ماهه 
ابتدایی ســالجاری حدود 8 هزار میلیارد ریال وام ازدواج به بیش از 50 
هزار نفر متقاضی پرداخت کرده اســت. این رقم در 12 ماهه سال قبل 
نیــز نزدیک به 15 هزار میلیارد ریال برای حدود 143 هزار نفر متقاضی 

بوده است. 
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مدیرعامل بانک توسعه صادرات با تاکید 
بر حمایت از صادرات غیرنفتی در شرایط 
تحریم گفت: حفظ خدمات بانک توسعه 
صادرات ایران در شرایط جدید از اولویت 

های بانک است.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه 
صــادرات؛ دکتر علی صالــح آبادی در 
مراســم تقدیر از صادرکنندگان منتخب 
در صندوق ضمانت صادرات ایران گفت: 

به ســه ضلع بانک توسعه صادرات، صندوق ضمانت صادرات و سازمان توسعه 
تجارت باید صندوق توسعه ملی را نیز به عنوان یکی از نهادهای مهم و تاثیرگذار 

در حوزه صادرات کشور اضافه کنیم.
وی با اشــاره به لزوم همکاری و هم افزایی نهادهای یادشــده در شرایط فعلی 
بیش از گذشــته؛ خواســتار تقویت نقش صندوق توســعه ملی در حمایت از 
صادرات شــد و گفت: نباید به بهانه کمبــود داخلی جلوی صادرات را گرفت؛ 

چراکه به اعتبار و برند صادرات ایران لطمه می خورد.
دکتر صالح آبادی گفت: در شــرایط کنونی باید همه نهادهای متولی صادرات 

کمک کنند تا صادرات غیرنفتی کشور رونق گیرد.
صالــح آبادی گفت: صادرات غیرنفتی یکی از مزیت های ایران اســت و با 40 
میلیارد دلار صادرات غیرنفتی؛ کشــور با مشــکلی مواجه نخواهد شد. البته 

وارداتی که منجر به صادرات می شود نیز باید مورد حمایت واقع شود.
مدیرعامــل بانــک عامل حــوزه صادرات خاطرنشــان کرد: در جلســاتی با 
صادرکنندگان در استان های مختلف حضور یافته و از نزدیک با صادرکنندگان 
دیدار کرده ایم. البته بر این باور هستیم که تعاملات خود را با مشتری بیشتر 

کرده و حفظ سطح خدمات بانک در شرایط جدید نیز در دستور کار است.
صالح آبادی گفت: طي ســال های اخیر با تعامــل با بانک مرکزی و صندوق 
توســعه ملی خطوط اعتباری دریافت کردیــم و در جذب منابع موفق بودیم. 

همچنین همواره تلاش داشــته ایم که 
هیچ تقاضایی به خاطر محدودیت منابع 

بی پاسخ نماند.
صالــح آبــادی با اشــاره به مشــکلات 
کشــورهایی که صرفا متکی به صادرات 
نفت هســتند، اظهار داشت: در حالی که 
ارزآوری کشور در بخش نفت تحت تاثیر 
تحریم ها و فشــارهای بین المللی است؛ 
لازم اســت به ظرفیت ارزآوری صادرات 
غیر نفتی توجه ویژه اي شود. این یک وجه تمایز با کشورهایی است که درآمد 

آنها اتکای صرف به نفت دارد.
صالح آبادی به موضوع افزایش نرخ ارز اشــاره کرد و گفت: با توجه به اینکه با 
افزایش نرخ ارز  قیمت تمام شده در بخش تولید افزایش می یابد؛ لذا همکاری 

های لازم بین بانک و صادرکننده مد نظر ما است.
وی در خصوص همکاری بانک توســعه صــادرات و صندوق ضمانت صادرات 
گفت: رابطه بانک با صندوق ضمانت صادرات ایران بسیار مطلوب است. بیش 
از 50 درصد پرتفوی صندوق ضمانت صادرات از بانک توســعه صادرات است 

که امیدواریم این شرایط همچنان ادامه یابد.
لاهوتی رئیس کنفدراسیون صادرات ایران و خسروتاج رئیس سازمان توسعه 
تجارت نیز در این مراســم با تاکید بر ضرورت همکاری ســازنده بین صندوق 
ضمانت صادرات و بانک توســعه صادرات نســبت به رضایت صادرکنندگان 
از عملکرد این دو نهاد صادراتی ابراز خشــنودی کردند. ســیدکمال سیدعلی 
مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات نیز در این مراسم ضمن اشاره به همکاری 
مثبت و موثر این صندوق با بانک توســعه صــادرات؛ از تخصیص جایزه عدم 
خســارت برای مشتریانی که از بیمه صندوق اســتفاده می کنند، خبر داد و 
گفت: وظیفه اصلی صندوق صدور بیمه نامه برای پوشــش ریسک های خارج 

از کشور است که می تواند به مثابه یک سپر اقتصادی قابل اتکا عمل کند. 

کمیســیون فروش املاک مازاد اداره 
امور شــعب اســتان قزوین با  حضور 
مدیرعامــل بانک مهر اقتصــاد برگزار 

شد.
به گــزارش روابط عمومــی بانک مهر 
اقتصاد؛ ســید ضیاء ایمانی مدیرعامل 
بانک در این نشســت که بــه منظور 
تصمیم گیــری در  خصــوص فروش 
املاک ســرمایه گــذاری اســتان با 

حضور معاونان پشتیبانی و مهندسی، حقوقی و وصول مطالبات، فناوری 
اطلاعات و ارتباطات، مدیرکل بازرسی و حسابرسی و جانشین معاون مالی 
برگزار شــد، گفت: با توجه به رونق فعلی در بازار املاک باید منافع بانک 
و تمامی ذینفعان آن را مدنظر قــرار دهیم و املاک را به قیمت واقعی به 

فروش برسانیم.
ایمانی اســتفاده از کارشناسان خبره و بیطرف را در قیمت گذاری املاک 

مهم دانســت و خواســتار دقت نظر 
روســای ادارات امور شــعب اســتان 
ها در این زمینه شــد و گفت: فروش 
املاک مــازاد یکی از مولفه های ارتقاء 
ســودآوری و بهره وری بانک است؛ لذا 
با خــروج بازار ملــک از رکود و بهبود 
شرایط بازار می توان برنامه های پیش 
بینی شده در این زمینه را محقق کرد.

 مدیرعامل بانک مهر اقتصاد در بخش 
دیگری از سخنان خود به تبیین برنامه های شش ماهه دوم سالجاري در 
حــوزه های جذب و تخصیص منابع، وصول مطالبــات و ارتقاء بهره وری 
پرداخت و با اشــاره به اهمیت سرمایه انســانی در سازمان گفت: یکی از 
با ارزش ترین ســرمایه های بانک ها و اساســاً هر مجموعه اي کارکنان 
آن هســتند که می توانند با تولید فکر و اندیشه باعث شکوفایی و به ثمر 

رسیدن اهداف سازمان شوند. 

دکتر صالح آبادی: 

 حفظ خدمات بانک توسعه صادرات 
از اولویت های بانک است

مدیرعامل بانک مهر اقتصاد :

هادر فروش املاک مازاد؛ منافع بانک را در نظر بگیریم
ک 
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مدیرعامل بانک دی تحریم های اقتصادی آمریکا 
علیه ایــران را بر روند عملیــات بانکی بی تاثیر 
دانست و یادآور شد: اقدام آمریکا یک جنگ تمام 
عیار غیرانســانی و ناجوانمردانه علیه مردم ایران 

است.
بــه گــزارش روابط عمومــی و تبلیغــات بانک 
دی؛ محمدرضــا قربانــی مدیرعامــل این بانک 
در جلســه شــورای مدیران با اشــاره به اعمال 
دور دوم تحریم هــای آمریکا علیــه ایران گفت: 

ایمــان، خودباوری، روحیه اســتقلال  خواهی و ظلم ســتیزی 
از ویژگی هــای  بارز ملت ایران اســت و ایــن صفات به  خوبی 
در تمامی دوران های حســاس انقلاب اسلامی از جمله هشت 
ســال دفاع مقدس به نمایش درآمده و در طول تاریخ نیز غنی  
تر شــده اســت؛، بنابراین اقدام آمریکا در تحریم مجدد ایران 
 نمی تواند در نظام اقتصادی کشــور و عملکــرد بانک ها خللی 

ایجاد کند.
قربانی با بیان اینکه کشــورمان طی 40 ســال گذشته همواره 
مــورد هجمه هــا و تحریم هــای ظالمانه و ناعادلانه اســتکبار 
جنایتکار قرار داشته است، گفت: تحریم های ظالمانه فعلی هیچ 
جای نگرانی ندارد و باید برای عبور از این شــرایط با اســتفاده 
از تمامی ظرفیت ها و امکانات کشــور و بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران و نظام بانکی و توجه به رهنمودهای مقام معظم 
رهبری در خصوص اقتصاد مقاومتی به سمت اقتصاد هوشمند 

حرکت کنیم.
مدیرعامــل بانک دی با تاکید بر اینکــه مدیریت صحیح نظام 
بانکی کشــور می تواند تا حدود زیادی از تاثیرگذاري تحریم ها 
بکاهد، افزود: بانک مرکزی با تشکیل کارگروه مدیریت نقدینگی 
و حرکت در مسیر اصلاح نظام بانکی؛ تمهیدات خاصی را برای 
مدیریت بانک ها در حوزه تامین سرمایه در گردش بخش تولید 
و اختصاص منابع لازم به نحوی که پاسخگوی شرایط ناشی از 

تفاوت نرخ ارز باشد را در دستور کار دارد.
قربانی ثبــات در بازار ارز را نشــانه بی اثر بــودن تحریم های 

ظالمانه 13 آبان دانســت و گفت: علیرغم جریان 
رسانه ای  بلوک های  سازی رســانه ای گســترده 
غربی و تلاش برای ایجاد جو ناامیدی در کشور، 
تحریم هــای یک جانبه آمریکا علیــه ایران هیچ 
تاثیری بر وضعیت ارز نداشــت و با تدابیری که 
اندیشیده شــده، فعالان اقتصادی هوشمندانه در 
حوزه ارزی مشــغول به فعالیت هستند که نشانه 

ناکام ماندن آمریکا در اجرای تحریم هاست.
مدیرعامــل بانک دی با اشــاره به اینکه کشــور 
ایران ســالیان متمــادی همواره در حال مبــارزه با جنگ های 
پیاپی از جمله جنگ اقتصادی بوده اســت، افزود: در شــرایط 
فعلی کــه آمریکا دور جدیــد تحریم های خود علیــه ایران را 
اعمال کرده اســت، مــا بایــد تحریم ها را تبدیــل به فرصت 
 کــرده و از ایــن شــرایط همچون گذشــته به خوبــی عبور 

کنیم.
وی همدلــی و اتحــاد را رمز موفقیت و مقاومــت در برابر این 
تحریم ها دانست و گفت: در شرایط کنونی نباید یاس و ناامیدی 
موجب شــود تا احســاس ضعف و شکســت در ما قوت گیرد؛ 
چراکه پس از پیروزی انقلاب اســلامی، دشــمنان و استکبار 
جهانی همواره ما را در تنگناهــا و تحریم ها قرار داده اند و این 
اتفاق موضوع جدیدی نیست که بخواهد باعث نگرانی ما شود.

قربانی افــزود: بانــک ارزش آفرین دی با وجــود تحریم های 
نابخردانه آمریکای جنایتکار همچون گذشــته با عزمی راســخ 
در راســتاي ارائه خدمات مطلوب به بنگاه های اقتصادی و همه 
ذینفعــان خود به ویژه خانــواده معزز شــهدا و ایثارگران گام 

برخواهد داشت.
قربانــی در پایان با بیان اینکه نباید مقابل تحریم ها ســر فرود 
آوریم، خاطرنشــان کرد: باید در ســایه همدلــی و وحدت با 
تلاشــی مضاعف بتوانیم با ســربلندی از ایــن مقطع تاریخی 
عبور کرده و  با شناســایی فرصت هــا و تکیه بر توانمندی های 
 داخلــی؛ ایــن زمســتان اقتصــادی را بــه بهار شــکوفایی 

تبدیل کنیم. 

مدیرعامل بانک دی:

تحریم ها خللی بر روند عملیات بانکی ایجاد نمی کند

ها
ک 
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بانک آینده در راســتای مســئولیت اجتماعی خود 
جشنواره عکس »نگاه به آینده« را برگزار می کند.

به گزارش روابــط عمومي بانک آینده؛ جشــنواره 
عکس »نگاه به آینده« بر آن است تا جوانان هنرمند 
و عکاســان ایرانی را به اندیشــیدن پیرامون آینده 
کشورمان  تشــویق کرده و از سوی دیگر منعکس 

کننده طرز تلقی جوانان هنرمند ایرانی باشد.
بــر اســاس ایــن گــزارش نخســتین دوره این 
حوزه هــای  در  آثــاری  پذیــرای  جشــنواره 

بهداشــت و ســلامت، آمــوزش و تحصیــل، توســعه پایــدار، 
 ســفر و گردشــگری داخلــی، محیــط  زیســت و کســب و کار 

خواهد بود.

این جشــنواره که به  صورت رقابتی برگزار می شود؛ 
از نیمه آبان  ماه جاری آغاز شــده و تا پایان آذر ماه 

ادامه خواهد داشت.
آثار ارسال شده به دبیرخانه جشنواره پس از بررسی 
و تأیید اولیه، مورد داوری قرار گرفته و آثار برگزیده 
علاوه بر دریافت جوایز نقدی، در نمایشــگاه عکس 

»نگاه به آینده« نیز نمایش داده می شوند.
شــرکت در ایــن رقابــت هنــری بــرای تمــام 
تمــام  در  ایرانیــان  و  اســت  آزاد  علاقه منــدان 
گروه های ســنی می توانند؛ از طریق تارگاه جشــنواره که آدرس 
 آن همزمان با فراخوان جشــنواره اعلام خواهد شــد؛ آثار خود را 

ارسال کنند. 

ثبت »آینده« در قاب تصویر عکاسان ایرانی 
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مدیرعامل بانک صادرات ایران از تســویه 8 هزار و 500 
میلیــارد تومان از مطالبات بانک از دولت در قالب اوراق 

اسناد خزانه اسلامی خبر داد.
بــه گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران؛ حجت اله 
صیدی ضمــن بیان مطلب فوق افزود: امیدواریم فرآیند 
تهاتر 100 هزار میلیارد تومانی بدهی پیمانکاران، دولت، 
شرکت های دولتی و عمومی، بانک ها و بانک مرکزی بر 
اساس تبصره 5 قانون بودجه سال 97 تا چند هفته آینده 

نهایی شده و اوراق اسناد خزانه برای آن منتشر شود.
وی تصریح کرد: سهمیه ای که برای بانک صادرات ایران از رقم 100 هزار 
میلیارد تومان در قالب انتشار اوراق خزانه اسلامی در بودجه سالجاری در 
نظر گرفته اند؛ 8 هزار و 500 میلیارد تومان اســت.  ما در این چارچوب 
مطالباتمــان را از پیمانکاران و شــرکت های دولتی و عمومی غیردولتی 

وصول و بدهی بانک را با بانک مرکزی تسویه می کنیم.
 صیدی همچنین با اشــاره به روند ارائه خدمات ارزی به تجار و بازرگانان 
کشــور در گستره شــعب خارجی بانک صادرات ایران نیز گفت: تاکنون 
مشــکل خاصی بابت انجام حواله های ارزی وجود نداشته و تا زمانی که 
امکان استفاده از سامانه پیام  رسانی مالی وجود داشته باشد، حواله ارزی 

هم انجام می شود.
مدیرعامل بانک صــادرات ایران افزود: بانک مرکزی در تلاش اســت تا 
ســامانه پیام  رســان جایگزین ســوئیفت ایجاد کند، اما هنوز سامانه ای 
جایگزین سوئیفت برای پیام  رسانی های مالی کل سیستم بانکی اجرایی 

نشده است.
تلاش داریم تا صورت های مالی سال 97 را با سودآوری ببندیم

 مدیرعامل بانک صادرات ایران با بیان اینکه روند کاهش 
زیان عملکردی بانک با همت کارکنان بسیار قابل توجه 
بوده است، گفت: با عمل به برنامه  ریزی ها امید بسیاری 
وجود دارد که سال 97 را بدون زیان پشت سر بگذاریم.

وي همچنین در جمع کارکنان اســتان کردســتان این 
بانک افزود: تلاش مضاعف همکاران موجب می شــود تا 
نســبت به عملکرد شش ماه اول ســال به نتایج بهتری 
دست پیدا کنیم. حتی ممکن است تا پایان سال نیز به 

سوددهی هم برسیم.
صیــدی که با هدف تکریم و معارفه مدیران شــعب بانک صادرات ایران 
به سنندج رفته بود، با برشمردن ظرفیت های اقتصادی استان کردستان 
افزود: امکان جذب منابع و ارائه خدمات بیشتر به فعالان اقتصادی و مردم 
شــریف کردســتان برای بانک صادرات ایران فراهم و مغتنم است و این 

مسیر با جدیت بیشتری دنبال خواهد شد.
مدیرعامــل بانک صادرات ایــران فرهنگ کار و تــلاش در میان مردم 
کردســتان را ستودنی دانســت و این امر را دلیلی بر بهبود روند کاهش 

مطالبات بانک عنوان کرد.
وی وجــود انرژی فــراوان، منابع آب و خاک، ظرفیت های کشــاورزی و 
ذخایر معدنی کردســتان را مورد توجه قرار داد و گفت: استان ثروتمند 
و پرظرفیت کردســتان با مردمان سختکوش، متعهد و صادق با پیشینه 
فرهنگ و تجارت غنی باید الگوی مناطق کردنشین سایر کشورها باشد. 
در همین راستا بانک صادرات ایران باید با خدمت  رسانی بیشتر و ارتقای 
شــعب؛ سهم قابل توجهی از توسعه این استان را با ایجاد ظرفیت بیشتر 

برای مصارف بر عهده بگیرد. 

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران در دیدار با آیت 
الله اعرافي از پرداخت 680 هزار فقره تســهیلات قرض 

الحسنه در سال 97 خبر داد.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران؛ 
دکتــر مرتضی اکبــری مدیرعامل این بانــک گفت: از 
ابتداي سال تا کنون نزدیک به 680 هزار فقره تسهیلات 
قرض الحســنه به ارزش 7هــزار و 300 میلیارد تومان 
توسط شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران به متقاضیان 
نیازمند اعطا شــده اســت و در نظر داریم تا پایان سال 

بیش از یک میلیــون نفر که برابر با حــدود 1/2 درصد از کل جمعیت 
کشــور مي شــود، از خدمات بانک به منظور رفع مایحتاج ضروري بهره 

مند شوند.
وی ادامه داد: تمامی منابع این بانک از محل ســپرده های مردمي است 
و 90 درصد این منابع به پرداخت تســهیلات قرض الحســنه با کارمزد 
حداکثر 4 درصد به نیازمندان واقعي جامعه در حوزه هاي اشتغالزایي و 
کارآفریني، بهداشت و درمان، بهبود و ارتقاء معیشت و ... پرداخت شده 
و 10 درصد مابقي هم به عنوان ذخیره قانوني نزد بانک مرکزي ســپرده 

گذاري شده است.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران افزود: بانک 
های قرض الحســنه در شــرایط کنوني که تحت تاثیر 
وضعیت اقتصادي کشور هســتند؛ با این حال عملکرد 

این بانک تاکنون با رشد چشمگیري همراه بوده است.
وی با اشاره به نقش شــفافیت مالی و عملکرد موثر آن 
در اقتصاد کشور بیان داشت: تمامي فعالیت هاي مالي 
بانک قرض الحســنه مهر ایــران در حوزه هاي مختلف 
بانکــي مانند منابع جذب شــده، مصــارف، مطالبات، 
ســپرده گذاري و حتي ترازنامه بانک به منظور شفاف سازي عملکرد آن 

بر روي پورتال رسمي بانک بارگذاري شده است.
دکتر اکبری به نقش بانک ها در اقتصاد کشور اشاره کرد و گفت: با ثبات 
وضعیت اقتصادی اوضاع بانک ها نیز به روال عادي خود بر خواهد گشت.

وی در ادامه به نقش حوزه های علمیه در ترویج فرهنگ قرض الحســنه 
اشاره کرد و اذعان داشت: حوزه بسیار اثرگذار است و با همراهي مبلغان 
و علماي حوزه مي توان گام هاي اثربخشــي در ترویج این سنت حسنه 

برداشت. 

حجت اله صیدی:

 بانک صادرات 8500 میلیارد تـــومان 
مطالبات دولتی خود را دریافت می کند

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران اعلام کرد:

پرداخت ۶80 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه در سال ۹7
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برنامه چشم انداز 20 ساله و اسناد بالادستی 
توسعه و پیشرفت ایران با محوریت مفاهیم 
»عدالت و پیشــرفت« شــناخته می شود؛ 
مفهومــی که نام دهه چهــارم انقلاب را به 
خود گرفته است. این محور همان موضوعی 
به  شــمار می آید کــه در کلام مقام معظم 
رهبری به  عنوان یک سیاستگذاری همواره 
ترویج و در اسناد بالادستی هم به آن اشاره 

و تاکید شده است.
در بســیاری از سیاســت های کلی نظام از 
جمله سیاست های کلی »اقتصاد مقاومتی«، 
»تولیــد ملی، حمایــت از کار و ســرمایه 
ایرانــی«، »اشــتغال« و ...، توجه زیادي به 
نوآوری، خلاقیت و ضرورت ارتقاء بهره وری، 
تشویق سرمایه گذاری، اصلاح الگوی مصرف 
و سیاســت های کلی در بخش های امنیت 
اقتصادی، صنعت بیمه و بانک، انرژی، منابع 
آب، منابع طبیعی و معادن و ... بسیار مورد 

تاکید قرار گرفته است. 
در شــرایط فعلی که تحریم هــا به  عنوان 
ابزاری برای اعمال فشــار بر کشــور مورد 
استفاده قرار گرفته اســت، توجه و اهتمام 
آحاد جامعــه به مفاهیم مورد اشــاره تنها 
راه برون  رفت از ایــن وضعیت خواهد بود. 
امروزه رقابــت در عرصه تولیــد و تجارت 
جهاني به واســطه کمرنگ شدن مرزهای 
اقتصادی ابعاد دیگری یافته و کوشــش در 
راســتاي بهبود و ارتقاء خلاقیت پایه اصلی 
این رقابت ها را تشکیل می دهد. در دنیا عیار 
اقتصاد را بــا قدرت آن در خلق درآمد برای 
مردم می ســنجند. اصولا وظیفه سیســتم 
اقتصادی، برآوردن نیازهای نامحدود مردم 
با استفاده مناسب و بهینه از منابع محدود 

است.
ارتقاء خلاقیت و بهره وری ســبب پیشرفت 
و توسعه  یافتگی می شــود. اکثر کشورهای 
توســعه  یافته و یا در حال توسعه به  منظور 
اشــاعه نگرش بــه این مقولــه و تعمیم به  
کارگیری آن اقدامات زیادی انجام داده اند. 
سیستم اقتصادی در تلاش است تا بتواند با 
منابعی که در اختیار دارد، بهترین تصمیم 
ممکن را برای استفاده درست از این منابع 

به  منظور برآوردن نیازهای مردم بگیرد.
در یک سیســتم اقتصادی تصمیم ســازان 
باید در نظر داشته باشــند که ایجاد حس 
رضایتمنــدی و خشــنودی در بین مردم 
جامعه یک امر موقت است که نیاز شدیدی 
به پویایــی و ابتکار دارد. به  طــور کلی در 
اقتصاد بیان می شود که استفاده زیاد از یک 

منبع موجب کاهش حــس رضایتمندی یا 
مطلوبیت فرد از آن در طول زمان می شود. 
یک جامعه نیاز به کالا و خدمات جدید دارد 
و تحقق این امــر تنها در گرو نحوه طراحی 
سیستم اقتصادی است. مردم دوست ندارند 
غذایی را که این هفته می خورند یا مطالبی 
که تازه خواندنش را تمام کرده اند، در هفته 
آینده نیز خوردن آن یا خواندنش را تجربه 

کنند.
بررسی عملکرد کشــورهایی که طي چند 
دهــه اخیر رشــد اقتصادی قابــل توجهی 
داشته اند؛ حاکی از آن اســت که اکثر این 
کشورها رشــد را از طریق افزایش خلاقیت 
و بهره وری به دســت آورده انــد. اگرچه در 
جهــان کنونی بــا توجه به محــدود بودن 
منابع کشورها؛ خلاقیت بیشتر یک ضرورت 
بــرای ارتقاء اقتصــادی و اجتماعی خواهد 
بود. سیســتم اقتصادی باید با به  کارگیری 
بخش های مختلف و شناسایی منابع موجود 
در آن بهتریــن بهره ممکــن را از آن ببرد. 
به عنوان مثــال تولید کالا و خدمات جدید 
و متنوع تنها در گرو داشــتن یک سیستم 
آموزشــی قدرتمند در کشــور و شناسایی 
استعدادهای قوی در زمینه های مختلف در 

بین مردم است.
جوامع پیشــرفته نیاز پایان ناپذیر بشــر در 
سراســر کره زمین را به خوبی شــناخته و 
بهترین سیاســت ممکن را به کار بسته اند. 
تمــام مردم دنیــا همانند یکدیگــر دارای 
خواســته های بیشــماري بوده و همواره به  
دنبــال کســب مطلوبیت جدیــد از منابع 
پیرامون خود در دنیا هستند. این به معنای 
وجود تقاضایی ســیری ناپذیر بــرای تولید 
کالا و خدمات جدید در دنیاســت. بنابراین 

هرچه کشــوری در زمینه خلق محصولات 
جدید قدرتمندتر باشــد؛ سهم بیشتری از 
این تقاضا را نصیب خود مــي کند، درآمد 
بیشتری کســب کرده، ســریع تر می تواند 
مقدمات توسعه و افزایش حس رضایتمندی 
یا به  طور کلی رفاه مردم کشورش را افزایش 
دهد و جایگاه مناسبی در تعاملات سیاسی 

و اقتصادی دنیا داشته باشد.
مــا همــواره در سیســتم اقتصــادی دنیا 
بیشــترین کالایــی که قادر بــه عرضه آن 
بوده ایم، نفت و گاز و منابع طبیعی اســت؛ 
محصولاتــی که تولیــد آنها بــه خلاقیت 
چندانــی نیازمند نیســت. در کشــورهای 
وابســته به منابع طبیعــی؛ روح خلاقیت و 
نوآوری از بین رفته و این کشــور ها همواره 
مصــرف  کننده کالاهای کشــورهای دیگر 
هستند که البته در این خصوص باید اشاره 

کرد خطری بزرگ آنها را تهدید می کند.
خلاقیــت و نــوآوری؛ موتــور محرکی در 
سیستم اقتصادی است که هر لحظه ممکن 
اســت محصولی ارائه کند که نیاز کشورها 
به برخی منابــع را از بین ببــرد. خلاقیت 
و نــوآوری عامــل اصلــی فاصلــه گرفتن 
اقتصادهای بزرگ از یکدیگر اســت و گاهي 
محصولاتی وارد سیستم اقتصادی می کند 
که اســتفاده نکردن از آنها غیر ممکن است. 
نرم افزارهای کامپیوتــری در اقتصاد امروز 
همچون کالای ضروری عمــل می کنند و 
بسیاری مثال های دیگر، اما این تنها خطری 
نیســت که یک جامعه عاری از خلاقیت را 

تهدید می کند.
فقدان خلاقیت در یک جامعه روحیه مردم 
آن کشــور را پاییــن آورده و آن جامعه را 
آبستن بسیاری از ناملایمات و نارضایتی ها 
و حتــی بیماری هــای مختلف مــي کند. 
در جامعــه ای کــه خلاقیت بــرای تولید 
محصولات وجود ندارد، بالطبع تنوع مشاغل 
نیز بسیار پایین اســت. در چنین سیستم 
اقتصادی برای قشر زیادی از افراد کار وجود 
ندارد و محدود بودن دامنه مشاغل موجب 
می شود که بسیاری از رشته های تحصیلی 
دانشگاهی هیچگاه نمودی در اقتصاد کشور 
نداشته باشــند و خروجی سیستم آموزشی 
صرفا مدارک دانشــگاهی هستند که همه 

ساله روی هم تلنبار می شوند.
در حقیقت این انباشــتی از سرکوب حس 
مطلوبیت و رضایتمندی قشــر تحصیلکرده 
جامعه است. بسیاری از افراد نیز در کارهایی 
شروع به فعالیت می کنند که کاملا با علاقه 

راه موثر مقابله با تحریم ها

  

 دکتر محمد بیگدلی
              مدیرعامل بانک ملت
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و تحصیلات آنهــا متناقض اســت. اگر در 
طراحی سیستم اقتصادی تنوع محصولات و 
خدمات مدنظر باشد، سیستم آموزشی رکن 
اصلی توسعه کشور در نظر گرفته می شود، 
استعدادها در این بخش شناسایی شده و با 
در اختیار گذاشتن تسهیلات مورد نیاز برای 
آنها زمینه تولید محصــولات جدید فراهم 

می شود.
در هر صورت بســیار ضروریست که کشور 
از نظر نوآوری و خلاقیت غنی شــود و اگر 
این کار صورت پذیرد، در اقتصاد روند رشد 
بلندمدت را تجربه خواهیــم کرد؛ بنابراین 
مشــاهده می شــود که دنیا برای افزایش 
رشــد اقتصادی بــه نوآوری تکیــه کرده و 
مابقی سیاســت ها به نوعی هستند که عدم 

تعادل های کوتاه مدت را از بین می برند.
با گســترش تولید کالا و خدمــات درآمد 
حاصل از اقتصاد بین افراد بیشتری از جامعه 
توزیع شــده و به نوعی عدالت اقتصادی به 
معنای واقعی برقرار می شــود. توزیع درآمد 
بین مردم جامعــه در حقیقت توزیع قدرت 
بین مردم جامعه و ایجاد حس رضایتمندی 

و خشنودی بین مردم کشور است.
در ایــن بیــن شــرکت های دانش بنیــان 
می تواننــد با افزایش بهــره وری و مدیریت 
مالی دانش  محــور ســودآوری بنگاه های 
اقتصادی را تضمین کنند که در نهایت کل 
اقتصاد کشــور از آن منتفع خواهد شد. در 
حال حاضر اگر بــه تجربه های اقتصادی در 
دنیا نگاه کنیم؛ خواهیــم دید مدل صنایع 
پیشرو تغییر کرده اند و شکل های جدیدي 
جایگزین آنها شــده اند که کاملا متفاوتند و 

بر پایه دانش و نوآوری قرار دارند.
ایده های جــذاب و خلاقانه نــه تنها خود 
می توانند ســودآور باشــند؛ بلکه شــرایط 
ســودآوری کارخانه ها و بنگاه های تولیدی 
را نیــز فراهم مــي کنند. در حــال حاضر 
سودآوری شــرکت ها تعیین  کننده قیمت 
سهام شــرکت ها و بنگاه هاست و با افزایش 
نــوآوری و مدیریــت مالی دانــش  محور، 
سودآوری بنگاه ها را تضمین و در نهایت کل 

اقتصاد کشور از آن منتفع خواهد شد.
درآمد؛ قــدرت برآوردن نیاز افراد در جامعه 
را به آنهــا می دهد و ایــن بهترین خدمتی 
اســت که یک سیســتم اقتصادی کارآمد 
می تواند برای مردم کشــورش انجام دهد. 
علاوه  بر این یک جامعه خلاق دارای قدرت 
تاثیر گذاری بالایی در معادلات جهانی است. 
چنین کشــورهایی تاثیر گــذاری بالایی بر 
بازارهای جهانی داشــته و بیش از آنکه در 
مقابل تحریم های اقتصادی متضرر شــوند، 
کشــورهای تحریم  کننده خــود را متضرر 

خواهند کرد. 

حمایت بانک مسکن از 200 اثر هنری

نمایشگاه 200 اثر هنری با حمایت بانک مسکن برگزار شد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن - هیبنا؛ آثار هنری هنرمندان خوشنویس در ساختمان مرکزی 
بانک مســکن به نمایش درآمد. در این نمایشــگاه که بیش از 200 اثر هنری در حوزه خوشنویســی و 
نقاشــی - خط به نمایش درآمد؛ بانک مســکن از این هنرمندان حمایت به عمل آورد. اعضای انجمن 
خوشنویسان کشور نیز از این حرکت بانک مسکن تقدیر و تشکر کردند و به نشانه سپاس لوح تقدیري 

به مدیرعامل بانک مسکن اهدا کردند.
ابوالقاسم رحیمی انارکی مدیرعامل بانک مسکن پس از بازدید از تمامی آثار به نمایش درآمده در این 
نمایشگاه؛ در خصوص حمایت های مالی و معنوی بانک مسکن از آثار هنری گفت: یکی از اقداماتی که 
بانک مسکن از سال های پیش در دستور کار خود قرار داده و بر تداوم آن تلاش دارد؛ کمک به اعتلای 
هنر در کشور است. این حمایت ها از دهه 70 و 80 آغاز شده و تلاش شده آثار هنری ایرانی -اسلامی 

مورد توجه بانک  مسکن قرار گرفته تا محصولات فاخر در این زمینه مورد حمایت قرار گیرد.
وی با اشاره به این نمایشگاه اظهارکرد: این نمایشگاه نیز همین سبک و سیاق را دارد و در راستاي تحقق 
مســئولیت های اجتماعی بانک مســکن برگزار شده است. این مسئولیت های اجتماعی در حوزه های 
مختلف و براساس توان و بودجه ما تعریف شده است. خوشحالیم بخشی از آن را در راستاي حمایت از 
هنر سنتی ایرانی - اسلامی صرف کرده ایم. انارکی با بیان اینکه نکته ای که در این نمایشگاه مورد توجه 
بود، حضور اساتید جوان خوشنویسی است، افزود: پیش از این تصور ما از اساتید افراد سن و سال داری 
بودند که سال ها عمر خود را برای هنر صرف کرده بودند؛ اما امروز از حضور اساتید جوان در این حوزه 
غافلگیر شدم. افراد جوانی که می توانند با حمایت های مناسب همچون درختان تنومندی در هنر اصیل 
ایرانی شوند و بانک مسکن نیز به سهم خود در این خصوص حرکت های پیوسته ای را انجام خواهد داد.
وی با اشاره به گنجینه آثار هنری بانک مسکن گفت: این گنجینه سرمایه مهمی برای بانک است که 
برای فروش نیست؛ اما می توانیم آن را در نمایشگاه های مختلف به نمایش بگذاریم. همچنین آثار این 

هنرمندان جوان در صورت استقبال در نقاط دیگر نیز به نمایش در خواهد آمد.
مسعود ایزدی مدیر کل ارتباطات و حوزه مدیریت نیز درباره برپایی این نمایشگاه توسط بانک مسکن 
گفت: بانک مســکن در حوزه مســئولیت های اجتماعی که دارد، سال هاست این فعالیت را آغاز کرده 
است. بخشی از مسئولیت های اجتماعی ما در حوزه حمایت از هنر و هنرمندان تعریف شده است. البته 

این نوع حمایت ها در دنیا نیز مرسوم است.
وی در ادامه به سرمایه گذاری هایی در حوزه هنر اشاره کرد و گفت: اقتصاد هنر یکی از شاخه های مهم 

اقتصاد است که ما نیز می توانیم با این نوع حرکت ها به اقتصاد هنر کمک کنیم.
وی برگزاری این نوع نمایشــگاه را کمک به هنر و هنرمندان دانســت و افزود: هر ســاله بودجه ای در 

این رابطه مصوب می شود و امسال نیز ردیف اعتباری مشخصي برای این کار پیش بینی شده است.
رئیس اداره کل روابط عمومی بانک مسکن نیز با تاکید بر اینکه نقش بانک مسکن در حوزه هنر نقش 
حمایتی است، گفت: بانک مسکن مسئولیت های اجتماعی دارد که به همین دلیل هر ساله در راستاي  
حمایت مادی و معنوی از هنرمندان پیش قدم می شــود. امروز نیز این نمایشــگاه با حضور مدیرعامل 
بانک مسکن در راستای همین اهداف برپا شد و در صورت استقبال در ساختمان دیگر بانک مسکن نیز 
نمایشگاه های مشابهی برپا می شود. از دیگر اقدامات بانک مسکن در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
می توان به کمک به فعالیت های قرآنی، کمک به شیرخوارگاه ها، سازمان های کم بهره و ... اشاره کرد.

وی در خصوص جزییات این نمایشــگاه نیز گفت: این نمایشــگاه با حدود 200 اثر در دو حوزه نقاشــی 
-خط و آثار خوشنویسی برپا شده است و برخی از این آثار توسط انجمن خوشنویسان و برخی توسط 
هنرمندان به نمایش درآمده اســت. قیمت آثار از 300 هزار تومان تا 50 میلیون تومان تعیین شــده تا 

همه هنر دوستان با هر توان مالی قدرت خرید این آثار را داشته باشند. 
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از فعالیت استارت آپ های بیمه ای در چارچوب قوانین و آئین 
نامه های مصوب حمایت می کنیــم و از حضور نیروهای نوآور 

استقبال خواهیم کرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی؛ دکتر 
ســلیمانی در آئین تبادل تفاهمنامه همکاری مشترک معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری و بیمه مرکزی در راستای سیاست های 
توسعه اقتصاد دانش بنیان با اشــاره به این مطلب افزود: خوشبختانه 
تنوع بیمــه ای قابل قبولی در کشــور وجود دارد، اما برای توســعه و 
همگانی سازی رشــته های بیمه ای و پوشش ضعف های بازاریابی به 

کمک شرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها نیاز داریم.
رئیس کل بیمه مرکزی امضای این تفاهمنامه را یک دســتاورد بزرگ 
بــرای صنعت بیمه کشــور ارزیابی کــرد و گفت: افزایش ســطح بهره 
وری اقتصادی، توســعه فضای کســب و کار و همچنین تامین امنیت 
ســرمایه های کشــور در گرو فعالیت یک صنعت بیمــه کارآمد، پویا و 
توانمند اســت؛ لذا برای افزایش ضریب نفوذ بیمــه از تمامی ابزارهای 

موجود بهره خواهیم برد.
وی همچنین به ظرفیت های ویژه نسل جوان 
اشاره کرد و افزود: نیروهای جوان در هر عرصه 
ای که وارد می شــوند؛ تحــول بزرگی را رقم 
می زنند. امیدواریم حضــور نخبه های جوان 
در قالب شــرکت های دانش بنیان و استارت 
آپ ها به افزایش ضریب نفوذ در رشــته های 

گوناگون بیمه ای منتهی شود.
رئیس شورایعالی بیمه با اشاره به کسب رتبه 
نخســت مرکز فــاوای بیمه مرکــزی در بین 
تمامی سازمان های کشــور؛ به آمادگی نهاد 
ناظر بیمه ای برای حمایت از اســتارت آپ ها 
اشاره کرد و گفت: بسترهای کافی برای جمع 
آوری، پایش و پــردازش اطلاعات وجود دارد 
که پس از تدویــن آئین نامه های مربوطه این 
اطلاعات در اختیار استارت آپ ها قرار خواهد 

گرفت.

دکتر ســلیمانی خاطرنشــان کرد: نمایندگی های شرکت های بیمه، 
اســتارت آپ ها را به چشم رقیب خود نگاه نمی کنند. ما نیز به عنوان 
نهاد ناظر پس از تدوین آئین نامه و بسترســازی مناسب فعالیت های 

آنان را تسریع و تسهیل خواهیم کرد.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد که شرکت های دانش بنیان و استارت 
آپ ها با تهیه بســته های متنوع و ارائه ســرویس های جدید بتوانند 
محصولات بیمه ای را با بالاترین کیفیت و ارزان ترین قیمت به مردم 

عرضه کنند.
ســورنا ســتاری معاون علمی رئیس جمهور نیز در ادامه آئین تبادل 
تفاهمنامه مشــترک با ابراز خشنودی از حمایت کامل بیمه مرکزی از 
شرکت های دانش بنیان و اســتارت آپ ها گفت: جنس صنعت بیمه 
با صنایع دیگر متفاوت است و شرکت های استارت آپی برای طراحی 

و ارائه محصولات بیمه ای کار ظریف و پیچیده ای را پیش رو دارند.
وی با تشــریح شرایط شــرکت های دانش بنیان و اســتارت آپ ها در 
کشــور، توجه ویژه بیمه مرکزی به این مقوله را یک دســتاورد بزرگ 
ارزیابی کرد و افزود: ما برای تامین زیرســاخت های استارت آپی برای 
صنعت بیمــه آمادگی داریــم و معتقدیم پس 
از توفیق اســتارت آپ ها؛ بازیگران سنتی این 
صنعت هم نقش هــای جدیــدی را بر عهده 

خواهند گرفت.
معاون علمی رئیس جمهــور خدمات نوآورانه 
و شــتاب دهنده در ارائه محصولات و بســته 
های بیمــه ای را از مولفه های اصلی خدمات 
استارت آپی دانســت و گفت: تحول در شیوه 
خدمات رســانی بیمه ای قطعا رشد و توسعه 

این صنعت را به دنبال خواهد داشت.
شــایان ذکر است در این مراســم تفاهمنامه 
مشترک معاونت علمی ریاســت جمهوری و 
بیمه مرکزی در حضور نمایندگان دو مجموعه 
مبادله شــد و در پایان نیز نمایندگان جراید 
در خصــوص جزئیــات تفاهمنامه مشــترک 

پرسش های خود را مطرح کردند. 

دکتر سلیمانی رئیس کل بیمه مرکزي:

 شرکت های استارت آپی 
به افزایش ضریب نفوذ بیمه کمک می کنند

افزایش سطح بهره وری 
اقتصادی، توسعه فضای 
کسب و کار و همچنین 

تامین امنیت سرمایه های 
کشور در گرو فعالیت یک 
صنعت بیمه کارآمد، پویا 
و توانمند است؛ لذا برای 

افزایش ضریب نفوذ بیمه از 
تمامی ابزارهای موجود بهره 

خواهیم برد
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